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همه می دانیم دیــروز در حوزه ورزش 
چه اتفاقی رخ داده پس نیازی به مقدمه 
چینی نیست. البته خلاصه اگر بخواهم 
عرض کنم باید بگویــم بچه های تیم 
ملی کاری کردند کارستان!بنده به این 
کاری ندارم سیستم بازی تیم ملی فوتبال 
چگونه بود و یا اینکه براســاس غیرت 
بچه ها بردیم و نه مسائل فنی زیرا ژاپنی ها 
طبیعتا در این موضوع سرتر هستند؛آن 
چیزی که اکنون برای من و حتما برای 
خیلی ها مهم است این نکته می باشد که 
نتیجه این بازی باعث شد حداقل برای 
ساعاتی مردم کشــورم و هموطنانم از 
 مصائب و مشکلاتی که با آن این روزها 
گره خورده اند فاصله بگیرند و لبخندی 

بر روی لب های شان بیاید.
می خواهم تاکید کنم که خیلی ها مثل 
من این روزها به این شوق و ذوق نیاز 
داشــتند.این پیروزی درست مثل یک 
لیوان آب ســرد وسط گرمای مردادماه 
و یا گرمای یک بخاری وســط سرمای 
بهمن ماه چسبید.ما مردم این روزها به 
لطف عملکرد پر ازگاف و غلط برخی 
مسئولان مان بر روی تردمیل قرار گرفته ایم 
و هرچه می دویم به جایی نمی رسیم.تنها 
پیروزی ما در این زندگی ســخت فقط 
و فقط حفظ تعادل و نخوردن بر زمین 
بر روی صفحه گردان تردمیل است.یعنی 
جلو نمی رویم ولی تلاش می کنیم عقب 
هم نرویم.هرچند خیلی ها هم عقب رفتند 
و متحمل شکست های خانمان براندازی 

شدند.
البته به خوبی می دانــم و می دانیم که 
انتظار ایجاد شــرایط مطلوب از جانب 
مســئولان، فکری و خیالی عبث است.
یعنی اگر بخواهم قیاسی میان این فوتبال 
و عملکرد مسئولان داشته باشم مدیران 
ما بســان تیم فوتبالی عمل می کنند که 
هنوز به داخل زمین نرفته بازنده هستند و 
باید بیرون بیایند!آری؛عجیب است.ولی 
بیایید مرور کنید سال های گذشته را.دقیقا 
کجا و کدام مسئول توانست مثل دیروز 

شوق و ذوقی در دل مردم ایجاد کند؟
اگر منصف باشــیم باید رجوع کنیم به 
سال های بین 1392 تا 1395. آنجا برخی 
مسئولان توانستند ذوقی و شوقی ایجاد 
کنند. تا جایی که مردم روانه خیابان ها 
شــدند و شــادی کردند زیرا تصور 
می نمودند مشکلاتشان حل شده است. 
این خوشحالی دوامی نداشت؛  هرچند 

زیرا...
الان هم که شــرایط اظهر من الشمس 
است. میان کوهی از مشکلات و وعده ای 
سرخرمن گیر افتاده ایم. شاخص ها گواه 
ادعایم اســت.همین دیروز هم آماری 
منتشر شــد که نشــان می داد در این 
 دولت نرخ زاد و ولد کاهش بی سابقه ای 
داشته است. این درحالیست که بخش 
مهمی از منابع بانک ها صرف وام ازدواج 
و فرزندآوری شده اما تا وقتی مشکلات 
اقتصادی وجــود دارد و تورم چند ده 
درصدی داریم عده ای دنبال دردســر 

بیشتر نیستند.
ای کاش روزی برســد مســئولان هم 
بتوانند مثل فوتبالیست ها، شوقی و ذوقی 

ایجاد کنند. 

کار بزرگ 
بچه های تیم ملی

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

قدرتنمایی 
یا چراغ سبز؟

2تیبا ۴۰۰ میلیون، تارا  ۱.۱ میلیارد؛ آرایش جدید و ترسناک در بازار خودرو

روابط عمومی مجلس شورای اسلامی با انتشار 
اطلاعیه ای توضیحاتی نسبت به انتشار اخباری 
درباره آمار حضور نمایندگان در جلسات علنی 

مجلس در فضای مجازی صادر کرد.
به گزارش ایســنا، متن اطلاعیه روابط عمومی 
مجلس شورای اسلامی درباره انتشار آماری از 

میزان حضــور نمایندگان 
مجلس  علنی  جلسات  در 

به شرح زیر است:
در روزها و هفته های اخیر، 
محتواهایــی بــا مضمون 
حضور  و  نمایندگان  آرای 
در جلسات  آن ها  غیاب  و 
علنی در برخی رســانه ها 

و کانال های خبری منتشــر شــده که به دلیل 
برداشت های غلط از آمار منتشرشده در سامانۀ 
شــفافیت آرای نمایندگان، تیترهایی منتشــر 
می شوند که ذهن مخاطبان را نسبت به کلیت 
عملکرد نماینــدگان مجلس مخدوش می کند. 
جالب اینکه کسانی که این محتواها را براساس 
شــفافیت مجلس منتشــر و حتی براساس آن 
نســبت به مجلس دروغ پردازی می کنند، در 
یازدهم  رسانه ها مدعی شــفاف نبودن مجلس 
شــده و ادعا کرده اند نمایندگان آرای خود را 
شفاف نکرده اند، اما آرای نمایندگان را از همین 
سامانه اســتخراج و با آن محتوای جانبدارانه و 

حتی غیرواقعی به مخاطب می رسانند.
اخیــراً محتوایی با تیتر »میــزان عدم حضور 
نماینــدگان در مجلس« در تعدادی از کانال ها 
و صفحات خبری منتشــر شــده اســت. این 
نوع برداشــت از آمار سامانۀ شــفافیت اساساً 
گمراه کننده و با توجه به قدرت تعمیم دهندگی 
آن به کلیت مجلس، حاوی تهمت به نمایندگان 

است. به چند دلیل:
۱. مبنای محاســبۀ حضور یا غیبت نمایندگان 
در این گونه محتواها، ســامانۀ شــفافیت آرای 
نمایندگان اســت که در پرتــال جامع مجلس 
)parliran.ir( ارائه می شــود. نکتۀ قابل توجه 
اینکه آنچه در این ســامانه ارائه می شود، فقط 
نتیجۀ آرای نمایندگان اســت و این اطلاعات 
همان طــور که در همین ســامانه توضیح داده 
شده، نشــان دهندۀ حضور یا غیبت نمایندگان 

در صحن علنی نیست. 
۲. در این ســامانه، بــرای نمایندگانی که در 
لحظۀ هر رأی گیــری نتوانند رأی خود را ثبت 
کننــد، گزینۀ »عــدم حضور« درج می شــود 
که این عبــارت طبق توضیح همین ســامانه 
به معنای غیبت نیست، بلکه هر نماینده ممکن 

اســت به دلیل »مرخصی استعلاجی، مرخصی 
مأموریت  بدون حقوق،  اســتحقاقی، مرخصی 
یا شــرکت در جلسات کمیســیون« در لحظۀ 
رأی گیــری در صحن مجلس حضور نداشــته 
باشــد. حال ممکن است در همان روز، که آن 
نماینده در جلسۀ کمیسیون یا مأموریت است، 
۱۰ رأی گیری انجام شود. 
طبیعتاً عدم حضور در ۱۰ 
 ۱۰ به معنای  رأی گیــری 
بلکه  نیســت،  غیبت  روز 
بــه این معناســت که در 
دربارۀ  رأی گیــری  لحظۀ 
آن بنــد در صحن حضور 

نداشته اند.
۳. تیتر این مطلب به نحوی انتخاب شــده که 
مخاطبان چنین برداشــت کنند که نمایندگان 
مجلــس اهتمامی به شــرکت در رأی گیری ها 
ندارند درحالی کــه اگر در همان مطلب دقیق 
شــویم، درمی یابیم که حتی براســاس همین 
محتــوا، فقط حــدود ۳ درصــد از نمایندگان 
در نیمــی از رأی گیری ها شــرکت نکرده اند و 
۹۷ درصــد دیگر، با درنظرگیری شــرکت در 
کمیســیون ها، مأموریت هــا یــا مرخصی های 
قانونی خود، به وظیفه خــود عمل کرده و در 

عمدۀ رأی گیری ها حضور داشته اند. 
۴. سامانۀ شفافیت نمایندگان ازجمله اقدامات 
شفاف ســاز مجلــس یازدهم بــوده و این گونه 
تحلیــل اطلاعات این ســامانه نشــان دهندۀ 
شــفاف بودن مجلس انقلابی است. البته تولید 
و بازنشر چنین محتواهای گمراه کننده ای علیه 
مجلس، که خود پیشــگام در شــفافیت بوده، 
نشان دهندۀ سوءاستفاده از این سامانه است. در 
این شــرایط، طبیعتاً کسانی که به این سامانه 
نپیوســته اند، اکنون در رسانه ها هیچ محتوایی 
علیه شــان تولید نمی شود. با این  حال مجلس 
با تمام قوا، پای این شفافیت ایستاده و همین 
محتواها نشــان می دهد کــه مجلس برخلاف 
را  برخی تخریب هــا، مأموریت شفاف ســازی 
به خوبی انجام داده اســت، هرچنــد انتظار از 
کســانی که قصد تخریب سیاسی و جوسازی 
بدون پایه و اســاس ندارند، این اســت که در 
بهره گیــری از اطلاعــات ســامانه شــفافیت، 
 دقت کنند تا مبتنی بــر واقعیت تولید محتوا 

انجام شود. 
۵. انتظار از رسانه ها و فعالان رسانه ای محترم 
این است که پیش از انتشار و برجسته سازی هر 
نوع محتوایی، از صحت و سقم و تأثیری که بر 

مخاطب آن می گذارند مطمئن شوند.«

تناقض گویی دولت 
درباره بلیت هواپیما

دولت از یک سو می گوید سفر هوایی خدمات 
لوکس است و باید یارانه سوخت هواپیما حذف 
شود و از سوی دیگر بخشی از بدنه دولت یعنی 
وزارت راه و شهرسازی با دستوری کردن قیمت 
بلیت هواپیما به سفر هوایی یارانه می دهد و باعث 
ناترازی هزینه و درآمد شرکت های هواپیمایی 
و زمینگیری آن ها شــده اســت. تا حدی که 
هم اکنون قیمت بلیت هواپیما با نرخ کرایه زمینی 
بین شــهری قابل رقابت شده است! این نکاتی 
اســت که علیرضا منظری، کارشناس صنعت 
 حمل و نقل هوایــی می گوید و تاکید می کند 
که دولت باید دســت از رفتارهای غیرعلمی و 
غیرکارشناسی در این صنعت زیرساختی بردارد.

دستور و تکلیف، صنعت حمل و نقل هوایی را 
زمینگیر کرده است. علیرضا منظری، کارشناس 
صنعت هوانوردی با اعلام این نکته به خبرنگار 
ما می گوید که »دولت از یک ســو ایرلاین ها را 
مجبور به پــرواز در خطوط غیراقتصادی کرده 
اســت و از یک سو قیمت گذاری دستوری را به 
این صنعت تحمیل می کنــد تا حدی که نرخ 
بلیــت هواپیما با کرایه ناوگان زمینی در همان 

مسیرها مساوی یا حتی کمتر شده است.«
او ادامه می دهد: »این در حالی است که صنعت 
حمل و نقــل هوایی تجهیزات و زیرســاخت 
گران قیمت و عریض و طویلی دارد که قابل قیاس 
با حمل و نقل جاده ای و تاکسی های بین شهری 
نیست و همین مسئله به تنهایی از فشار دولت 
بر صنعت حمــل و نقل هوایی پرده بر می دارد. 
گذشــته از این علت اصرار دولت به نرخ گذاری 
دستوری بر بلیت هواپیما و در واقع پرداخت یارانه 
به سفر هوایی مشخص نیست و معلوم نیست 
دولت برای این همه پافشــاری خود برای یارانه 

سفر هوایی چه استدلال و اصولی دارد؟«
این کارشــناس هوایی در ادامه تاکید می کند: 
»ســفر هوایی جزو ملزومات اولیه و مایحتاج 
ضروری زندگی مردم نیست و دولت نمی تواند 
وقتی حــرف از حذف یارانه ســوخت هواپیما 
می زند و سفر هوایی را لوکس می داند، هم زمان 
به ایرلاین ها فشــار بیاورد که از جیب خود به 
مســافران هواپیما یارانه بدهند احتمالا آنچه 
که پشت این جریان است مسائلی غیر از نگاه 

کارشناسی و علمی به ماجراست.«
منظری تاکید می کند: »فشار دولت به صنعت 
هوایی و دخالت گســترده در بازار این صنعت 
سبب شده است که درآمد و هزینه شرکت های 
هواپیمایی دچار ناترازی شــود و وقتی درآمد و 
هزینه شــرکت های هواپیمایی دچار ناترازی 
می شود، توان ایرلاین ها برای نوسازی و نگهداری 
ناوگان کاهش داشته و تعداد زیادتری هواپیما از 

خطوط عملیاتی خارج می شود.
ادامه در صفحه 4 

دولت فقط برای گران کردن سوخت 
به مجوز مجلس نیاز دارد؟

آثار و تبعات حملات آمریکا به سوریه و عراق، در گفتگوی آفتاب یزد با علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه 

هراس آمریکا از درگیری نظامی در منطقه!
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صندوق توسعه ملی پیش بینی مهمی در مورد 
وضعیت گاز داشته است. در این پیش بینی روند 
عرضه ی گاز طبیعی در کشور کاهش جدی پیدا 
می کند که تا سال ها بعد به همین شکل دچار 
نزول خواهد بود. این سناریو متناظر استمرار وضع 

موجود است.
اما چرا این پیش بینی مهم است؟

پاسخ به این سؤال از این منظر بسیار حائز اهمیت 
است که باید آن را ذیل دو مؤلفه وارسی کرد.

ابتدا توجه به اینکه سناریوی مذکور طبق »ادامه 
وضع موجود« تنظیم شده و دیگری اینکه جامعه 
و شهروندان هیچ واکنش خاص یا سؤال برانگیزی 

در این خصوص نشان نمی دهد.
بدون تردید مؤلفه ی دوم هولناک تر از مؤلفه ی 
اول است ولی باید ابتدا وضع موجود را به خوبی 

تبیین کرد تا مردم نسبت به آن حساس شوند.
طبق آمارهای جهانی گاز طبیعی بیشترین نرخ 
رشد تقاضا را در میان حامل های فسیلی طی دو 

دهه آینده خواهد داشت.
کشــورمان حدود ۳۲ تریلیون مترمکعب گاز 
طبیعی دارد که بالغ بر ۱۷ درصد از کل ذخایر 
اثبات شــده ی گاز طبیعی جهان است )از این 
منظر به عنوان دومین دارنده ی ذخایر گاز جهان 

شناخته می شویم(.
در حــوزه فرآورش و پالایش نیز میزان ظرفیت 
اســمی فرآورش گاز طبیعی در پالایشگاه های 
گازی از مرز یک میلیارد مترمکعب در روز عبور 

کرده است.

مخاطب 
هشدار ناترازی گاز

پویا نعمت اللهی
دکترای علوم ارتباطات اجتماعی

یادداشت-1

رجزخوانی های بی پایان موسیو موریاسو که عبور 
سهل و ساده از کنار آشــیانه ایران را در ذهن 
پرورانده بود، ناگهان تمام شد. آنجا در اجوکیشن 
سیتی طلســم ناکامی برابر چشم بادامی ها با 
حماسه پســران امیر اردشــیر شکسته شد و 
سامورایی در چکاچک شمشیر آریایی ها، جان 

داد و خون سرخش بر چمنزار غلتید.
 چه کســی فکــر می کــرد گــردان باصلابت 
 خاور دور که همین چند هفته پیش مانشافت را
با چهارگل تحقیر کرده بــود، در نبرد با یوزها 
دستمال ســفید را بالا برد و در هجوم تندرها 

شکستی سنگین را تجربه کند.
تعصب ایرانی در بعدازظهری که مقرر شده بود 
کمی غم هایمان را فراموش کنیم و بی سرگیجه 
به ایســتگاه رستگاری برســیم، متبلور شد تا 
کشــتی شــکوهمند ایران در آن سویِ خلیج 
همیشــه پارس پهلو بگیرد و مسافرانش روی 
عرشه ای شکوهمند سرود ملی را با صدای بلند 
بخوانند. اینگونه شد که ورق برگشت و در دیگ 
جوشان اجوکیشن سیتی کامبک زدیم و انتقام 
تمام ناکامی هایمان را از تفنگداران مبهوت آن 

سوی قاره گرفتیم.
در عصر شــورانگیزی که فعل خواستن صرف 
شد، یک نمایش بی تکرار با تکیه بر پلن کارساز 
نیمکت و جنگندگی مردانی که سرهایشان را 
مقابل توپ گذاشتند، به تمام اما و اگرها پایان 
داد و پرنده کوچک خوشبختی را روی شانه های 

سترگ میهن نشاند.

مرگ سامورایی 
در چکاچک شمشیر آریایی!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-2

ادامه در صفحه 4ادامه در صفحه 4

در گفتگوی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد

درمان آبسه لثه 
از بروز مشکلات جدی

پیشگیری می کند
6

2

ایام دهه فجر گرامی باد

فوتبالیست های کشورمان در یک بازی درخشان 
ژاپن را شکست داده و راهی مرحله نیمه نهایی شدند

نمایش غیرت ایرانی
صفحه 8

واکنش مجلس به انتشار خبر هایی درباره 
»عدم حضور نمایندگان در جلسات علنی«

صفحه 3
آمریکا ناخواسته در تله ی اسرائیل افتاد و به نوعی اکنون وسط میدان جنگ است؛ جنگی که به نفع هیچ کس نیست!
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 1345- برخ��ی رس��انه ها و کارشناس��ان انگار 
علاقه دارند بازار ارز و دلار را ملتهب کنند دائم 
از احتمال افزایش قیمت ها خبر می دهند. چرا 
نگرانی ایجاد می کنند؟ به جای اینکه سعی کنند 

به آرامش بازار کمک کنند؟ 
1405- ب��رای رونق گردش��گری نیاز به تأمین 
زیرساخت های لازم است متأسفانه این صنعت 
پولس��از در کش��ور ما به دلایلی مهجور مانده. 
برخی افراد با تفکر خود به این صنعت مهم لطمه 
زدند. رونق گردش��گری می تواند بخش هایی از 

مشکلات اقتصادی را حل کند. 
1140- ب��ازی خ��وب تی��م ملی م��ان مقاب��ل 
عربستان یا بازی فلسطین مقابل امارات این پیام 
امیدوارکننده را به تیم ملی فوتبال می دهد که با 
روحیه بهتر در مقابل حریفان خود ظاهر شوند. 

تیم ما قابلیت قهرمانی هم دارد. 
1210- چرا با توجه به تنش های به وجود آمده 
بین ایران و پاکس��تان برخی کش��ورهای غربی 
و آمریکا ش��یطنت می کنند و آتش بیار معرکه 
می شوند. رسانه های آنها هم شیطنت می کنند. 

1240- اگ��ر کاره��ا و امور به دس��ت نیروهای 
متخصص و مردمی س��پرده ش��ود حتما شاهد 
ش��رایط بهتری خواهیم بود. اما برخی اموراتی 
که به دس��ت برخی افراد حتی جوان س��پرده 
ش��ده ظاهرا بیش��تر براس��اس روابط ب��وده تا 

شایسته سالاری! 
کش��ورمان  خارج��ه  وزارت  منظ��ور   -1305
چیس��ت که عن��وان ک��رده حم��لات پهپادی 
پاکستان غیرمتوازن بود؟ حملات چه متوازن یا 
غیرمتوازن در هر صورت نگران کننده و محکوم 

است. 
1011- حم��لات موش��کی از پاکس��تان ب��ه 
کش��ورمان را محکوم می کنیم. پاکس��تان باید 
جلوی اقدامات خطرناک گروههای تروریستی را 
بگیرد. وگرنه حق ماست که اقدام متقابل کنیم. 
1020- برخی گلایه دارن��د چرا درحالی که از 
سوی پاکستان حملات موشکی به منطقه مرزی 
صورت گرفته رئیس جمهور به س��فر اس��تانی 

رفته؟ 
آفت��اب یزد: قرار نیس��ت به خاط��ر یک حمله 
کوچک امور مملکت تعطیل گردد هرچند این 
حمله هم در جای خود توس��ط مقامات دولتی 

واکنش داشته است و جای خود مهم است. 
1031- درگیری و اختلاف بین ایران و پاکستان 
خواس��ت دشمنان ماس��ت. باید با دیپلماسی و 
تدبیر خصومت ها را از بین برد و دشمنان را در 

دشمن افکنی ناکام گذاشت. 
1045- ایران و پاکس��تان باید با همکاری هم 
جلوی حرکات گروههای تروریستی تهدیدکننده 
امنیت دو کش��ور را بگیرند باید مذاکرات جدی 

بین دو کشور صورت بگیرد. 
1101- چرا برخی رسانه ها آنقدر برای خانم ژیلا 
صادقی مجری تلویزیون حاشیه س��ازی کردند؟ 
مگر کت و دامن ایش��ان که بس��یار سنگین و 
پوشیده بود چه اشکالی داشت؟ چرا می خواهند 

بی جهت حساسیت ایجاد کنند؟ 
1120- در جریان رس��یدگی ب��ه پرونده قتل 
داریوش مهرجویی و همس��رش توقع این است 
ک��ه برای قات��لان این جنایت عظی��م مجازات 

سنگین و قصاص در نظر گرفته شود. 
2105- امام جمعه شیراز در سخنانی گفتند خشکی 
آسمان و بچه دار نشدن مردم به خاطر گناهان است. 

اگر استغفار کنید باران از آسمان می بارد! 
2250- مص��رف مواد مخدری مثل گل در بین 
برخی جوانان افزایشی شده و بسیار نگران کننده 
است. متأسفانه شاهد هستیم برخی از جوانان در 
معابر عمومی هم از این مواد استفاده می کنند. 

2011- ظاهرا قرار است هزینه های زیادی هم 
توس��ط نامزدهای انتخاباتی در تلویزیون برای 
تبلیغات آنها صرف ش��ود. صدا وسیما هم پول 

خوبی از این تبلیغات به دست می آورد. 
2045- ب��ه چه دلیل آنق��در موضوع انتخابات 
رئیس اتاق بازرگانی مسئله س��از و حاشیه س��از 
شد؟ مدت هاس��ت دائم حرف از این موضوع در 
رس��انه ها می شنوی. چرا در کش��ور ما برخی از 

مسائل آنقدر دچار پیچیدگی می شود؟ 
1941- چقدر تأس��ف آور و غم انگیز اس��ت که 
ش��نیدیم یک نفر در شهر جیرفت در صف مرغ 
یک فرد دیگر را که با وی بحث و جدل کرده بود 
به قتل رساند. معلوم نیست چرا بعضی ها آنقدر 
زود دچار خش��م های وحشتناک می شوند. چرا 

برخی از مردم آنقدر عصبی شده اند؟ 
1952- یک کارشناس مسائل بین المللی معتقد 
اس��ت شرایط به شکلی شده که هر لحظه ممکن 
اس��ت منطقه درگیر جنگ ناخواس��ته ای بشود. 
امیدواری��م بیش از این منطقه درگیر هیچ جنگی 

نشود. 
1901- امیرقلعه نوعی س��رمربی تیم ملی در 
انتقاد از عملکرد برخی بازیکنان حرف جالبی 
زد و گف��ت از 6 قدم گل خال��ی را نزنید ایراد 
اس��ت! امیدواریم تیم مان اش��تباهات بازی با 

هنگ کنگ را تکرار نکند. 
1921- مس��ئولان محت��رم باید س��عی کنند 
برنامه ریزی هایش��ان تصمیم��ات آنها در جهت 
جلب رضایت عامه مردم باشد نه جلب رضایت 
یک طیف خاص. اگر به نظر و اراده مردم احترام 

می گذارند که قطعا چنین است. 
1750- مردمی که گرفتار فقر و مشکلات معیشتی 
شدند با آمارهای مقامات شکم شان سیر نمی شود. 
باید نتیجه آمارها را سر سفره خود حس کنند وگرنه 

با حلوا حلوا کردن دهن شیرین نمی شود! 
1845- وزارت راه توج��ه کند مهاجرت رانندگان 
کامیون ها نگران کننده اس��ت. حمل و نقل ریلی 
دچار مشکل می شود. برخی کشورها حقوق چند 
براب��ری می دهند اینها هم میل به مهاجرت پیدا 

می کنند. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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< درآمدهای نفتی پیش بینی شده در لایحه بودجه ۱۴۰۳ قابل وصول نیست
یک نماینده مجلس ش��ورای اسلامی گفت: این بودجه حداقل 400 همت ناترازی 
 دارد و از ایردات��ش می ت��وان گفت آن درآمدهایی که ب��رای بودجه پیش کرده اند 
عل��ی الخصوص در بح��ث درآمدهای نفتی، قابل وصول نیس��ت.جلال محمودزاده 
درباره اتمام بررسی لایحه بودجه سال 1403 در مجلس شورای اسلامی گفت: این 
بودجه حداقل 400 همت ناترازی دارد و از ایراداتش می توان گفت آن درآمدهایی 
که برای بودجه پیش کرده اند علی الخصوص در بحث درآمدهای نفتی، قابل وصول 

نیست.
این نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: یکی از دیگر از ایرادات این اس��ت که 
مالیات ها را به ش��دت افزایش دادند، یعنی نزدیک به 50 درصد مالیات را افزایش 
دادند که این امر به اقش��ار مختلف مردم، کارمندان و قش��ر آسیب پذیر فشار وارد 
می کند و کسری بودجه را از جیب مردم جبران می کند. ناترازی درآمدهای دولت 
از محل های دیگر هم محقق نخواهد ش��د و این باعث می شود بیشتر برنامه ریزی ها 
یا بهتر بگویم هزینه هایی که برای دولت در بودجه نظر گرفتند، محقق نش��ود. وی 
ادامه داد: بحث بعدی پروژه های عمرانی اس��ت. اعتبار پروژه های عمرانی نسبت به 
سال 1402 حدود 18 درصد افزایش دارد، اما در عوض ما بیش از 45 درصد تورم 
داریم و این باعث می شود ما بگوییم نه تنها بودجه عمرانی افزایش پیدا نکرده بلکه 

بیش از 25 درصد کاهش پیدا کرده است. 
این عضو کمیس��یون کشاورزی با اش��اره به افزایش حقوق کارکنان و کارمندان در 
لایحه بودجه سال 1403، بیان کرد: حقوق کارکنان دولت در بودجه سال 1403، 
20 درصد افزایش پیدا کرده است از سوی دیگر تورم هم بیش از 40 درصد است، 
یعن��ی با این وضعیت 25درصد حقوق کارکنان دولت نس��بت به تورم کاهش پیدا 

می کند.
وی تاکید کرد: مسائلی که مطرح شد از جمله ناترازی، پروژه های عمرانی، افزایش 
مالیات و... ایرادات لایحه بودجه س��ال 1403 اس��ت که متأسفانه با همین ایرادات 

هم بودجه مصوب شد. 
محمودزاده یادآور شد: یکی دیگر از ایرداتی که در لایحه بودجه سال 1403 وجود 
دارد این اس��ت که آمده اند برای درآمدهای م��ردم فکرهایی کرده اند، مانند این که 
اگر کسی نسبت به سال گذشته گردش مالی بیشتر داشته باشد، این گردش مالی 
شامل مالیات می شود! که این خیلی عجیب بود. این اتفاق یکی از مصوبات عجیب 
مجلس و لایحه بودجه 1403 اس��ت که ما چش��م مان دنبال حساب های شخصی 
مردم باش��د که اگر مردم درصدی درآمدش��ان افزایش داشت و یا از محلی واریزی 
داش��تند، ش��امل مالیات شود. این امر واقعا مسئله بس��یار عجیبی در بحث بودجه 

است. 
وی درباره این که رئیس سازمان برنامه و بودجه انتقاداتی نسبت به عملکرد مجلس 
درخصوص لایحه بودجه سال 1403 داشت خصوصا در خصوص بودجه قوه قضائیه 
و صدا و س��یما گفت: به نظر من ایراد ایشان وارد است. یعنی ایراداتی که دولت به 
مجلس در بحث بعضی از محورها گرفته مبنی بر این که هزینه بیش��تری به دولت 
تحمیل شده وارد است. پیش بینی می کنم شورای نگهبان به خاطر اصل 75 بعضی 
از مصوبات مجلس را بازگرداند و ایراد بگیرد. زیرا دولت برای بعضی از این هزینه ها 
که مجلس پیش بینی کرده اعتبار ندیده اس��ت. یعنی مجلس هزینه ها را افزایش و 
سقف بودجه را تغییر داده است اما دولت اعتبار ندیده، به نظرم یک تعدادی از این 

مصوبات را به صحن علنی بازمی گرداند.
ای��ن نماینده مجلس درخصوص این که دولتمردان بیان کرده اند حدود 300 همت 
از س��وی مجلس به بودجه اضافه ش��ده اس��ت که همین امر موجب کسری بودجه 
می ش��ود، گفت: به نظرم نظر دولت از این بابت درس��ت گفته اس��ت، نزدیک 300 
همت در بحث هزینه ها و درآمدهایی که در بودجه پیش بینی شده بود افزایش پیدا 
کرده درست است و همین باعث ایراد اصل 75 می شود. وی در پاسخ به این که آیا 
ادامه بررس��ی بخش دوم بودجه به بعد از برگزاری انتخابات می رسد، اظهار داشت: 
خی��ر، ب��رای هفته بعد احتمالا بودجه بیاید و مجل��س روی آن کار کند، زیرا هنوز 

برای اینکه به سمت انتخابات بروند، زود است./ایلنا

< دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند قیمت سوخت را افزایش دهد
نماینده مردم اهواز در مجلس گفت: یکی از موارد جدی که هم در بررس��ی بودجه 
و هم در بررس��ی برنامه هفتم داش��تیم عدم افزایش قیمت س��وخت است و دولت 
ب��دون مجوز مجل��س نمی تواند افزایش قیمت س��وخت را در برنامه خود داش��ته 
باش��د. سیدکریم حسینی در پاسخ به سوالی درخصوص کاهش سهمیه آزاد بنزین 
خودروها و محدودیت مدت ذخیره آن که باعث نگرانی از برنامه های بعدی بنزینی 
دولت شده است، گفت: مستحضرید که علیرغم آن که مجلس در زمان اجرای این 
طرح در حال بررسی جزئیات لایحه بودجه سال 1403 بود اما این موضوع یکی از 
اعتراضات مکرر و تذکرات متعدد نمایندگان مجلس در صحن علنی بود که نسبت 

به دولت عنوان کردند.
وی ادامه داد: اینکه دولت در این روزها که منتهی به پایان سال است و در آستانه 
انتخاب��ات و س��فرهای نوروزی اقدام به کاهش س��همیه بنزی��ن آزاد کند یا آن را 
محدود کند؛ واقعا بی تدبیری اس��ت و هیچ گونه منطقی ندارد که طبیعتاً منجر به 
نارضایتی می ش��ود. نماینده مردم اهواز در مجلس تصریح کرد: اگر قرار به مدیریت 
مصرف بنزین به منظور کاهش مصرف و پرهیز از واردات باشد، یقیناً ما اولویت های 
دیگری داش��تیم که نخست نیاز بود به آن ها بپردازیم؛ از جمله اینکه قانون واردات 
خودروه��ای کارکرده یا واردات خودروی نو را که تصویب ش��ده اجرا و نس��بت به 
واردات اقدام کنیم که این از یکسو به ارتقاء خودروها کمک می کند و هم از سوی 
دیگر مصرف سوخت را کاهش می دهد، همچنین در نتیجه آن خودروهای فرسوده 

کم کم از رده خارج می شوند. 
وی تاکید کرد: قطع به یقین مشکل جدی ما هم در خصوص مصرف سوخت و هم 
در زمینه آلودگی هوا و مباحث زیست محیطی همین خودروهای فرسوده هستند 

که بنا بر اعلام رس��می مسئولین امر بیش از 50 درصد خودروهای کشور را شامل 
می ش��وند و هم مصرف س��وخت، هم آلودگی هوا نقش و تاثیر قابل توجهی دارند. 
حس��ینی درخصوص اقدام نظارتی مجلس نس��بت به موضوع سوخت، ابراز داشت: 
مجلس تا آخرین روز فعالیت موظف به رسیدگی به لایحه بودجه 1403 و اتمام آن 
بود، پس از رسیدگی به ایرادات شورای نگهبان نسبت به برنامه هفتم توسعه و دو 
طرح مهم شفافیت قوای سه گانه و ساماندهی کارکنان دولت در دستور کار است؛ 
حتما نمایندگان در اولین فرصتی که بعد از پایان بررسی بودجه ایجاد شود نسبت 
به این مس��ئله گزارش خواهند خواست تا مس��ئولان دولتی نسبت به این موضوع 
به نمایندگان مردم پاس��خگو باش��ند، البته تذکرات مجلس و نمایندگان و ریاست 

مجلس به دولت منعکس می شود.
نماینده مردم اهواز در پاس��خ به این س��وال که »به نظر می رسد دولت با مدیریت 
مصرف بنزین به دنبال افزایش قیمت و س��ه نرخی شدن بنزین است«، گفت: یکی 
از موارد جدی که هم در بررسی بودجه و هم در بررسی برنامه هفتم داشتیم، عدم 
افزایش قیمت سوخت است. البته بنده هم شنیده ام که در این رابطه استدلال هایی 
آورده می ش��ود برای اینکه قیمت بنزین پایین اس��ت و حتی نس��بت به قیمت آب 
آشامیدنی ارزان تر است، اینطور نیست و یقیناً راه های دیگری برای کاهش مصرف 
س��وخت وجود دارد. وی تصریح کرد: دول��ت بدون مجوز مجلس نمی تواند افزایش 

قیمت سوخت را چه در برنامه هفتم و چه در بودجه 1403 داشته باشد./ایلنا

< قاطبه نمایندگان روی کاهش ساعت کاری و دو روزه شدن تعطیلات آخر هفته
      اتفاق نظر دارند

عض��و کمیس��یون اجتماعی مجلس گفت: به نظر می رس��د که قاطب��ه نمایندگان 
روی موضوع کاهش س��اعت کاری و دو روزه ش��دن تعطیلات آخر هفته اتفاق نظر 
دارن��د چراک��ه این امر می تواند اثرات بس��یار خوبی برای حضور ش��اغلین در کنار 
خانواده داشته باشد، از سوی دیگر می تواند به رونق گردشگری درون استانی و در 
داخل کش��ور کمک کند. خلیل بهروزی فر در رابطه با تصویب »بررس��ی اولویت دار 
لایحه افزایش تعطیلات در کش��ور«، گفت: براساس آمارها و اطلاعاتی که از سوی 
کارشناس��ان تهیه ش��ده متوس��ط تعطیلات جهانی 120 روز است اما در کشور ما 
تعطیلات حدوداً 78 روز اس��ت که در تلاش هس��تیم این عدد به متوس��ط جهانی 
نزدیک شود؛ همچنین در بحث ساعت کاری نیز در تلاشیم با استفاده از تجربیات 
جهانی س��اعت کاری را از 44 س��اعت در هفته به 40 س��اعت کاهش دهیم تا با 
نزدیک ش��دن به اعداد و ارقام متوسط جهانی بیش از پیش روی بهره وری متمرکز 
شویم. وی ادامه داد: نمایندگان مردم هم با هدف ارتقاء گردشگری، تحکیم خانواده 
و رس��یدگی بیشتر افراد به امورات زندگی با بررسی اولویت دار این موضوع موافقت 
کردند. نمایند مردم فومن در مجلس تصریح کرد: این مس��ئله از سوی دولت و در 
قالب لایحه به مجلس ارس��ال شده بود که کمیسیون اجتماعی نیز تغییراتی را در 
آن ایجاد کرد و می توان گفت مهم ترین قسمت لایحه دو روزه شدن تعطیلات بود.

وی افزود: به نظر می رس��د که قاطبه نمایندگان روی موضوع کاهش ساعت کاری 
و دو روزه شدن تعطیلات آخر هفته اتفاق نظر دارند چراکه این امر می تواند اثرات 
بس��یار خوبی برای حضور ش��اغلین در کنار خانواده داش��ته باش��د، از سوی دیگر 
می تواند به رونق گردش��گری درون اس��تانی و در داخل کشور کمک کند که افراد 
بتوانند ساعات بیشتری در کنار خانواده حضور داشته باشند. بهروزی فر خاطرنشان 
ک��رد: از س��وی دیگر موضوع کاهش س��اعت کاری از این جه��ت اهمیت دارد که 
طول روز در چند ماه از س��ال کمتر اس��ت و در ساعت انتهای عصر و ابتدای غروب 
به س��رعت تاریک می ش��ود که این می تواند مش��کلاتی را برای کارکنان و شاغلان 
به همراه داش��ته باش��د؛ لذا به منظور تس��هیل در رفت وآمد کارکنان؛ نمایندگان 
کمیس��یون با کافی دانس��تن 8 س��اعت کار در روز عدد 40 س��اعت را به تصویب 

رساندند تا 44 ساعت کاری مدنظر دولت به 40 ساعت کاهش یابد.
عضو کمس��یون اجتماعی مجلس تصریح کرد: در صورت تصویب این لایحه ما در 
کش��ور تعطیلات دو روزه آخر هفته خواهیم داش��ت ام��ا در رابطه با تعیین 2 روز 
تعطیلی که پنجشنبه و جمعه یا جمعه و شنبه باشد هنوز بحثی به نتیجه نرسیده 
و نظرات مختلف مطرح می ش��ود؛ احتمالا در روز بعدی بررس��ی لایحه وجود دارد 
و اگر چنین نش��د نیز این احتمال می رود که نمایندگان انتخاب دو روز تعطیل را 
به دولت واگذارند تا در زمان تدوین آیین نامه اجرایی براس��اس نظرات و اقتضائات 

دولت که قوه مجریه است، این تصمیم اتخاذ شود. /ایلنا

< شرکت  در انتخابات منجر به اقتدار ایران می شود
نماینده اسدآباد در مجلس شورای اسلامی گفت: از همه عزیزانی که ایرانی هستند 
و با هر تفکری در این مملکت زندگی می کنند و ایران، امنیت و اقتدار کشور خود 
را دوس��ت دارند، دعوت می کنم که در انتخابات شرکت کنند چراکه این حضور به 
اقتدار ایران عزیز کمک می کند. کیومرث سرمدی واله با تاکید بر ضرورت مشارکت 
حداکث��ری در انتخابات اظهار ک��رد: همانطور که رهبری بارها فرمودند انتخابات از 
ارکان مهم جمهوری اس��لامی ایران اس��ت و »امنیت« و »مش��ارکت« دو مقوله ی 
کاملًا به هم مرتبط محسوب می شوند؛ چراکه به نوعی امنیت ما با میزان مشارکت 

مردم در انتخابات ارتباط بسیار مستقیم و تنگاتنگی دارد.
وی گفت: هر قدر که معیش��ت، اش��تغال و درآمد مردم در حد قابل قبول باش��د، 
امنی��ت روحی و روانی ایجاد می ش��ود و افزای��ش می یابد و این مس��ئله منجر به 
مش��ارکت بالا در انتخابات می شود؛ مش��ارکت بالا نیز متقابلًا امنیتی در حوزه های 
داخلی و بین الملل ایجاد می کند. امیدوارم با توجه به تاکیدات رهبری و پیشینه ای 
ک��ه از تعص��ب و غیرت مردم داش��ته ایم، با وجود هم��ه گرفتاری هایی که داریم و 
همچنین تبلیغاتی که دش��منان می کنند، در انتخابات پیش رو ش��اهد مش��ارکت 

بالایی باشیم.
این عضو کمیس��یون اجتماعی مجلس همچنین در پاسخ به این پرسش که فردی 
را که تمایل به مشارکت در انتخابات ندارد، چگونه برای حضور در انتخابات ترغیب 

می کنید؟ گفت: می گویم نگاه و توطئه دش��منان ما فقط علیه یک قش��ر خاص در 
ایران نیست بلکه هرگاه احساس کنندکه ما در وضعیت ضعف قرار داریم، تمامیت 
ارضی و ملی کش��ور ما را هدف قرار می دهند؛ بنابراین اگر شهروندی گله مند است 
و می گوید که در انتخابات ش��رکت نمی کنم باید بداند که در واقع به نوعی جایگاه 
اقتدار مملکت و ایران عزیز و ملت ما را در مقابل دشمنان تضعیف می کند. سرمدی 
در پای��ان گفت: بنابراین از همه عزیزانی که ایرانی هس��تند و با هر تفکری در این 
مملکت زندگی می کنند و ایران، امنیت و اقتدار کشور خود را دوست دارند، دعوت 
می کنم که در انتخابات شرکت کنند چراکه این حضور به اقتدار ایران عزیز کمک 

می کند./ایسنا

< اهمیت انتخابات مجلس خبرگان رهبری برای مردم تبیین شود
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی گفت: باید تلاش کنیم تا مشارکت 
مردم در انتخابات مجلس خبرگان رهبری بالا رفته و افراد لایق و شایسته به ویژه 
از جهت علمی برای حضور در این مجلس انتخاب شوند.حجت الاسلام سید سلمان 
ذاکر با تاکید بر اهمیت مش��ارکت مردم در انتخاب��ات خبرگان رهبری، بیان کرد: 
مجلس خبرگان رهبری از جهت قانون اساس��ی جایگاه بس��یار بالایی دارد و نگاه 
مردم به این جایگاه بسیار رفیع است. مسئولیت های نظارتی این مجلس نیز بسیار 
مهم است. افرادی که برای حضور در این مجلس انتخاب می شوند، افرادی هستند 

که صلاحیت آنان در خود حوزه علمیه و نظارت های سخت تایید شده است.
وی در ادامه با بیان اینکه از نگاه بنده بازبینی راهکارهای مس��یر مش��ارکت مردم 
در انتخابات مجلس خبرگان رهبری امری مهم اس��ت، اظهار کرد: یکی از اقدامات 
خوبی که انجام ش��د این اس��ت که انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی و مجلس 
خبرگان رهبری را یکجا برگزار می کنیم اما باید اهمیت این انتخابات را برای مردم 
تبیین کرد تا تمام اس��تان ها و شهرس��تان ها درگیر این انتخابات باش��ند. نماینده 
مردم ارومیه در مجلس ش��ورای اس��لامی، تصریح کرد: رهبر چنین والامقامی باید 
خبرگان بزرگ منش با علمای خبره و کارش��ناس داش��ته باش��د. باید با حضور در 
عرص��ه انتخابات چنین علمای والایی را به مجلس خبرگان رهبری فرس��تاد. باید 
تلاش کنیم تا مش��ارکت بالا رفته و افراد لایق و شایس��ته به ویژه از جهت علمی 

برای حضور در این مجلس انتخاب شوند./ایسنا

 طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت شامل چه کسانی می شود؟
نماینده قصرشیرین در مجلس ش��ورای اسلامی به ارائه توضیحاتی درباره تاثیرات 
اجرای مصوبه مجلس ش��ورای اسلامی در طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت 
پرداخت و گفت که این طرح پایانی بر انتظار 20 س��اله کارکنان غیررس��می است 
که آنها با اجرای آن ضمانت شغلی خواهند داشت. شهریار حیدری با اشاره به رفع 
ایرادات ش��ورای نگهبان در طرح س��اماندهی اس��تخدام کارکنان دولت در مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: بعد از رفت و برگشت های متعدد بین مجلس و شورای 
نگهبان در نهایت طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت رفع اشکال شد و انتظار 

می رود که به زودی برای اجرا ابلاغ شود.
وی با بیان این که کارکنان غیررسمی مشکلات بسیاری دارند، تصریح کرد: کارکنان 
غیررس��می حتی بیش��تر از یک کارمند رس��می تلاش می کنند اما کمتر از آنها از 
مزایا برخوردارند ضمن آنکه ضمانت ش��غلی هم ندارن��د.وی اضافه کرد: با تصویب 
این طرح نوع قراردادها به گونه ای ش��ده که هم کارکنان غیررسمی ضمانت شغلی 
خواهند داشت و هم این که از نظر حقوق و مزایای به اندازه کارمند رسمی برخوردار 

می شوند لذا این طرح شامل تمام کارکنان و کارمندهای غیررسمی می شود.
این نماینده مجلس ش��ورای اسلامی بیان کرد: با اجرای این طرح هر فردی که به 
نوعی در دستگاه های دولتی اعم از شهرداری، آموزش و پرورش و سایر دستگاه های 
اداری و ارگان ها به عنوان کارکنان غیررسمی مشغول فعالیت هستند، شامل طرح 
اس��تخدام کارکنان دولت می ش��وند.حیدری در پایان گفت: 20 س��ال اس��ت که 
کارکن��ان غیررس��می منتظر تصویب چنی��ن قانونی بودند لذا ای��ن طرح پایانی بر 
انتظار کارکنان غیررس��می اس��ت که ضمانت ش��غلی برای این افراد فراهم کرده و 

می توانند از مزایای مناسب برخوردار شوند./ایسنا

< تشکیل لیست انتخاباتی کاندیداهای اصلاح طلب و میانه رو به مشارکت کمک می کند
رئیس فراکس��یون مس��تقلین ولایی مجلس شورای اس��لامی گفت: در صورتی که 
کاندیداهای اصلاح طلب معتدل و میان��ه رو یعنی طیف روبه روی جریان اصولگرای 
تند بتواند به صورت سازمان یافته و تشکیلاتی وارد انتخابات شوند، به شور و شوق 
انتخاباتی کمک کرده و همان مسابقه مدنظر رهبری شکل می گیرد. غلامرضا نوری 
قزلچ��ه اظهار کرد: تا جایی که اطلاع دارم طیف مقابل جریان اصولگرای تند یعنی 
اصلاح طلب، معتدل و میانه رو کاندیداهای کافی برای تکمیل لیس��ت انتخاباتی در 
شهرهای بزرگ به ویژه تهران ندارند البته امید می رود که تا زمان اعلام نتایج نهایی 
تایید صلاحیت ش��دگان، افراد شاغل و چهره های سیاس��ی تایید صلاحیت شده تا 

بتوانند لیست تشکیل دهند.
وی ادامه داد: اگر این طیف بتواند در ش��هرهای بزرگ و کلانش��هرها با لیست و به 
صورت س��ازمان یافته و تشکیلاتی وارد انتخابات شود کمکی به افزایش مشارکت و 
ش��ور و شوق انتخاباتی می شود و همان مسابقه مدنظر رهبری شکل می گیرد. این 
نماینده اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در مقابل اگر این طیف نتواند 
لیس��تی برای انتخابات داش��ته باشد و تشکیلاتی وارد نش��ود کاندیداها به صورت 
انفرادی حضور پیدا می کنند که توان شان چند صد هزارم وقتی است که به صورت 

لیستی به عرصه انتخابات ورود پیدا کنند.
ن��وری مجددا گفت: ما امیدواریم که چهره های ش��اخص و رای آور تایید صلاحیت 
شوند تا لیست انتخاباتی ش��کل گیرد. این وضعیت شامل تهران و شهرهای بزرگ 
می شود و ش��رایط در شهرهای کوچک و شهرستان ها متفاوت است و مشکلات به 

اندازه شهرهای بزرگ و کلانشهرها نیست./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

افزایش قیمت خودرو در بازار آزاد دقیقا از اوایل زمس��تان امس��ال آغاز ش��د و کمامان 
روزبه روز به اعداد و ارقام پیشنهادی فروشنده ها اضافه می شود.

به گ��زارش ف��رارو؛ تیب��ا صندقداری ک��ه از خط تولید س��ایپا کنار رفت��ه و مثلا جزو 
اقتصادی ترین گزینه هاس��ت، حول وحوش 400 میلیون تومان به خریداران پیش��نهاد 
می ش��ود و نس��بت به اولین روز دی ماه امسال جهش قیمت 70 میلیونی داشته است. 
آنطرف تارا اتوماتیک تیپ V4 که جزو دستپخت های جدید خودروسازان است، به طور 
متوسط یک میلیارد و 100 میلیون آگهی می شود و به عنوان گران ترین سواری داخلی 
موجود در بازار رش��د قیمت 185 میلیونی را نس��بت به 45 روز قبل به چشم می بیند. 
باوجود تکذیب اخبار و شایعاتی که آرامش ماه های گذشته بازار را به هم ریخته، شیب 
بی رحمانه افزایش قیمت خودرو همچنان ادامه دارد و آرایش ترسناکی برای خریداران 

به وجود آورده است.

< ارزان ترین خودرو ایرانی؛ ۴۰۰ میلیون
تیبا صندوقدار که جزو ارزان ترین سواری های داخلی در بازار است، به طور متوسط 400 
میلیون در سایت های آنلاین آگهی می شود. این عددی که روبروی قیمت تیبا صندوقدار 
مدل 1401 در س��ایت های تخصصی خودرو به چشم می خورد، اما اگر اوایل دی ماه در 
بازار آزاد سراغ تیبا صندوقدار را می گرفتید، نهایتا با ارقامی نزدیک 330 میلیون تومان 

روبرو می شدید.
قیمت تیبا صندوقدار در بازار آزاد به این ترتیب ظرف 45 روز حدود 70 میلیون تومان 
ارتق��ا پیدا ک��رد و حالا برای خرید ارزان ترین س��واری داخلی باید قریب 400 میلیون 
 ناقابل کنار گذاش��ت. تیبا 2 یا همان تیبا هاچ بک ک��ه در اولین روز های دی ماه حدود

 340 میلیون تومان ارزش داش��ت، حالا به ش��کل متوسط 395 میلیون قیمت گذاری 
می ش��ود و اعداد و ارقام پیشنهادی فروشنده های کوییک و ساینا کمتر از این حرف ها 
نیس��ت. قیمت کوییک دنده ای ساده که مثل تیبا در دسته اقتصادی ترین محصولات 
داخلی قرار می گیرد و از خط تولید کنار رفته، در این مدت با رشد 35 میلیونی از مرز 
345 به حول وحوش 380 میلیون تومان رسیده است. کوییک R دنده ای را شش هفته 
قبل می توانستیم 355 میلیون بخریم، اما الان متوسط قیمت کوییک R دنده ای در بازار 

آزاد به 390 میلیون تومان ارتقا پیدا کرده است. 
س��اینا S دنده ای که به جای س��اینا دنده ای ساده به خط تولید سایپا اضافه شده است، 
الان 390 میلیون تومان یعنی 35 میلیون بیشتر از هفته اول دی قیمت خورده و تقریبا 
به همین میزان روی قیمت نسخه ها و تیپ های مختلف ارزان ترین سواری های داخلی 

اضافه شده است.

< گران ترین خودرو داخلی؛ یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون
تارا اتوماتیک تیپ V4 که جدیدترین س��واری عرضه شده توسط خودروسازان به بازار 
آزاد است، توسط فروشنده ها به شکل متوسط یک میلیارد و 100 میلیون به خریداران 

پیشنهاد می شود؛ 185 میلیون بیشتر از اولین روز دی ماه امسال.
قیمت تارا اتوماتیک تیپ V4 به این ترتیب ظرف شش هفته معادل 20 درصد ارتقا پیدا 

کرده و حالا آن را به گران ترین سواری داخلی تبدیل می کند.
پ��ژو 207 اتوماتیک سقف شیش��ه ای ک��ه گرانقیمت ترین عضو از این خانواده نس��بتا 
پرجمعیت اس��ت، پشت سر تارا اتوماتیک تیپ V4 گران ترین سواری داخلی به حساب 
می آید. این یکی الان معادل 985 میلیون تومان یعنی 165 میلیون بیش��تر از ابتدای 

دی ماه قیمت می خورد.
دنا پلاس اتوماتیک یکی دیگر از س��واری های گرانقیمت داخلی اس��ت. اوایل زمستان 
امسال اگر به قصد خرید دنا پلاس اتوماتیک راهی بازار می شدید، نهایتا با ارقامی نزدیک 
805 میلیون توم��ان ملاقات می کردید. قیمت دنا پلاس اتوماتیک، اما الان به ش��کل 
متوسط به 965 میلیون تومان ارتقا پیدا کرده که به معنی رشد 160 میلیونی در عرض 

شش هفته است.
ش��اهین اتوماتیک مثل تارا اتوماتیک تیپ V4 به تازگی وارد بازار شده است. این یکی 
اواس��ط آبان امسال توسط س��ایپا پا به بازار گذاشت و آن موقع بیشتر از 760 میلیون 

خریدار نداشت.
 قیمت ش��اهین اتوماتیک اوای��ل دی ماه با کاه��ش 10 میلیونی در ب��ازار آزاد به مرز

 750 میلیون تنزل پیدا کرد، اما الان فروش��نده های شاهین اتوماتیک در پلتفرم های 
آنلاین رقمی معادل 845 میلیون برای آن درنظر می گیرند. قیمت شاهین اتومات در 

بازار آزاد به این ترتیب ظرف 45 روز حدود 95 میلیون تومان بالا آمده است.

 تیبا 400 میلیون، تارا 1.1 میلیارد

آرایش جدید و ترسناک در بازارخودرو
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  یک استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با اشاره 
به حملات آمریکا علیه اهدافی در عراق و سوریه به آفتاب یزد گفت:» آمریکا ناخواسته در تله ی نتانیاهو و 

تل آویو افتاده و بی آن که بداند اکنون خود یکی از مسببان گسترش جنگ در خاورمیانه است!«
علی بیگدلی با تأکید بر این موضوع که، اس��رائیل از  بابت این موضوع خوشحال 
اس��ت می گوید:» روابط اسرائیل و کاخ سفید در سردترین وضعیت ممکن قرار 
دارد و این که گفته می ش��ود نتانیاهو از آمریکا حرف شنوی ندارد، کاملًا حرف 

درستی است.«
این تحلیلگر مسائل سیاس��ت بین الملل خاطرنشان می کند: طی 70 سالی که 
 از جنگ س��رد گذش��ته، هیچگاه نظ��ام بین الملل تا این اندازه دچار تش��تت و

 به هم ریختگی نبوده و به نظر می رس��د سیاس��ت بین الملل در وضعیت بسیار 
خطرناکی به سر می برد.

علی بیگدلی با تأیید این نکته که؛ »آمریکا از ایجاد هرگونه درگیری در خاورمیانه 
می ترسد« اظهار می دارد: ترس آمریکا به چند دلیل است:

اول این که: خاورمیانه فعلی، هیچ نسبت و شباهتی با خاورمیانه سابق ندارد
دو دیگر این که: آمریکا  آن پرستیز و هژمونی همیشگی را ندارد

سوم آن که: نگرش کشورهای خاورمیانه به قدرت های جهانی تغییر کرده است
چهارم: آمریکایی ها با خروج از خاورمیانه دچار ویران کننده ترین اشتباه تاریخ خود شدند و حالا هم که در 
تلاش هستند تا بازگردند عملًا با یک خاورمیانه ی جدید و مناسبات قدرت متحول شده مواجه شده اند.

پنج��م: خاورمیان��ه فقط برای آمریکا اهمیت ن��دارد بلکه تمامی قدرت های سیاس��ی و اقتصادی دنیا در 
خاورمیانه منافعی دارند که ایجاد تنش و ناامنی منافع آن ها را به خطر خواهد انداخت

شش��م: آمریکا در خاورمیانه دیگر با کشورها طرف نیست بلکه با گروه های شبه نظامی ای طرف است که 
خود مورد حمایت یک یا چند کشور هستند

و هفتم: تنش در خاورمیانه یعنی گرانی سوخت و گرانی سوخت در آمریکا یعنی زلزله ی سیاسی. به همه  
این دلایل، آمریکا  از ایجاد درگیری در خاورمیانه هراس دارد.

<حملات محدود اما پر سر و صدای آمریکا به عراق و سوریه
در گزارش��ی تحلیلی که در یک رسانه آمریکایی منتشر ش��ده، مطرح شد که دولت بایدن با تلاش برای 
جلوگیری از گسترش بیشتر تنش ها با نیروهای مقاومت منطقه و پیامدهای جدی آن در آستانه انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا، پاسخ به حملات اخیر نیروهای مقاومت علیه مواضع و نظامیان خود در منطقه 
را به گونه ای در نظر گرفت که »پر سر و صدا« باشد اما در عین حال، به گسترش بیشتر تنش ها و تلافی 
نیروهای مقاومت نینجامد. به گزارش ایسنا، در گزارشی تحلیلی به قلم »نیک پاتون والش« خبرنگار شبکه 
سی ان ان با اشاره به حمله اخیر گروه های مقاومت عراق به یک پایگاه نظامی آمریکا در اردن در پاسخ به 
حمایت های تمام عیار واشنگتن از جنایت های جنگی رژیم صهیونیستی در غزه که به کشته شدن سه نفر 
از نظامیان آمریکایی و مجروح شدن ده ها نفر از آن ها انجامید،  آمده است که حملات  جمعه شب گذشته 
 آمریکا علیه گروه های مقاومت منطقه در عراق و سوریه، در مقایسه با بدترین تلفات نظامی آمریکا در منطقه 

در نزدیک به سه سال اخیر، پاسخی نسبتا محدود بود.
 س��تاد فرماندهی تروریستی مرکزی ارتش آمریکا )سنتکام(، بامداد دیروز )شنبه(، با تایید حملات هوایی

 در عراق و سوریه اعلام کرد چندین مکان مورد حمله قرار گرفته است.
ارتش آمریکا مدعی ش��ده در این حملات ۸۵ هدف از جمله پس��ت های فرماندهی و اطلاعات، انبارهای 
مهمات، هواپیماهای بدون سرنشین و تجهیزات لجستیکی گروه های مقاومت هدف قرار گرفته اند. پیش 
 از ای��ن، گروه ه��ای مقاومت عراق یک پایگاه نظامی آمریکا در اردن را ه��دف قرار داده بودند که منجر به 

کشته شدن سه نظامی آمریکایی و مجروح شدن بیش از سی نفر از آن ها شد.
در این گزارش که در وبگاه شبکه سی ان ان منتشر شده، آمده است: شامگاه جمعه تلاش کرد پر سر و صدا 
به نظر بیاید اما احتمالا پژواک آن چندان طولانی نخواهد شد. سنتکام اعلام کرد که آمریکا بمب افکن های 
» B - ۱ B Lance« را اعزام کرد تا به ۸۵ هدف در هفت نقطه حمله کند. احتمالا قرار بود که خسارات 
این حمله با طلوع صبح بیشتر مشخص شود. اما از دردناک ترین ضربه ای که پنتاگون قادر بود وارد کند، 

فاصله زیادی داشت.
ممکن است حملات بیشتری در کار باشد؛ »لوید آستین« وزیر دفاع آمریکا گفته بود این فقط شروع است. 
اما روز جمعه، طبق اعلام کاخ سفید، پاسخ آمریکا فقط سی دقیقه به طول انجامید. کوتاه بود، شاید کوبنده 

اما نه چندان شوک کننده.
والش می نویسد: انتخابی شفاف و محاسبه شده بود. دولت بایدن با ماموریتی تقریبا ناممکن روبه رو بود، این 
که ش��دت حمله آن قدر زیاد باش��د که نشان بدهد واقعا در پاسخ خود جدی است اما همچنین اطمینان 
بیابد که طرف مقابل بدون برآشفتن و قصد تلافی کردن، آسیب ببیند. آمریکا پیام پاسخی را که قرار بود 
بدهد، به مدت بیش از پنج روز از طریق مقامات آمریکایی که در جریان ماهیت و شدت آن بودند مخابره 

کرده بوده و حتی درباره اهداف که قرار بود به آن ها حمله شود نیز سرنخ هایی داده بود.
این هشدار، احتمالا، برای کاهش خطر سوءتفاهم ها و شاید فراهم کردن امکان تغییر مکان برای نیروهایی 
که مورد حمله قرار گرفته بودند و کاهش تلفات انسانی در نظر گرفته شده بود. احتمالا، قصد آن اطمینان 
یافتن از این بود که حملات آمریکا با اقدامی از سوی رژیم صهیونیستی اشتباه گرفته نشود که ممکن بود 
حملاتی تلافی جویانه را علیه این رژیم و اراضی اش��غالی به دنبال بیاورد و در بر دارنده چرخه دیگری از 

گسترش تنش ها باشد.
نگارنده معتقد است این بی ثباتی سطح گزینه های بایدن را تا حد کمترین توانمندی های آمریکا تقلیل داد. 
اشتباهات یا موفقیت های پیش بینی نشده به بدتر و پیچیده تر شدن تدریجی وضعیت منجر شود که این 

موضوع می تواند به درگیری گریزناپذیر و گسترده ای بینجامد.
در ادامه این مطلب آمده است: جنگ ها معمولا، در مواقع نادری رخ می دهند که ۲ طرف نیز قصد آن را 
داشته باشند یا در موقعیتی رایج تر، وقتی رخ می دهند که طرفین به این تصمیم می رسند گریزی از جنگی 
گسترده نیست و گاهی نیز زمانی رخ می دهد که هیچ گزینه دیپلماتیک دیگری ندارند. در مواقع دیگری 
نیز طی یک روند تدریجی گس��ترش تنش ها، درگیر جنگ می ش��وند. نویسنده در ادامه با توجه به روابط 
تهران- واشنگتن آورده است: نه ایران و نه آمریکا خواهان یک جنگ نیستند. دولت بایدن انتخابات ریاست 
جمه��وری را پی��ش رو دارد که طبعا با این وجود، تمایلی به داش��تن یک ماجراجویی پرهزینه در خارج، 

دردسری در زمینه سیاستش در قبال اسراییل یا افزایش قیمت نفت ندارد.

<تمرکز قدرت به تفرّق قدرت تبدیل شده است
علی بیگدلی در بخش دیگری از این گفتگو خاطرنشان می کند: در زمان جنگ سرد، تکلیف کشورها، قدرت ها، 
خط و مرزها و شکل و دلیل منازعات بین المللی کاملًا روشن بود زیرا در دوران جنگ سرد، جهان شاهد 
»تمرکز قدرت« بود؛ حال و از زمان فروپاش��ی اتحاد جماهیری شوروی، جهان دچار »تفرّق قدرت« شده 

است و همین مسئله باعث شده تا کشوری که ادعای ابرقدرتی دارد)و ابرقدرت نیست( آن قدر دچار کاهش 
قدرت و  از بین رفتن هژمونی شود که راضی به درگیری با گروه های شبه نظامی بشود که هم در عرصه ی 

بین الملل و هم در داخل آمریکا، بازخوردهای خوبی نخواهد داشت و نشان ضعف آمریکا است.
وی ادامه می دهد: بارها متذکر شده ام که اتحادیه اروپایی مدت ها است دیگر با تصمیمات تنش زای ایالات 
متحده آمریکا همراهی نمی کند کما این که در موضوع ائتلاف علیه حوثی ها و همچنین حملات اخیر به 

عراق و سوریه، هیچ کشور اروپایی با کاخ سفید همراهی نکرد.

<نوبتی هم باشد نوبت دیپلماسی محرمانه است
عل��ی بیگدلی در قس��مت پایان��ی این گفتگو با اش��اره به این ک��ه، جنس و ماهیت حم��لات آمریکا به 
عراق و س��وریه با حملات آمریکایی � انگلیس��ی به حوثی های یمنی متفاوت اس��ت اظهار می دارد: وقتی 
آمریکا دس��ت ب��ه حملاتی کنترل و مدیریت ش��ده می زند یعن��ی در مواضع اعِلامی خ��ود تجدید نظر 
ک��رده و به اصط��لاح کوتاه آمده اس��ت به همین دلیل معتقدم نوبتی هم اگر باش��د، نوبت دیپلماس��ی 

 محرمان��ه اس��ت و ایران و آمریکا باید بس��یاری از مباحث را از مس��یر کانال ه��ای محرمانه حل و فصل
 کنند. وی می افزاید: علی القاعده افکار عمومی آمریکا به این حملات حتماً واکنش منفی نشان خواهد داد 
اما عقلانیت سیاسی حکم می کرد در وضعیتی که خاورمیانه در تنش و بحران به سر می برد، آمریکا باعث 

بحران افزایی و گسترش جنگ نشود. 

آثار و تبعات حملات آمریکا به سوریه و عراق، در گفتگوی آفتاب یزد با علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه 

هراس آمریکا   از درگیری نظامی در منطقه !
آمریکا ناخواسته در تله ی اسرائیل افتاد و به نوعی اکنون وسط میدان جنگ است؛ جنگی که به نفع هیچ کس نیست!

< اسکات ریتر: حملات آمریکا، صرفا نمایشی پر سر و صداست
در پی حملات آمریکا به عراق و سوریه، افسر اطلاعاتی سابق آمریکا تاکید کرد که نقاط مهمی هدف گرفته 
نش��دند.به گزارش ایسنا، پیش از این ستاد فرماندهی تروریستی مرکزی ارتش آمریکا )سنتکام( با تایید 
حملات هوایی در عراق و سوریه اعلام کرد چندین مکان مورد حمله قرار گرفته است. ارتش آمریکا مدعی 
ش��ده در این حملات، ۸۵ هدف از جمله پست های فرماندهی و اطلاعات، انبارهای مهمات، هواپیماهای 
بدون سرنشین و تجهیزات لجستیکی مرتبط به گروه های مقاومت یا نیروی قدس سپاه پاسداران هدف 
قرار گرفته اند. رسانه ها شامگاه جمعه از حملات هوایی به مناطقی در حومه استان دیرالزور سوریه و القائم 
عراق خبر داده بودند.در همین رابطه، اسکات ریترز، افسر اطلاعاتی سابق آمریکا به این حملات که پنتاگون 
اعلام کرده پاسخ حمله به نیروهای آمریکایی پایگاه »برج ۲۲« در اردن است که به کشته شدن سه سرباز 
آمریکایی و زخمی شدن ۴0 تن دیگر منجر شد، واکنش نشان داد. اسکات ریتر که همچنین نماینده و 
بازرس س��ازمان ملل در بخش س��لاح های کشتار جمعی از ۱۹۹۱ تا ۱۹۹۸ بود، در شبکه ایکس )توییتر 
سابق( نوشت: »۸۵ هدف مورد حمله قرار گرفتند. پنج روز پس از آن واقعه. اگر کسی فکر می کند که این 
چیزی غیر از یک نمایش بزرگ صدا و نور است، شما دیوانه هستید! هیچ چیز مهمی دیده نشد. هیچ چیز 

تغییر نخواهد کرد. ما سالانه نزدیک به یک تریلیون دلار برای این کار هزینه می کنیم.«

< برادرزاده »جان اف کندی« حملات به عراق و سوریه را محکوم کرد
نامزد مستقل انتخابات ریاست جمهوری ۲0۲۴ آمریکا حملات تجاوزکارانه اخیر ارتش کشورش به عراق 
و س��وریه را محکوم کرد.به گزارش ایس��نا، »رابرت اف. کندی جونیور«، نامزد مس��تقل انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا با محکوم کردن حملات تجاوزکارانه اخیر این کش��ور به اهدافی در عراق و س��وریه، از 
واش��نگتن خواست س��ربازان آمریکایی را به منظور جلوگیری از تشدید هر چه بیشتر درگیری از منطقه 

غرب آسیا خارج کند.
به نوش��ته پایگاه راشا تودی؛ رابرت اف. کندی جونیور که برادرزاده جان اف. کندی، رئیس جمهور اسبق 
ترور شده آمریکاست، در واکنش به این حملات در پیامی که در شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( 
منتشر کرد، نوشت آمریکا باید سربازان ارتش خود را از کشورهای حوزه غرب آسیا که موافق حضور این 
سربازان در خاک خود نیستند، خارج کند. به گفته او، تشدید درگیری در این منطقه قابل جلوگیری بود.

برادرزاده جان اف .کندی با کنایه درباره این صحبت جو بایدن اظهار کرد: »اگر که ما دنبال جنگ نیستیم، 
پس بگذارید سربازان ما از آنجا خارج شوند. آنها در آنجا مورد استقبال قرار نمی گیرند و حضورشان لازم 
نیست.«این عضو خانواده کندی که هم پدرش »رابرت اف  کندی« )سناتور آمریکایی( و هم عمویش »جان 
اف  کندی« )سی و پنجمین رئیس جمهوری آمریکا( ترور شده اند، گفت اگر واشنگتن ارتشش را در غرب 
آسیا »در تیررس قرار نمی داد« دیگر تشدید درگیری های فعلی اتفاق نمی افتاد.او همچنین گفت که وجود 
گروه های ضد آمریکا در غرب آس��یا »میراث جنگ غیرقانونی ما در عراق« است.رابرت اف.کندی جونیور 
یادآور ش��د که هم عراق و هم س��وریه از سربازان آمریکایی درخواست کرده بودند تا خاک کشورهایشان 
را ترک کنند و ایران نیز حضور نظامی آمریکا در نزدیکی مرزهایش را تحمل نمی کند. کندی که س��ال 
گذشته میلادی ابتدا در رقابت درون حزبی دموکرات ها نامزد و رقیب جو بایدن شد اما چندی بعد انصراف 
داده و به طور مستقل نامزد شد، علاوه بر درخواست برای خارج ساختن سربازان آمریکایی از »خاورمیانه« 
همچنین تقاضا کرد که واشنگتن به جایش روابط خود را با قدرت های منطقه ای تقویت کند. این نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گفت: »سربازان آمریکایی در منطقه اهدافی غیر قابل دفاع برای هر کسی 

در منطقه هستند که می خواهد یک درگیری را تحریک کند.«

< نگرانی اتحادیه اروپا از وضعیت بحرانی در غرب آسیا
اتحادیه اروپا نسبت به گزارش هایی که نشان می دهد ارتش رژیم صهیونیستی قصد دارد جنگ غزه را به 
شهر رفح در مرز غزه با مصر بکشاند؛ جایی که بیش از یک میلیون نفر به دلیل جنگ به آنجا پناه برده اند، 
عمیقا ابراز نگرانی کرد.به گزارش ایسنا، »جوزپ بورل«، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هشدار داد 
که پس از حملات هوایی آمریکا به مواضع عراق و سوریه، درگیری های کنونی احتمالا در سرتاسر منطقه 
گسترش خواهند یافت مگر اینکه توافق آتش بس میان رژیم صهیونیستی و جنبش حماس برقرار شود. 
ما از همه طرف ها می خواهیم که از تشدید تنش ها جلوگیری کنند. هرچه جنگ غزه طول بکشد، بعید 
است اوضاع بهبود یابد؛ چون این مسائل به هم مرتبط هستند و تاثیر آن ها بر یکدیگر مانند دومینو است.

طبق گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا افزود که حدود یک میلیون 
فلسطینی »به تدریج در مقابل مرز مصر آواره شده اند. گفته شده است که آنها در مناطق امن هستند اما 
در واقع آنچه می بینیم این اس��ت که بمباران بر جمعیت غیرنظامی همچنان ادامه دارد و وضعیت بسیار 
وخیمی را ایجاد می کند«.بورل در بروکسل پیش از آغاز گفت وگوهای غیررسمی با وزرای خارجه اتحادیه 
اروپا بیان کرد: جنگ غزه تاثیر زنجیره ای دارد و باعث ایجاد درگیری در لبنان، عراق، سوریه و در منطقه 
دریای سرخ شده است. ما در وضعیت بحرانی در خاورمیانه زندگی می کنیم. همزمان با تداوم جنگ غزه، 
باور اینکه وضعیت در دریای س��رخ بهبود خواهد یافت، بس��یار دش��وار است زیرا یک مورد به مورد دیگر 
بستگی دارد. وزیر امور خارجه بلژیک که کشورش در حال حاضر ریاست دوره ای اتحادیه اروپا را بر عهده 
دارد، نس��بت به »خطر واقعی گسترش درگیری« هش��دار داد.او در گفت وگو با خبرنگاران افزود: نگرانی 
بزرگی وجود دارد. ما می خواهیم طرف ها خویشتن داری پیشه کنند و در عین حال خواستار گفت وگو و 

دیپلماسی هستیم. این تنها راهی است که می توانیم وضعیت را در خاورمیانه آرام کنیم.

< مسکو خواستار برگزاری نشست شورای امنیت درباره حملات آمریکا به عراق و سوریه شد
روسیه تجاوزگری آمریکا و انگلیس به عراق و سوریه را به شدت محکوم کرد و خواستار برگزاری نشست 
شورای امنیت شد.به گزارش ایسنا، وزارت خارجه روسیه در بیانیه ای تجاوزگری آشکار آمریکا و انگلیس 
به عراق و س��وریه را به ش��دت محکوم کرد. براس��اس گزارش خبرگزاری تاس، این وزارتخانه اعلام کرد: 
فدراسیون روسیه به دنبال بررسی فوری وضعیت خاورمیانه پس از حملات آمریکا به خاک عراق و سوریه 
در ش��ورای امنیت سازمان ملل است.مسکو گفته اس��ت: حملات هوایی آمریکا به عراق و سوریه به طور 
خاص برای ش��عله ورتر کردن بیشتر درگیری طراحی ش��ده اند. انگلیس باید پاسخگوی اقدامات خود در 
حمایت از حملات آمریکا در عراق و سوریه باشد. وزارت خارجه روسیه تاکید کرده است: حملات هوایی 
آمریکا به سرزمین های عراق و سوریه بی توجهی کامل واشنگتن به موازین حقوق بین الملل است. هدف 
این حملات هوایی در درجه اول دامن زدن به درگیری در منطقه اس��ت.در ادامه این بیانیه آمده اس��ت: 
واش��نگتن مدعی اس��ت که به گروه هایی که ادعا می کند به ایران وفادار هستند در عراق و سوریه حمله 
می کند، اما تلاش می کند کشورهای منطقه را وارد درگیری کند. برای منعطف شدن اوضاع در منطقه با 

هدف تأثیرگذاری بر اوضاع سیاسی داخلی آمریکا است. این حملات همچنین نشان دهنده تمایل به اصلاح 
مس��یر شکس��ت خورده دولت فعلی آمریکا در صحنه بین المللی است. »ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت 
خارجه روسیه نیز گفت که بیانیه های آمریکا در مورد عراق نشان دهنده اقدامات این کشور براساس»نظم 
جهانی مبتنی بر قوانین غربی« است.وی در کانال تلگرام خود نوشت: واشنگتن گفت که حملات به عراق 
را با بغداد هماهنگ کرده است. زندگی روزمره دموکراسی آمریکایی و »نظم جهانی مبتنی بر قوانین« با 

استفاده از یک مثال خاص.

< امیرعبداللهیان: تجاوزات آمریکا به سوریه و عراق ناشی از تداوم رویکرد اشتباه آن است
هان��س گروندبرگ، نماینده ویژه دبیر کل س��ازمان ملل متحد در امور یمن در جریان س��فر به تهران با 
حس��ین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان دیدار کرد.به گزارش ایسنا، طرفین در این دیدار در 
خصوص آخرین تحولات منطقه با تمرکز بر موضوع یمن گفت وگو کردند. وزیر امور خارجه کشورمان در 
این دیدار تاکید کرد که رویکرد نظامی دولت آمریکا و به خصوص حملات نظامی آمریکا و انگلیس علیه 
یمن و قرار دادن مجدد نام انصارالله در فهرس��ت تروریستی ایالات متحده، شرایط را پیچیده تر و راه حل 
سیاسی را با مشکل مواجه کرده است. رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین با محکوم کردن تجاوزات اخیر 
آمریکا به اهدافی در سوریه و عراق، آن را ناشی از تداوم رویکرد اشتباه و ناکام این کشور برای حل و فصل 
مسائل با توسل به زور و نظامی گری دانست. امیرعبداللهیان با اشاره به تداوم حمایت کشورمان از برقراری 
صلح و امنیت پایدار در یمن، تاکید کرد: تلاش ها در جهت برقراری ثبات و امنیت در سراسر منطقه، به 
نفع همه کشورهای منطقه خواهد بود.نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور یمن نیز در ابتدای این 
دیدار، مراتب تسلیت مجدد خود را به امیرعبداللهیان و خانواده شهدای حادثه تروریستی در حاشیه مراسم 
س��الگرد بزرگداشت شهید س��لیمانی در کرمان ابراز داشت. هانس گروندبرگ با تقدیر از موضع و اهتمام 
جمهوری اس��لامی ایران به ثبات و امنیت در منطقه به خصوص یمن، گزارش��ی از اقدامات سازمان ملل 
متحد در خصوص ایجاد صلح و آرامش در یمن و کاهش تنش ها در داخل این کشور ارائه کرد و ضرورت 

حل و فصل ریشه ای بحران های منطقه با استفاده از ظرفیت های درون منطقه ای را مورد تاکید قرار داد.

< بغداد کاردار سفارت آمریکا را احضار کرد
وزارت خارجه عراق اعلام کرد که کاردار س��فارت آمریکا در بغداد را احضار کرده اس��ت.به گزارش ایسنا، 
وزارت خارجه عراق در بیانیه ای اعلام کرد: در اعتراض به تجاوز آمریکا به پایگاه های نظامی و غیرنظامی 
دیوید برگر، کاردار س��فارت آمریکا را به دلیل عدم حضور سفیر احضار کردیم.به نقل از سومریه نیوز، در 
این بیانیه آمده است: این اقدام برای ارائه یادداشت اعتراض رسمی درباره تجاوز آمریکا به مناطق عکاشات 

و القائم صورت گرفت.

 <حزب الله: اقدامات آمریکا باعث گسترش درگیری می شود
حزب الله لبنان ضمن محکومیت شدید تجاوزهای اخیر آمریکا به عراق و سوریه تاکید کرد که این اقدامات 
منجر به گسترش درگیری در منطقه می شود.به گزارش ایسنا، حزب الله لبنان در بیانیه ای »تجاوز آشکار 
آمریکا به سوریه و عراق که منجر به شهادت و مجروح شدن تعدادی از مردم شد« را به شدت محکوم کرد.

در این بیانیه آمده است: اقدام آمریکا نقض آشکار حاکمیت ۲ کشور بوده و تجاوز به امنیت و وحدت اراضی 
آن ها به شمار می رود و این تجاوز منجر به بی ثباتی در منطقه خواهد شد.حزب الله همچنین خاطرنشان 
کرد: هدف از این تجاوزها ایجاد توجیه های بی اساس برای تداوم اشغالگری آمریکا در مناطق متعدد عراق و 
سوریه است و این امر بر خلاف اراده ملت ۲ کشور است. تجاوزهای آمریکا به عراق، سوریه و یمن ادعاهای 
کذب این کشور مبنی بر عدم تمایلش برای گسترش دایره جنگ را برملا می کند. در بخش دیگری از این 
بیانیه آمده است: تجاوزهای آمریکا در تشدید درگیری، تنش و جنگ در منطقه سهیم خواهد بود و ما بر 
این باوریم که این تجاوز باعث می شود مردم عراق و سوریه به خط مشی مقاومت پایبند باشند تا کشورهای 

خود را از اشغالگری آمریکا آزاد کنند.

< النجباء: غافلگیری هایی داریم که دشمن را خشمگین و دوست را شاد می کند
جنبش النجباء عراق در واکنش به حملات جمعه ش��ب گذش��ته آمریکا به مواضعی در عراق و سوریه، با 
صدور بیانیه ای تهدید کرد »دشمن را غافلگیر خواهد کرد«.به گزارش ایسنا، جنبش نجباء عراق در بیانیه 
خود تصریح کرد نیروهای اشغالگر آمریکایی در یک حمله دیگر حاکمیت عراق و عزت آن را نقض کرده 
و ده ها نفر از ملت این کش��ور را به ش��هادت رساندند. در این بیانیه آمده است: اشغالگر آمریکایی و دولت 
منحوس آن بداند که مقاومت اسلامی آن طور که مناسب ببیند و در زمان و مکان مناسب پاسخ خواهد 
داد.به نقل از س��ایت خبری المیادین، جنبش النجباء عراق تاکید کرد غافلگیری هایی دارد که دشمن را 

خشمگین و دوست را دلشاد می کند.این جنبش اعلام کرد: تسلیم نمی شویم و عقب نشینی نمی کنیم.

< ریاست جمهوری عراق: آمریکا حاکمیت عراق را نقض می کند
در پی حملات متجاوزانه آمریکا، ریاست جمهوری عراق تجاوزات آمریکا به خاک این کشور را محکوم و 
آن را نقض حاکمیت عراق دانست.به گزارش ایسنا، در بیانیه ریاست جمهوری عراق در این باره آمده است: 
تجاوزات آمریکا نقض آشکار حاکمیت عراق است. براساس گزارش شبکه الجزیره، ریاست جمهوری عراق 
همچنین تاکید کرد: این حملات به طور کلی به دنبال افزایش تنش و تهدید امنیت و ثبات منطقه است.

در این بیانیه همچنین تاکید شده است که این حملات شانس موفقیت مذاکرات مداوم در سازماندهی کار 
ائتلاف بین المللی در عراق را تضعیف می کند. این تهدیدهای مداوم ممکن است به بی ثبات سازی امنیت و 
ثبات و به خطر افتادن زندگی شهروندان و امنیت آنها منجر شود. ریاست جمهوری عراق همچنین اضافه 
کرد: ما بر اهمیت برگزاری یک جلسه اضطراری میان ریاست جمهوری و بلوک های سیاسی برای بررسی 

این تحولات و عواقب آن تاکید می کنیم.

 <واکنش مشاور امنیت ملی عراق به تجاوز آمریکا
مش��اور امنی��ت مل��ی عراق در واکن��ش به حمل��ه متجاوزانه اخیر آمریکا ب��ه عراق تاکید ک��رد که این 
اق��دام در تضاد با تلاش ها برای تحکیم ثبات اس��ت.به گزارش ایس��نا، قاس��م الاعرجی، مش��اور امنیت 
مل��ی ع��راق در صفح��ه کارب��ری خود در ش��بکه ایکس نوش��ت: تجاوزی جدی��د و نقض آش��کار؛ این 
حمل��ه متجاوزان��ه امنی��ت ع��راق و منطق��ه را در لبه پرت��گاه قرار می دهد.وی نوش��ت: ای��ن حمله در 
 تض��اد ب��ا تلاش ها برای تحکیم ثبات اس��ت.وی ضم��ن درود به ش��هدا برای مجروحان آرزوی ش��فای

 عاجل کرد.

 اخبار مرتبط 

در گزارشی تحلیلی که در یک رسانه آمریکایی منتشر شده، مطرح شد که 
دولت بایدن با تلاش برای جلوگیری از گسترش بیشتر تنش ها با نیروهای 
مقاومت منطقه و پیامدهای جدی آن در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا، پاس�خ به حملات اخی�ر نیروهای مقاومت علی�ه مواضع و نظامیان 
 خود در منطقه را به گونه ای در نظر گرفت که »پر س�ر و صدا« باش�د اما 
در عین حال، به گسترش بیشتر تنش ها و تلافی نیروهای مقاومت نینجامد

در زمان جنگ سرد، تکلیف کشورها، قدرت ها، خط و مرزها و شکل و دلیل 
منازعات بین المللی کاملًا روشن بود زیرا در دوران جنگ سرد، جهان شاهد 
»تمرکز قدرت« بود حال و از زمان فروپاشی اتحاد جماهیری شوروی، جهان 
دچار »تفرّق قدرت« شده است و همین مسئله باعث شده تا کشوری که 
 ادع�ای ابرقدرتی دارد)و ابرقدرت نیس�ت( آن قدر دچ�ار کاهش قدرت و
 از بین رفتن هژمونی ش�ود که راضی به درگیری با گروه های ش�به نظامی 
بش�ود که هم در عرص�ه ی بین الملل و هم در داخل آمری�کا، بازخوردهای 

خوبی نخواهد داشت و نشان ضعف آمریکا است

آگهی دعوت سهامداران شرکت خدماتی شهرک صنعتی یزد
 سهامی خاص ثبت شده به شماره 5195 و شناسه ملی 10860084726

جهت تشکیل مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده )نوبت دوم(
بدینوس��یله از کلیه س��هامداران، وکیل یا قائم مقام قانونی صاحب سهم یا نمایندگان اشخاص 
 حقوقی ش��رکت دعوت بعمل می آید تا در جلس��ه مجم��ع عمومی عادی به ط��ور فوق العاده  
)نوبت دوم( ش��رکت خدماتی ش��هرک صنعتی یزد با دستور کار به ش��رح ذیل،  که در تاریخ 
چهار شنبه 1402/12/02 ساعت 10 صبح  به آدرس: یزد - شهرک صنعتی یزد- بلوار کاج 
– بلوار سرو – میدان سرو – سالن آمفی تئاتر مرکز کسب و کارتشکیل می گردد  حضور به هم 
رسانید. ضمناً در اجرای مفاد ماده 99 قانون تجارت لازم است سهامداران محترم یا نمایندگان 
قانونی آنها، با معرفی نامه مکتوب با درج کامل اطلاعات هویتی جهت  دریافت برگه ورود به 
جلس��ه از روز ش��نبه 1402/11/28  لغایت سه ش��نبه 1402/12/01 به دفتر  این شرکت 
مراجعه فرمایند. بدیهی است سهامدارانی حق ورود به مجمع را دارند که برگه ورود دریافت 
کرده باش��ند. دستور جلسه مجمع عمومی  عادی به طور فوق العاده )نوبت دوم(: 1- تصویب 
بودجه اصلاحی سال 1402 و پیشنهادی سال 1403    2- تصویب حق السهم از مخارج خدمات 
عمومی مش��ترک و مخارج اس��تحصال و توزیع آب و فاضلاب بهاء سال های 1402 و  1403  

3- سایر مواردی که در اختیار مجمع می باشد
 هیئت مدیره شرکت خدماتی  شهرک صنعتی یزد 



معاون سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از فعالیت ۱۷۴ مرکز معاینه 
فنی با ۱۸۴ خط بازدید در کشور خبر داد و گفت: ۳۴ مرکز در حال ساخت 

بوده و مجوز ۶۳ مرکز دیگر در دست بررسی است.
»حمیدرضا شهرکی« در نخستین همایش ملی مراکز معاینه فنی خودروهای 
سنگین کشــور، با اشاره به نقش فرسودگی ناوگان عمومی کالا و مسافر در 
آلودگی های زیســت محیطی افزود: این ســازمان وظیفه نظارت و راهبری 
فعالیت ناوگان برون شــهری را عهده دار بوده و بر اساس ضوابط موجود، باید 
اطلاعات ناوگان فعال در حوزه حمل ونقل جاده ای در ســامانه ثبت و کارت 
هوشــمند با هدف مجوز فعالیت در حوزه جا به جایی کالا و مسافر جاده ای 

برای آن ها صادر شود.
وی با اشاره به اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت متولی ساماندهی صنعت 
خودرو اســت، گفت: یکی از رویکردهای کاری ســازمان راهداری در سال 
جاری، توسعه و نوسازی ناوگان حمل ونقل در کشور است و برای تحقق این 
مهم در کنار ظرفیت تولیــدات داخلی، در حوزه تامین و واردات خودرو نیز 

گام هایی برداشته شده است.
معاون حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای ابراز امیدواری کرد: 
برگزاری پنل های تخصصی و ارائه نکات آموزشی در نخستین همایش ملی 
مراکز معاینه فنی خودروهای سنگین کشور، زمینه ساز هماهنگی و هم افزایی 

در این حوزه بوده و با تبادل نظر، راهکارهایی ارائه شــود که به دنبال آن همه 
ناوگان سنگین کشور برای دریافت معاینه فنی اقدام کنند.

شهرکی تصریح کرد: یکی از راهکارهای جدی، توجه به پوشش ۱۰۰ درصدی 
بارنامه اســت و چنانچه محموله ها در بخش بار تحت بارنامه جابه جا شوند، 

میزان مراجعه به مراکز معاینه فنی استاندارد خواهد شد.
به گــزارش ایرنا؛ وی بر ضرورت ایجاد دبیرخانه دائمی این همایش تاکید و 
بیان کرد: برگزاری نشســت های تخصصی و توجه به رویکرد فناوری نوین 
 و بهره گیری از پتانســیل شــرکت های دانش بنیــان در همایش های بعدی 

اهمیت دارد.

مخاطب هشدار ناترازی گاز
ادامه از صفحه اول:

اما ســویه ی تاریک ماجرا این است که متاسفانه با مصرف ۲۴۱.۱ میلیارد 
مترکعــب گاز طبیعی ســهمی حدود ۶ درصد و جایــگاه چهارم در میان 

عمده ترین مصرف گنندگان گاز طبیعی را اختیارکرده ایم.
ما تقریباً هرآنچــه که گاز تولید و فرآورش می کنیم، در داخل کشــور به 

مصرف می رسانیم.
آخرین آمار حاکی اســت که ۱۲۵۵ شهر و بیش از ۳۹۲۰۰ روستای کشور 
گازدار هســتند. این یعنی حدود ۹۸درصد از کل جمعیت کشور به شبکه 

گاز متصل هستند.
این آمار قطعاً غرورآفرین است اما مهابت ترسناکی را در پشت خود مخفی 

کرده است.
اگر قرار باشــد که میزان تولید گاز کاهش پیدا کند، آنگاه چگونه باید این 

حجم عظیم گاز را تهیه و روانه ی شبکه ی توزیع کرد؟
اکنون پرسش این است که چرا چنین وضعیت خوفناکی اساساً هیچ واکنش 
خاصــی در بین مردم برنینگیخته اســت؟ چرا مردم اصــلًا با این گزارش 

احساس نگرانی نکرده و به راحتی از کنار آن عبور کرده اند؟
ما به گاز عادت کرده ایم. همین عادت اســت کــه بلای جان صنعت نفت 
و گاز کشــور شــده اســت. وقتی که گاز به وفور و به طور همیشگی و به 

قیمت مناسب در اختیار همه بوده است، آنگاه کاری به نام »صرفه جویی« 
بلاموضوع می شود. در سال های اخیر تلاش هایی شده تا مثلًا قیمت های گاز 

منطقی تر شود اما این اقدام هم تاثیر چندانی نداشته است.
پایتخت کشور در حوالی دهه ۱۳۷۰ گازرسانی می شد. همگان به یاد دارند 

که در همین پایتخت چه دلهره ای برای تامین گاز کپسولی وجود داشت.
ردم در آن موقعیت واقعاً در مصرف گاز کپسولی صرفه جویی می کردند زیرا 
عرضه ی آن محدود بود. اما وقتی همین مردم به شبکه ی گاز متصل شدند، 
عمدتاً صرفه جویی از فهرســت دغدغه ها پاک شد. گاز همواره و همیشه با 

قدر دلخواه در شبکه بود.
گویی هنوز و بعد از این همه ســال همچنان آن برداشت سنتی و قدیمی 
دیرباز همچنان در بین مردم و حاکمیت وجود دارد. همان انگاره ی مشترک 

که انرژی را یک کالای کم ارزش و بی بها می داند.
اینکه ما بر روی اقیانوس نفت و گاز نشسته ایم و طبعاً هرمیزان که بخواهیم 
اجازه ی برداشــت و مصرف داریم. فرهنگ جمعــی و ناخودآگاه ما ایرانیان 
هنوز اجازه نمی دهد که کســی خلاف آمد این برداشــت مشترک را مطرح 

کند.
حتی وقتی سرمای هوا روبه شدت می گذارد، مردم خیالشان راحت است که 

ابتدا گاز صنایع قطع می شود تا گاز کافی برای منازل فراهم شود.
ایراد اینجا اســت که صنعت کشور به پای مصرف مسرفانه قربانی می شود. 
سردی کارگاه ها و کارخانجات به بهای گرم شدن منازل، معامله ی زیان آوری 

به ضرر توسعه ی کشور است.
اواخر مهر ماه سال قبل بود که وزیر نفت به مجلس رفت تا در مورد ناترازی 
به آن ها هشــدار بدهد. او درخواست داشت که چند ده میلیارد دلار منابع 
برای سرمایه گذاری در صنعت انرژی کشور در اختیار وزارت نفت قرار گیرد.

قالیباف اما به شــکل ناپســندی این درخواســت وزیر نفــت را به مثابه ی 
درازکردن دست گدایی تعبیر کرد.

آن روز وزیر نفت دلشکسته از مجلس بیرون زد ولی اکنون بازوی پژوهشی 
وابسته به همان مجلس نیز هشدار ناترازی داده است.

چه کسی قرار است این هشدار را جدی بگیرد؟ مخاطبان ناترازی کیستند؟
وضعیت مصرف بدون تردید مســرفانه است و قطعا مخاطبان این هشدار، 
مردم کشــورمان هستند اما این هرگز بدان معنا نیســت که باید مردم را 

مقصر اصلی قلمداد کرد.
چرا حتی در تمام این سال هایی که هشدار ناترازی داده می شد، هیچ اقدامی 
از کلیت بخش های صنعتی، تجاری، سیاست گذاری و تقنینی برای مقابله با 

وضعیت ناترازی مشاهده نشده است؟
بایــد قبول کرد که سیاســت ها و اقدامات دولت هــا در دهه های اخیر در 
حوزه های مختلف مانند اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی در راســتای ایجاد 

و تقویت ساختار مصرف بهینه در کشور نبوده است.
لذا آنچه اهمیت دارد اصلاح سیاســت ها و ســاختارهای اقتصادی، فنی و 

مهندسی و فرهنگی در جهت بهینه سازی مصرف سوخت است.

تناقض گویی دولت درباره بلیت هواپیما
ادامه از صفحه اول:

در نتیجــه کمبود عرضه صندلی اتفــاق می افتد و کاهش عرضه در مقابل 
تقاضا موجب افزایش قیمت بلیت می شود. در واقع سیاست اشتباهی دولت 
ســبب می شود که هم مسافر و هم عرضه کننده خدمات یعنی شرکت های 
هواپیمایی هردو متضرر شــوند. با این حال نمی دانم چگونه مقابل چنین 

منطق شفاف و اصول علم اقتصاد پافشاری و مقاومت می کنند؟«
او در ادامه می افزاید: »گذشــته از این، ناترازی هزینه و درآمد شرکت های 

هواپیمایی ســبب می شود که ایرلاین ها ســرمایه لازم برای توسعه خود را 
نداشته و سرمایه گذاری در این صنعت کاهشی شود و نتیجه آن می شود که 
ایرلاین ها و در صدر آن شرکت هواپیمایی هما با آن سبقه و قدمت به شدت 
زیان ده شوند و بخشی از نیمی از ناوگان هواپیمایی کشور زمینگیر باشد.«

این کارشــناس صنعت حمل و نقل هوایی تاکید می کند که »آزادســازی 
نرخ بلیت هواپیما به معنی گران کردن قیمت بلیت نیست زیرا قیمت تابع 
منطق و پارامترهایی در بازار است و اگر قیمت بیش از حد بالا برود تقاضا 
کاهش پیدا می کند و این به زیان شــرکت های هواپیمایی است. بنابراین 
باید گفت که بازار صنعت حمل و نقل هوایی هم کشش افزایش قیمت آن 

چنانی ندارد و برای تراز شــدن درآمد و هزینه ایرلاین ها محاسبات وجود 
دارد اما در مجموع دولت نبایــد در قیمت گذاری و بازار دخالت کند بلکه 
وظیفه دولت مانند ســایر کشورها نظارت بر کیفیت خدمت رسانی در این 

بازار است.«
این کارشــناس صنعت حمل و نقل هوایی در پایان می گوید که بهتر است 
دولت دســت از فشارها بکشد و با سیاست هایی که نتیجه ای جز آسیب به 
صنعت حمل و نقل هوایی و مســافران ندارد، یک صنعت زیرساختی مهم 
کشــور را دچار چالش و گرفتاری های بیشتر نکرده و موجب فرار سرمایه 

انسانی و مادی از این بخش نشود.

مرگ سامورایی در چکاچک شمشیر آریایی!
ادامه از صفحه اول:

انگار برای لقمه کردن غصه ها و ته گرفتن حسرت ها چاره ای نداشتیم، جز 
آنکه چشم فندقی ها را از دوحه دیپورت کنیم و همچنان در جام شکفتی ها 
باقی بمانیم. انگار باید با برق چشمان سربازانمان، رویاهای آبی های مغموم 

را آتش می زدیم و روی ابرها سرود لشکر پیروز را می خواندیم.

دو جشن گل و دوبار هم آغوشی در هوای شرجی آن سوی آب کاری کرد 
که خیابان های آرزو چراغانی شــوند و کوچه های رویا پس از مدت ها از ته 

دل بخندند و ریسه بروند.
بله این فوتبال بود که به اکســیری شــفابخش بدل شــد و پایان روزهای 
دلواپســی را نقطه گذاشت. این جادوی توپ چرمی بود که سبب شد پس 
از صد دقیقه جنگیدن، در چشــم های ملت به عشق سربازانی جان برکف، 
طاق نصرت بســته شد و دردهای دردناک مردمان ساده دل صدف ها را در 

اعماق خلیج آبستن مروارید کردند.
فوتبال کار خودش را کرد تا آلام خویش را در شــنبه پرماجرا قورت دهیم 
و در اوج زمســتان، ســراغ فصل پنجم تقویم را بگیریــم. فصلی آکنده از 
سرمســتی تا مرواریدها تکثیر شــوند بر آتش مژگان ما. تا بطالت یک روز 
دلگیر را با دو شــاخه رز سپید تاخت بزنیم. تا مریمِ بی شویِ خواب هایمان 
عیســای نازاده صلیب شــده را در آغوش بگیرد. با طیبِ خاطر و خستگی 

و خوبی!

آفتاب یزد - رضا بردستانی: طی ۳۰ ماه گذشته که سکان اجرایی کشور به 
کابینه ی سیزدهم سپرده شده، همه ی قیمت ها رشد نجومی داشته الا، سوخت!

حالا و پس از ۳۰ ماه پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم، یک نماینده ی مجلس 
با انتقاد از کاهش سهمیه ی سوخت می گوید: »دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند 
قیمت ســوخت را افزایش دهد«، از این اظهارنظر، دوگونه می توان برداشت کرد؛ 
یکی این که، مجلس می خواهد حداقل تــا پایان عمر مجلس یازدهم به دولت 
اجازه ی افزایش قیمت ســوخت ندهد و دو دیگر این که، لابد مجلس از همین 
حالا برای تابســتان به دولت چراغ سبز نشان داده تا اگر نیتی برای گران کردن 
سوخت دارد، ساز و کارهای آن را آماده کند. اما این »قدرتنمایی« یا »چراغ سبز«، 

پرسش های بسیاری پیش روی مخاطب قرار می دهد.

<گرانیمجوزمیخواهدکاهشسهمیهمجوزنمیخواهد؟
کاهشسهمیهیادورزدنگرانیمستقیمقیمتسوخت

سیدکریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با ایلنا، تصریح کرد: »دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند افزایش قیمت سوخت را 

چه در برنامه هفتم و چه در بودجه ۱۴۰۳ داشته باشد.«
این شاه بیت گفته های عضو کمیسیون اجتماعی مجلس است اما همه ی گفته های 

سید کریم حسینی نیست!
ســیدکریم حسینی در پاسخ به ســوالی درخصوص کاهش سهمیه آزاد بنزین 
خودروها و محدودیت مدت ذخیره آن که باعث نگرانی از برنامه های بعدی بنزینی 
دولت شده است، گفت: مستحضرید علیرغم آن که مجلس در زمان اجرای این 
طرح در حال بررسی جزئیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ بود اما این موضوع یکی 
از اعتراضــات مکرر و تذکرات متعدد نمایندگان مجلس در صحن علنی بود که 
نسبت به دولت عنوان کردند. وی ادامه داد: اینکه دولت در این روزها که منتهی به 
پایان سال است و در آستانه انتخابات و سفرهای نوروزی اقدام به کاهش سهمیه 
بنزین آزاد کند یا آن را محدود کند؛ واقعا بی تدبیری اســت و هیچ گونه منطقی 
ندارد که طبیعتاً منجر به نارضایتی می شود. نماینده مردم اهواز در مجلس تصریح 
کرد: اگر قرار به مدیریت مصرف بنزین به منظور کاهش مصرف و پرهیز از واردات 
باشد، یقیناً ما اولویت های دیگری داشتیم که نخست نیاز بود به آن ها بپردازیم؛ از 
جمله اینکه قانون واردات خودروهای کارکرده یا واردات خودروی نو را که تصویب 
شده اجرا و نسبت به واردات اقدام کنیم که این از یکسو به ارتقاء خودروها کمک 
می کند و هم از سوی دیگر مصرف سوخت را کاهش می دهد، همچنین در نتیجه 
آن خودروهای فرسوده کم کم از رده خارج می شوند. وی تاکید کرد: قطع به یقین 
مشــکل جدی ما هم در خصوص مصرف سوخت و هم در زمینه آلودگی هوا و 
مباحث زیست محیطی همین خودروهای فرسوده هستند که بنا بر اعلام رسمی 
مسئولین امر بیش از ۵۰ درصد خودروهای کشور را شامل می شوند و هم مصرف 

سوخت، هم آلودگی هوا نقش و تاثیر قابل توجهی دارند.
حسینی درخصوص اقدام نظارتی مجلس نسبت به موضوع سوخت، ابراز داشت: 
مجلس تا آخرین روز فعالیت موظف به رسیدگی به لایحه بودجه ۱۴۰۳ و اتمام 
آن بود، پس از رسیدگی به ایرادات شورای نگهبان نسبت به برنامه هفتم توسعه 
و دو طرح مهم شفافیت قوای سه گانه و ساماندهی کارکنان دولت در دستور کار 
است؛ حتما نمایندگان در اولین فرصتی که بعد از پایان بررسی بودجه ایجاد شود 
نســبت به این مسئله گزارش خواهند خواست تا مسئولان دولتی نسبت به این 

موضوع به نمایندگان مردم پاسخگو باشند، 
البته تذکرات مجلس و نمایندگان و ریاست 

مجلس به دولت منعکس می شود.
نماینده مردم اهواز در پاســخ به این سوال 
که »به نظر می رســد دولــت با مدیریت 
مصرف بنزین به دنبال افزایش قیمت و سه 
نرخی شــدن بنزین است«، گفت: یکی از 
مــوارد جدی که هم در بررســی بودجه و 
هم در بررســی برنامه هفتم داشتیم، عدم 
افزایش قیمت سوخت است. البته بنده هم 
شــنیده ام که در این رابطه استدلال هایی 
آورده می شــود برای اینکه قیمت بنزین 
پایین اســت و حتی نسبت به قیمت آب 
آشــامیدنی ارزان تر است، اینطور نیست و 
یقیناً راه های دیگری برای کاهش مصرف 

سوخت وجود دارد.

<اعتراضاتمکرروتذکراتمتعدد
نمایندگانمجلسدرصحنعلنی

باعثلغوکاهشسهمیهنشد!
ایــن نماینده ی مجلس کــه خیلی قاطع 
می گویــد: »دولت بدون مجــوز مجلس 
نمی توانــد افزایش قیمت ســوخت را چه 
در برنامــه هفتم و چــه در بودجه ۱۴۰۳ 
داشته باشــد.« در مواجهه با اقدام دولت 
در »کاهش ســهمیه آزاد بنزین خودروها 
و محدودیــت مــدت ذخیــره آن«، بــه 
اعتراضات مکــرر و تذکــرات نمایندگان 
مجلــس در صحن علنی مجلس اشــاره 
می کند اما خود این نماینده نیز به خوبی 
می داند آن اعتراضات و تذکرات باعث لغو 
کاهش سهمیه و محدودیت مدت ذخیره 
آن نشــد و ایــن یعنی؛ دولــت حتی اگر 
اقدام به گرانی ســوخت کند نیز مجلس 

 در شــدیدترین وضعیت ممکن اعتراض می کنــد و در صحن علنی مجلس 
تذکر می دهد!

نکته ی دیگر این که، حســینی به اولویت های دیگری نیز اشاره می کند که اگر 
اجرایی شــده بود، لابد نیازی به کاهش سهمیه ی سوخت و ایجاد محدودیت 
در مدت ذخیره ی بنزین نبود و آن اجــرای قانون واردات خودروهای کارکرده 
یا واردات خودروی نو اســت که اگرچه تصویب شــده اما اجرایی نشده است. 
اجرا و نســبت به واردات اقدام کنیم که این از یکســو به ارتقاء خودروها کمک 
می کند و هم از سوی دیگر مصرف سوخت را کاهش می دهد. حال پرسش اینجا 
است؛ مجلس بهتر نیست به جای شاخ و شانه کشیدن بیهوده برای دولت، پای 

مصوبه ی خود بایستد؟
منهای موضوع کاهش ســهمیه ی سوخت 
و ایجــاد محدودیت در ذخیــره ی بنزین 
که خود به نوعی دور زدن گرانی مســتقیم 
قیمت ســوخت اســت و مجلس نتوانست 
دولت را از تصمیم خود منصرف کند، عدم 
اجرایی شــدن مصوبه ی مجلس در واردات 
خودروهای کارکــرده و نو، علاوه بر این که 
گرانی را مضاعف می کند، همانگونه که این 
نماینده ی مجلس توضیح داده )قطع به یقین 
مشــکل جدی ما هم در خصوص مصرف 
سوخت و هم در زمینه آلودگی هوا و مباحث 
زیست محیطی همین خودروهای فرسوده 
هستند که بنا بر اعلام رسمی مسئولین امر 
بیش از ۵۰ درصد خودروهای کشور را شامل 
می شوند و هم مصرف سوخت، هم آلودگی 
هــوا نقش و تاثیر قابل توجهی دارند.(، عدم 
تمکین دولت به مصوبه ی مجلس و انفعال 
مجلس، علاوه بر آن که مشکل آلودگی هوا 
و مسائل زیســت محیطی، روز به روز بدتر 
می شود، این پیام را به دولت ارسال می کند 
که؛ گرانی و گران کردن ســوخت نیز مانند 
هزاران قلم کالا و خدماتی که گران شــد و 
صدایی از مجلس شــنیده نشد، در مسیر 
هموار قرار داده شــده، حتــی اگر به مجوز 
مجلس نیز نیاز باشد، مجلس از حق قانونی 

خود خواهد گذشت!

<دولتفقطبرایگرانکردنسوخت
بهمجوزمجلسنیازدارد؟

نمی دانیم اگر ســیدکریم حســینی عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، 
مصاحبه ی خود با »ایلنا« را مرور کند، متوجه 
تناقضات آن خواهد شد یا نه، اما در همین 

مصاحبه ی کوتاه، چند سوال اساسی وجود دارد:
الف: دولت فقط برای گران کردن سوخت به مجوز مجلس نیاز دارد؟

ب: طی ۳۰ ماه گذشته، با توجه به این که همه ی کالاها و خدمات به جز سوخت، 
رشدی نجومی داشته، مجلس عملاً جز سکوت، هیچ واکنشی به گرانی ها نداشته، 
آیا احساس نمی شود مانور بر قیمت سوخت نوعی خودنمایی و شو تبلیغاتی است؟

ج: در افــواه عمومی دو روایت )طنــز و جدی( وجود دارد: یکی این که، دولت ای 
کاش بنزین را گران کرده بود تا بقیه ی قیمت ها، متأثر از گرانی سوخت دچار تورم 
می شد که قطعاً به صرفه تر بود و دوم این که، گران نکردن سوخت در برابر دیگر 
گرانی ها، شوخی تلخ دولت با مردم است. با این توضیح این سؤال مطرح می شود 

که آیا دولت گران نکردن سوخت را اهرمی برای اعِمال دیگر گرانی ها کرده است؟ 
پاسخ از نظر ما مثبت است فقط نمی دانیم نقش مجلس در این میانه چیست؟!

د: گرانی خودرو و مسکن و برخی اقلام را می توان فهمید، اما گرانی های ایجاد شده 
در اقلام و کالاهای اساســی، دارو، لبنیات و پروتئین از جمله ی مواردی نبود که 
مجلس خط و نشان بکشد: »دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند مثلاً نان را، شیر 
و لبنیات را، گوشت را، دارو را و... گران کند؟« به صرفه نبود یا بازخورد تبلیغاتی 

نداشت؟

<قدرتنمایییاچراغسبز؟
این تکیه کلامِ کلیشــه شده را که: »مجلس تا آخرین روز کاری، محکم به پای 
ایفای وظایف خود ایستاده است«، بارها شنیده ایم اما مجلس یازدهم به محض 
اعلام نتایج انتخابات مجلس دوازدهم عملاً به پایان می رسد یا باید آن را به پایان 
رسیده تلقی کرد. حال و در این شرایط، دست گذاشتن بر مسئله ی گرانی سوخت 
با این جمله ی تاکیدی که: »دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند قیمت سوخت را 

افزایش دهد«، قدرتنمایی است یا چراغ سبز؟
اگر قدرتنمایی است که در موقع دیگر گرانی ها )کالاهای اساسی، گوشت و مرغ 
و تخم مرغ، دارو و خدمات و...( کجا بودید؟ و اگر چراغ ســبز است که باید گفت 
 دولت برای گرانی اساساً نیازی به چراغ سبز مجلس ندارد یا به تعبیری دقیق تر، 

تا این لحظه نیازی نداشته است!

نماینده ای که می گوید: »دولــت برای گران کردن 
سوخت به مجوز مجلس نیاز دارد« خاطرنشان کرده: 
»اگر قرار به مدیریت مصرف بنزین به منظور کاهش 
مصرف و پرهیز از واردات باشد، یقیناً ما اولویت های 
دیگری داشتیم که نخست نیاز بود به آن ها بپردازیم؛ 
از جمله اینکــه قانون واردات خودروهای کارکرده یا 
واردات خودروی نو را که تصویب شده اجرا و نسبت 
به واردات اقــدام کنیم که این از یکســو به ارتقاء 
خودروها کمک می کند و هم از ســوی دیگر مصرف 
ســوخت را کاهش می دهد، همچنین در نتیجه آن 
خودروهای فرســوده کم کم از رده خارج می شوند. 
وی تاکید کرد: قطع به یقین مشــکل جدی ما هم در 
خصوص مصرف سوخت و هم در زمینه آلودگی هوا 
و مباحث زیست محیطی همین خودروهای فرسوده 
هســتند که بنا بر اعلام رسمی مسئولین امر بیش از 
۵۰ درصد خودروهای کشور را شامل می شوند و هم 
مصرف ســوخت، هم آلودگی هوا نقش و تاثیر قابل 
توجهــی دارند.« و این یعنی؛ دولــت وقتی به قانون 
مصوب مجلس اعتنایی نمی کند لابد برای گران کردن 

سوخت نیز به مجوز مجلس نیازی نخواهد داشت!

< دست گذاشتن بر مسئله ی گرانی سوخت 
با این جمله ی تاکیدی که: »دولت بدون مجوز 
مجلس نمی تواند قیمت ســوخت را افزایش 
دهد«، قدرتنمایی اســت یا چراغ سبز؟ اگر 
قدرتنمایی است که در موقع دیگر گرانی ها 
)کالاهای اساسی، گوشت و مرغ و تخم مرغ، 
دارو و خدمات و...( کجــا بودید؟ و اگر چراغ 
سبز است که باید گفت؛ دولت برای گرانی 
اساساً نیازی به چراغ سبز مجلس ندارد یا به 
تعبیری دقیق تر، تا این لحظه نیازی نداشــته 

است!

< طی ۳۰ ماه گذشته، با توجه به این که همه 
کالاها و خدمات به جز سوخت، رشدی نجومی 
داشته، مجلس عملًا جز سکوت، هیچ واکنشی 
نمی شود  احساس  آیا  نداشــته،  به گرانی ها 
مانور بر قیمت ســوخت نوعی خودنمایی و 

شوی تبلیغاتی است؟

دولت فقط برای گران کردن سوخت به مجوز مجلس نیاز دارد؟

قدرتنمایی یا چراغ سبز؟
سیدکریم حسینی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی: دولت بدون مجوز مجلس نمی تواند قیمت سوخت را افزایش دهد

اقتصادییکشنبه  15 بهمن 1402    شماره  6787 4aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آگهی ابلاغ مفاد رای موضوع ماده ۳ قانون تعیین تفکیک 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

مورخ   ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۲۶۰۰۰۷۹۱ شماره  رای  موجب  به  چون 
۱۴۰۲/۱۰/۰۲ صادره از هئیت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۹۰/۰۹/۲۰ مستقر 
در اداره ثبت اسناد و املاک قلهک تصرفات مفروزی و مالکانه آقای 
سید علیرضا شجاعی نژاد فرزند سید محمد متقاضی پرونده کلاسه 
۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۲۶۰۰۰۱۲۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی در آن به مساحت ۹۷.۵۰ متر مربع در قسمتی از پلاک 
ثبتی ۵۹۳ فرعی از۴۳اصلی و واقع در بخش ۱۱ تهران که پلاک 
۱۴۹۸۶ فرعی به آن تخصیص یافته است احراز گردیده است پلاک 
اخیرالذکر ذیل شماره ۷۰۷۸۱ صفحه ۲۴۷ دفتر املاک جلد ۲۳۷ 
واقع بخش ۱۱ تهران سابقه ثبت و صدور سند دارد لذا در اجرای قانون 
صدر الذکر مراتب از نظر اطلاع ذوی الحقوق در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز در روزنامه آگهی میگردد کسانی که به مالکیت و تصرفات 
مفروزی متقاضی فوق اعتراض دارند می توانند از تاریخ انتشار آگهی 
تسلیم  است  قضائی  مراجع  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  ظرف مدت 
واخواهی  وصول  عدم  و  قانونی  مهلت  انقضاع  از  پس  بدیهی  نماید 
نسبت به صدور سند مالکیت مفروزی به مساحت و حدود مندرج در 
رای صادره به نام آقای سید علیرضا شجاعی نژاد اقدام خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۰/۳۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۱۱/۱۵

محمد امین کریمی جو رئیس حوزه ثبت ملک قلهک 
تهران-15842

آگهی ابلاغ مفاد رای موضوع ماده ۳ قانون تعیین تفکیک 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

مورخ   ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۲۶۰۰۰۷۹۷ شماره  رای  موجب  به  چون 
۱۴۰۲/۱۰/۰۳ صادره از هئیت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۹۰/۰۹/۲۰ مستقر 
در اداره ثبت اسناد و املاک قلهک تصرفات مفروزی و مالکانه آقای 
محمد حسین رهنمای دنگلانی فرزند غلامحسین متقاضی پرونده 
کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۲۶۰۰۰۰۶۷ نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۲۸۳/۹۳ متر مربع در قسمتی 
تهران  بخش ۱۱  در  واقع  اصلی  از ۴۳  فرعی  ثبتی ۵۸۰  پلاک  از 
که پلاک ۱۴۹۸۵ فرعی به آن تخصیص یافته است احراز گردیده 
است و پلاک اخیرالذکر ذیل صفحه ۷۵ دفتر املاک جلد ۲۳۸ واقع 
قانون  اجرای  در  دارد  سند  صدور  و  ثبت  سابقه  تهران   ۱۱ بخش 
صدرالذکر مراتب از نظر اطلاع ذوی الحقوق در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز در روزنامه آگهی می گردد کسانی که به مالکیت و تصرفات 
مفروزی متقاضی فوق اعتراض دارند میتوانند از تاریخ انتشار آگهی 
نماید  به مراجع قضائی تسلیم  را  اعتراض خود  ظرف مدت دو ماه 
واخواهی  وصول  عدم  و  قانونی  مهلت  انقضاع  از  پس  است  بدیهی 
نسبت به صدور سند مالکیت مفروزی به مساحت و حدود مندرج در 
رای به نام آقای محمد حسین رهنمای دنگلانی اقدام خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۰/۳۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۱۱/۱۵

محمد امین کریمی جو رئیس حوزه ثبت ملک قلهک 
تهران-158۳5

معاون سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای:

۳۴ مرکز معاینه فنی در دست ساخت است
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 افقی 

 عمودی 
 1 - تعبیه کردن - حضرت سیدالشهدا )ع( 
2 - هر یک از ساختمان های درون سلول 
که عملکرد خاصی دارند - زیبایی قامت 
3 - زدن�ی بهانه گی�ر - گل قوس قزح - 
ترس و بیم - پیش�وند نفی 4 - دوستی 
و محبت - دعا، مناجات - از آثار چخوف 
5 - مستقیم - زندگی کن - ترمز چهار 
پ�ا - رهن�ی 6 - خفاش - اث�ر » ژان پل 
سارتر « 7 - روایت کننده - حرف دهان 
 کجی - خدای خورش�ید مصریان قدیم

 8 - بهتری�ن والیبالیس�ت ای�ران در 
مسابقات لیگ ملت ها 9 - بیماری ریوی 
- از اقوام پدری - یارمنیژه 10 - به حقیقت 
پیوستن آنچه در خواب دیده شده است - 
آهو 11 - خانه کم وسعت! - مخفف از او - 
رفوزه - وسیله نشانه روی 12 - از سازهای 
ضرب�ی - متض�اد م�ردودی - بازی های 
سراسری 13 - کلمه شگفتی - حافظه - 
نمای ساختمان - سنگ آسیا 14 - قافله - 
ایالتی در آمریکا 15 - اسطوره پرسپولیس 

و مرد اخلاق فوتبال ایران - محرم اسرار

  1 - روی زندگی حیوانات تحقیق می کند 
- دچار توهم 2 - میدانی در وسط شهر 
 تهران - قس�مت درونی پلک چش�م 
3 - خط�ای فوتبال�ی - ظرف محتوی 
ادوکل�ن - پش�ت - پی�ش ش�ماره 
4 - ص�د و یازده – اث�ری از " پل ورلن 
" ش�اعر فرانس�وی 5 - ک�ره خاکی - 
نفس زندگی - خروس جنگی معروف 
6 - پش�ت س�ر هم - بله انگلیس�ی 
- گل س�رخ - وس�یله ن�خ ریس�ی 
 7 - ان�دازه فرنگی - دلب�ر- حرف ندا 
8 - پساوند آراستن - بداقبالی - جوان 
 9 - نص�ف مع�دل - دین ها - عصبی
 10 - پول خرد هندوستان - رود اروپایی 
 - تیر پیکاندار - رمان اسماعیل فصیح

 11 - موش کامپیوتری - فرایند پذیرش 
شکس�ت - توان و جرات 12 - مکار - 
اصل، نسب - عدد پنهان 13 - نت آخر 
- درخت مخروطی شکل - افسر ارشد 
فرنگی ها - بت جاهلیت 14 - اس�تان 
 اس�پانیا - هواپیمایی ملی افغانستان
 15 - پیش�ه قص�ه گویی به وی�ژه در 
مکان ه�ای عموم�ی - آنکه ش�یوه او 

دادگری باشد.
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مفقودی  
  ب�رگ س�بز، ب�رگ کمپان�ی و کارت س�واری پرای�د ج�ی ت�ی ایک�س آی
 مدل 1386 رنگ سفید به شماره پلاک 192 ی 33 - ایران 19 و شماره موتور 
2203788 و شماره شاسی S 1412286648387 بنام امیر مرادی کرتویجی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آفتاب یزد – گروه فرهنگی: مراسم رونمایی و اکران افتتاحیه فیلم 
مستند س��ینمایی »ایساتیس« به کارگردانی علیرضا دهقان شامگاه 
چهارش��نبه 11 بهمن ماه در پردیس س��ینمایی خلی��ج فارس یزد 
برگزار شد. در این مراسم که هم زمان با آغاز به کار پردیس سینمایی 
خلیج فارس برگزار ش��د جمعی از مس��ئولان استانی از جمله مهران 
فاطمی استاندار یزد، احسان عابدی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اس��تان، مصطفی زارع زاده رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهرداری حسام س��الکی رئیس حوزه هنری، مجید هاشمی رئیس 
انجمن جوان سینمای یزد و هنرمندانی همچون سید عبدالعظیم پویا، 
حسین مس��رت، علی نادری، عبدالحمید بقاییان، محمدرضا بحری، 

سعید شهریار و ... و برخی عوامل فیلم حضور داشتند.

<  »ایساتیس« را برای شناساندن یزد به دنیا ساختم 
در آیین افتتاح فیلم »ایساتیس« علیرضا دهقان کارگردان این فیلم 
ضمن تشکر و خوشامدگویی به حاضران گفت: »ایساتیس« را با عشق 
ساختیم و قطعاً مردم با دیدن این اثر از داشته های یزد احساس غرور 
خواهند کرد و به ی��زد و یزدی بودن خودمان افتخار می کنیم. او در 
بخش دیگری از صحبت هایش به تأثیر س��ینما در دنیا اشاره کرد و 
گفت: در این زمانه قدرت س��ینما و فیلم انکارناپذیر است. نمونه آن 
هزینه هایی اس��ت که برای احیای دریاچه ارومیه در نظر گرفته و در 
نهایت دریاچه خش��ک شد شاید اگر کار رس��انه ای در خصوص آن 
انجام می شد می توانست کمکی بکند. در مقابل زمانی که نزدیک به 
اعلام مرگ قنات زارچ بود، مستندی به نام اوسیا را با تمام سختی ها 
کلید زدیم. فیلم را از بخش��داری زارچ تا یونسکو فرستادم تا به همه 

بگویم این بزرگ ترین میراث زیرزمینی ماس��ت و خوشبختانه قنات 
زارچ نجات یافت. من فقط نقش کوچکی در شناس��اندن این مشکل 
داشتم. ایساتیس را هم با همین رویکرد برای شناساندن یزد به دنیا 
س��اختم. دهقان در پایان از همه همش��هریانش درخواس��ت کرد به 
تماشای فیلمی که بخشی از تاریخ، هنر و اقلیم یزد است، بنشینند. 
راحیل صحرایی تهیه کننده »ایساتیس« نیز با تأکید بر اینکه در ضمن 
پژوهش این مستند با نجابت و صبوری مردم یزد آشنا شدیم، گفت: 
ما ایساتیس را با عشق ساختیم و آن را به صبوری و نجابت مردم یزد 

تقدیم می کنیم.

<  »ایساتیس« مسیری برای شناساندن فرهنگ یزد است 
اس��تاندار یزد نیز با اش��اره به اینکه ایساتیس مستندی بسیار غنی و 
فاخر است که هویت ها و اصالت های غنی یزد عزیز را به جهان معرفی 
می کند افزود: در س��ند یزد نوین نیز ما به دنبال این هستیم که یزد 
عزیز برای بیش از یک میلیارد نفر از مردم جهان شناخته شده باشد 
و مستند ایس��اتیس که با عشق و علاقه ساخته شده، مسیری است 
ت��ا اصالت ها و فرهنگ غنی یزد معرفی ش��ود. مهران فاطمی اظهار 
داش��ت: معرفی ظرفیت ها و داش��ته های ش��هر میراث جهانی یزد و 
شهرستان های استان مغفول واقع شده و هر کاری در این زمینه انجام 

شود قابل تقدیر است.

<  اکران »ایساتیس« اتفاق مبارکی برای هنر یزد است
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان یزد نیز در این مراسم گفت: 
مستند سینمایی »ایس��اتیس« از امروز با افتخار در یزد اکران شد و 

این اتفاق بسیار بزرگ و مبارک در هنر یزد رقم خورد. احسان عابدی 
با اشاره به اینکه مستند »ایساتیس« بسیار ظریف و لطیف نسبت به 
معرف��ی یزد از زبان عناصر چهارگانه اقدام کرده گفت: کارگردان این 
مستند به ریش��ه های تاریخی و هویتی استان یزد پرداخته و اکنون 
وظیفه ماس��ت که برای ترویج و دیده شدن بیشتر این مستند فاخر 

حمایت داشته باشیم.

< مدیران ارشد استان باید »ایساتیس« را ببینند
حس��ین مسرت پژوهش��گر و یزد ش��ناس پس از به تماشا نشستن 
ایساتیس ضمن تقدیر از عوامل فیلم گفت: »ایساتیس« به مهم ترین 
مس��ئله یزد، مس��ئله آب پرداخته، این موضوعی اس��ت که حیات و 
پیشینه این دیار بس��تگی به وجود آن دارد. ما اگر قدر آب را بدانیم 
می توانیم این دیار  کهن را پاسداری کنیم. علیرضا دهقان با دانش و 
پژوهش های چندین س��اله دست روی موضوعی گذاشتند که نه تنها 
مسئله یزد بلکه مسئله تمام کشور است. امیدوارم مردم یزد و مدیران 
ارش��د اس��تان این فیلم را ببینند.عبدالحمید بقائی��ان از هنرمندان 
پیش کس��وت یزد نیز درباره ایساتیس گفت: کار بسیار زیبایی بود و 
مرا به یاد مستند باد صبا ساخته لاموریس انداخت. ایساتیس بسیار 
حرفه ای و دقیق ساخته شده بود. امیدوارم علیرضا دهقان در کارهای 

آینده نیز به همین روال فعالیت کند. 
گفتنی اس��ت ایساتیس بهمن و اسفندماه سال جاری هر روز ساعت 
18 در پردی��س س��ینمایی مجتمع خلیج فارس ب��ه نمایش در می 
 آید علاقه مندان می توانند بلیت را از گیش��ه س��ینما خلیج فارس و 

سامانه های سینما تیک و گیشه 7 تهیه کنند.

 آغاز اکران فیلم مستند سینماییِ علیرضا دهقان در سینماهای دارالعباده هم زمان با افتتاح پردیس سینمایی خلیج فارس 

»ایساتیس« به یزد آمد

 چند روزی اس��ت ک��ه چهل و دومین جش��نواره 
بین المللی فیلم فجر آغاز ش��ده و فیلم ها به نوبت 
روی پرده م��ی روند و اصحاب رس��انه و منتقدان 
و صاحب��ان اثر در کاخ جش��نواره و م��ردم هم در 
سینماهای مردمی به تماشای آثار جدید کارگردانان 
می نشینند. تجربه نشان داده که ممکن است برخی از 
این فیلم ها فقط در همین روزها به مناسبت دهه فجر 
روی پرده بروند و بعد برای مدتی نامعلوم بروند داخل 
 کمد و خاک بخورند، نشان به آن نشان که بسیاری از 
فیلم ها در گذش��ته های نزدیک و حتی دور دچار 
چنین مسئله ای شده اند، فیلم هایی که گاه حتی 
فقط این شانس را داشته اند که تنها یکبار آن هم برای 
اهالی رس��انه اکران شوند و پرونده شان برای مدتی 
طولانی بسته شود. در این میان، کارگردانان این آثار 
گاه صد جفت کفش را در مسیر بین دفتر فیلمسازی 
شان و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پاره می کنند 
اما فیلمهایشان همچنان اجازه اکران پیدا نمی کند، 
جالب اینجاست که در چنین شرایطی، این سینما 
همچن��ان به حیات خود ادامه می دهد و فیلمهای 
جدیدی در آن ساخته می شود و خیلی ها هم برای 
آن جیغ و دس��ت و هورا می کشند، خب کاملا هم 
طبیعی است، بالاخره نمی شود که به خاطر یک یا 
چند فیلم که اجازه اکران پیدا نکرده اند کل سینما را 
تعطیل کرد، مضاف بر اینکه سینما در گذر ایام شاهد 
 تولد فیلمسازان جوانی است که پا جای پای قدیمی ها 
 م��ی گذارن��د و هر کدام ه��م ایده های ن��و دارند، 
ایده هایی که برای سینما بسیار جذاب هستند و هواخواه 
بسیاری نیز دارند، به نظر می رسد که همین مسئله 
نشانه پویایی و حرکت رو به جلوی سینمای ایران 
باشد، این را هم اضافه کنیم که مسئله ممنوع شدن 
پخش یک فیلم فقط مختص کشور ما نیست و به 
صورت نس��بی در همه جای دنیا جریان دارد، مثلا 
دولت چین با آن جمعیت چند میلیاردی اش برخی 
فیلم های هالیوود را در کشورش اکران نمی کند، یا 
 برخی از همین دولت های عربی اکران بعضی از فیلم ها 
که گاها محصول کشورهای عربی دیگر است را در 
کشور خودش��ان اکران نمی کنند، در خود کشور 
آمریکا هم که مدع��ی آزادی بیان و عقیده و رفتار 
است گاهی بعضی از فیلمها اکران نمی شود، مثلا 

 یک بازیگ��ر یا یک تهیه کنن��ده در طول فعالیت
  هنری اش به آزار و اذیت جنسی بازیگران دیگر متهم
  می شود که همین مسئله موجب می شود که خیلی 
از س��ینماها و کمپانی ها و حتی همکاران خود او، 
فیلم های او را در حالت بایکوت قرار دهند و از آنها 
استقبال نکنند که همین مسئله به رفتار مردم جامعه 
هم سرایت می کند و خود مردم نیز دیگر فیلم های 
آن بازیگر یا تهیه کننده خاص را تماشا نمی کنند. 
اما آنچه مهم است توقیف شدن یا ممنوعیت پخش 
یک فیلم در یک یا چند کشور نیست، موضوع مهم 
چرایی ممنوع شدن یک فیلم سینمایی است، در 
خطوط پیش��ین درباره عل��ت ممنوعیت برخی از 
فیلم ها در بعضی از کشورها مواردی را بیان کردیم، 
اما در برخی از کشورها )مثلا همین کشور خودمان( 
بعضی از فیلمها گاه بدون دلیل و گاه با دلایلی که 
هیچ منطقی در پشت خود ندارد، توقیف می شوند 
و اینگونه زحمات یک گروه فیلمس��از که شاید ماه 
ه��ا برای تولید آن فیلم زحمت کش��یده اند به باد 
می رود، بعد هم خبردار می شوند که فیلمشان در 
فضای مجازی منتشر شده و مردم به صورت رایگان 
آن را به تماش��ا نشس��ته اند، خب، وقتی این اتفاق 
 رخ می دهد معنایش این اس��ت که یک جای کار 
 می لنگد، اگرنه چرا باید چنین اتفاقی برای یک فیلم 
رخ بدهد؟ پر واضح است که یک فیلم هم در زمان 
گرفتن پروانه س��اخت و هم در زمان گرفتن پروانه 
نمایش تمام خوانهای فیلمسازی را رد کرده اما وقتی 
نوبت اکرانش فرا می رسد، فیلمساز می بیند که اثر 
هنری اش یا اصلا اکران نمی شود یا در سانس های 
 سوخته )سانس هایی که زمانش برای فیلم دیدن 
 مناس��ب نیس��ت( آن هم به صورت محدود اکران 
می ش��ود. به عقیده نگارنده این مس��ئله می تواند 
بزرگترین موضوعی باشد که حیات و بقای سینمای 
ای��ران را به خطر انداخته و فکر می کنم که وظیفه 
مسئولان امر در سازمان سینمایی این است که این 
وضعیت را مورد بررسی قرار دهند تا حداقل وقتی 
سینماگر پروانه نمایشش را بر اساس پروانه ساختی 
که آن را از همین سازمان سینمایی گرفته، خیالش 
آسوده باشد که اثر هنری اش در زمان اکران با اما و 

اگر مواجه نمی شود. 

 رونمایی از کتاب »هوش مصنوعی مولد...« 
آفتاب یزد: کتاب »هوش مصنوعی مولد؛ آینده روابط عمومی ایران« با مدیریت مهدی باقریان و ابراهیم 
مولائی، در اختتامیه بیس��تمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی ایران، رونمایی می ش��ود.  ابراهیم 
مولائی، دبیر اجرایی بیستمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی ایران، درباره این کتاب گفت: »هوش 
مصنوعی مولد؛ آینده روابط عمومی ایران« در دو بخش تدوین شده است. بخش اول به بررسی مفهوم 
ه��وش مصنوعی مولد و کاربرده��ای آن در روابط عمومی، و چالش ها و فرصت های اس��تفاده از هوش 
مصنوعی مولد در روابط عمومی می پردازد. بخش دوم نیز به یافته های نظرس��نجی »بررس��ی وضعیت 
هوش مصنوعی در روابط عمومی ایران« اختصاص دارد.« وی در ادامه افزود: »هوش مصنوعی مولد یکی 
از فناوری های نوظهوری است که در سال های اخیر تأثیر قابل توجهی بر روابط عمومی داشته است. این 
فناوری می تواند به بهبود کارایی و اثربخشی روابط عمومی کمک کند و به روابط عمومی ها کمک کند 
تا با چالش های جدیدی که در عصر دیجیتال با آن ها مواجه هس��تند، مقابله کنند.« مولائی در پایان 
صحبت هایش خاطرنشان کرد: کتاب »هوش مصنوعی مولد؛ آینده روابط عمومی ایران« به صورت جامع 

و کاربردی به بررسی این فناوری می پردازد.

نیاز حمیدی، طراح لباس فیلم سینمایی »احمد«، در پاسخ به این پرسش 
ک��ه چه دلایلی باعث می ش��ود پیش��نهاد حضور در یک اث��ر را بپذیرید؟ 
گف��ت: اص��ولا چالش برانگیز ب��ودن مبحث طراحی در ه��ر کاری تمایلم 
را ب��رای حضور در کار بیش��تر می کند. زمانی که اثری ش��اخصه ویژه ای 
برای طراحی نداش��ته باش��د، امکان ارتباط گرفتن با متن را س��خت تر و 
انرژی تلف ش��ده بیشتری به همراه می آورد، درصورتی  که کارهای سخت 
و چالش برانگیز انرژی  تلف ش��ده کمتری برجای گذاش��ته اس��ت و انرژی 
مصرف ش��ده، صرف تولید مخلوقی می ش��ود. وی درب��اره همکاری اش با 
امیرعباس ربیعی در مق��ام کارگردان و نحوه تعامل با او گفت: امیرعباس 
ربیعی کارگردانی است که تعامل کردن با او بسیار راحت بود، البته شاید 
این به فاکتورهای دیگری از جمله این که پیشتر سابقه دو همکاری با هم 
داش��تیم و سلیقه هم را می ش��ناختیم، برمی گردد. وی درباره چالش های 

خود در پروژه »احمد« عنوان کرد: ما در این اثر می بایس��ت حجم زیادی 
خاک و خون اس��تفاده می کردیم، مدتهاست خون مصنوعی برای استفاده 
در فیلم باب است که گروه ما چیزی حدود 8۰ لیتر خون مصنوعی برای 
این اثر س��اخت، خونی که به لحاظ افه تصویری و رنگ مورد قبول و قابل 
شستش��و برای اس��تفاده مجدد از لباس ها بود. خاک مورد استفاده ما نیز 
خاکی مصنوعی است که ماندگاری بالاتری نسبت به خاک واقعی دارد و از 
لحاظ بهداشتی نیز قابل قبول تر است. ما روزانه چیزی در حدود ۲۵ کیلو 
خاک ساخته شده استفاده می کردیم که در ۵ ماه فیلمبرداری مقدار قابل 
توجهی خاک مصرف ش��د. به گزارش ایلنا، حمیدی در پایان خاطرنشان 
کرد: »احمد« برای من قصه پرُغصه مردمانی رنج دیده اس��ت، امید که در 
بزنگاه ه��ای اینچنینی مردم حامی عزتمندی چون احمد کاظمی داش��ته 

باشند. من در این کار اشک و لبخند را همزمان تجربه کردم.

ناهی��د صمدی امین عضو هیات انتخاب س��یزدهمین جش��نواره پویانمایی 
ته��ران درباره آثار این دوره از جش��نواره پویانمایی بیان کرد: امس��ال تنها 
س��الی اس��ت که با فاصله یک سال از دوره قبل جش��نواره برگزار می شود 
و با وجود این زمان کوتاه، حجم آثاری که به جش��نواره ارس��ال شد، بسیار 
زیاد بود. در چندین بخش اعم از بخش های فیلم بلند، سریال، فیلم کوتاه، 
تجربی و … اثر به جشنواره ارسال شد. عمده تمرکز کارها بر بخش کوتاه 
بود و در این بخش آثار بسیار با کیفیت تر و بهتر بودند. همچنین در بخش 
دانشجویی نیز آثار متفاوت بودند و به طور کلی باید بگویم در این ۲ بخش 
بیش��ترین کیفیت را شاهد هس��تیم. وی گفت: به طور عمده آثار کوتاه در 
همه جشنواره های جهانی کیفیت مطلوب تری دارند و حجم آثار نیز بیشتر 
است، به همین دلیل رقابت هم در این بخش جدی تر است. امسال با وجود 

حجم بالای آثار، رقابت بیشتر بین سه تا پنج اثر بود که فیلم های شاخصی 
هستند. به طور کل باید بگویم که کیفیت آثار ایرانی خوب است اما همچنان 
در قی��اس با فیلم ه��ای خارجی فاصله ای وجود دارد و ما نیاز به پیش��رفت 
داریم. به گزارش مهر، کارگردان انیمیش��ن س��ینمایی »عاشوراییان« بیان 
کرد: کارگردان ها و هنرمندان ایرانی در عرصه انیمیش��ن تکنیک و داستان 
را به خوبی می شناسند، ولی هنوز مدیای انیمیشن در ایران هم تراز با سطح 
آثار جهانی نش��ده اس��ت. نباید فراموش کنیم که سیستم های دیجیتال و 
کامپیوتری در ایران بس��یار گران قیمت هس��تند و ارتباط با دیگر کشورها 
نیز بسیار سخت است که این عوامل می توانند موجب پایین آمدن کیفیت 
آثار شوند. ما فیلم های ارسال شده به جشنواره را متناسب با همین شرایط 

قضاوت کردیم.

»پیچیدگ��ی ه��ای قلب��ی مهج��ور« نام 
کتاب��ی اس��ت هانی��ه حقان��ی فرزن��د 
 مرتض��ی حقان��ی از کارکن��ان ش��اغل 
در قسمت نگهبانی شهرداری منطقه 13 که 
از نوجوانان نویسنده خلاق است،  توانست 
اثر ادبی »پیچیدگی های قلبی مهجور« را 
به رشته تحریر درآورد.این کتاب که دارای 
دو بخش  و ۴3 صفحه می باشد و زیر نظر 

گروه پژوهشی ادبیات کودک و نوجوان پژوهشکده ادبیات تحلیلی و تطبیقی 
اسرا بررسی و توسط مرکز نشر دانشگاهی راشدین منتشر شده است.

علی - خبرنگار اجتماعی

امیدرضا سپهری بعد از تجربه اجرای موزیکال »عروس مردگان« در هتل 
اسپیناس پالاس با بازی امیر جعفری، نیکی کریمی، نازنین بیاتی و میلاد 
کی مرام، باز هم به سراغ اجرایی موزیکال رفته است. موزیکال »کورالاین« به 
عنوان یک اقتباس از انیمیشنی که توسط کمپانی لایکا به کارگردانی هنری 
سیلک ساخته شد، سال 1۴۰3 در تالار وحدت روی صحنه خواهد رفت. 
امیدرضا سپهری در قالب گروه مربع 11 پیش از این نمایش های موزیکال 
»داستان یک عذرخواهی از آقای امانوئل«، »عروس مردگان« و »خودکشی 

تصادفی یک دراکولا« را روی صحنه برده است. / مهر 

مخاطب »بیهوده« را فراموش نمی کند 
یاسین رضوانی نویسنده و کارگردان نمایش »بیهوده« از گرگان که به عنوان اثر برگزیده چهل و دومین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر شناخته شد، درباره وضعیت اجرایی این اثر نمایشی گفت: تازه از جشنواره 
تئاتر فجر به ش��هر گرگان برگش��تیم. قرار اس��ت از ۲3 تا 3۰ بهمن »بیهوده« را در سالن نگاه مجموعه 
فخرالدین اسعد گرگانی روی صحنه ببریم. وی درباره حمایت مالی برای اجرای عمومی این اثر در گرگان، 
اظهار کرد: تازه رایزنی ها را برای حمایت مالی شروع کرده ایم اما بخش اصلی به تبلیغات ما و میزان استقبال 
مخاطبان مربوط است که به تماشای نمایش بیایند. رضوانی درباره رایزنی برای اجرای عمومی این اثر در 
شهر تهران، یادآور شد: قصد دارم در فرصتی مناسب رایزنی ها را برای اجرای نمایش »بیهوده« در مجموعه 
تئاتر شهر آغاز کنم. وی درباره موضوع نمایش »بیهوده« توضیح داد: موضوع این اثر اجتماعی است و درباره 
اتفاق کوچکی است که تبدیل به یک بحران می شود. کارگردان نمایش »بیهوده« درباره شیوه اجرایی و 
طراحی صحنه این اثر نمایش��ی، افزود: کار رئالیس��تی است و طراحی صحنه آن هم به صورت رئالیستی 
انجام شده است. به گزارش مهر، رضوانی در ادامه سخنانش خاطرنشان کرد: هر مخاطبی که به تماشای 
»بیهوده« بنشیند بعد از پایان اجرا همچنان در نمایش و بطن اجرا حضور دارد و ذهنش درگیر اثر می شود. 

 فیلم هایی که دیده نمی شوند

 »احمد« قصه پُرغصه مردمان رنج دیده بم است

 مدیای انیمیشن در ایران هم تراز با دنیا نیست 

»پیچیدگی های قلبی مهجور«

»کورالاین« به تالار وحدت می آید 

 یادداشت 

مجید دیبازر = روزنامه نگار
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آفتاب یزد - نجمه حمزه نیا : آبسه همان التهاب های چرکی دردناکی هستند که در همه جای بدن خصوصا 
در محیط دهان رشد می کنند و هر فردی در هر سنی ممکن است با این التهاب دردناک مواجه شود. عوامل 
بسیار مختلفی برای ایجاد آبسه لثه وجود دارد و روش های درمانی آبسه نیز با توجه به شدت و وضعیت آن 
می تواند مختلف باشد. آبسه لثه در واقع نوعی کیسه ملتهب چرکی بسیار دردناک است که می تواند عوارض 
جدی را در پی داشته باشد بنابراین به همین دلیل آگاهی از علائم آن بسیار مهم است لذا با توجه به اهمیت 
موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر پیام حیاتی، دندانپزشک و دکتر علی قمری، دندانپزشک گفتگو کرده است. 
دکتر حیاتی در این باره می گوید: آبسه لثه یا همان آبسه پریودنتال، معمولا بسیار دردناک است و می تواند 
زمینه ساز مشکلات جدی تر باشد. تشخیص هر چه سریع تر نشانه های ایجاد آبسه، بسیار مهم است و پس از 

تشخیص نیز باید هر چه زود تر نسبت به درمان آن اقدام شود.
وی مطرح کرد: به طورکلی آبسه، کیسه ای پر از چرک است که می تواند در قسمت های مختلف بدن، از جمله 

داخل دهان، ایجاد شود. برخی از افراد، دچار آبسه دندانی می شوند که می تواند در لثه نیز به وجود بیاید.
این دندانپزش��ک اظهار کرد: آبس��ه ها در دهان نسبتا رایج هس��تند و به دلایل مختلفی اتفاق می افتند. آنها 
می توانند ناخوشایند باشند و درد قابل توجهی را برای بیمار به وجود آورند. آبسه ها می توانند در نواحی مختلفی 

از دهان که شامل دندان، بافت لثه و بافت نرم اطراف روکش دندان است، ظاهر شوند.
وی ادامه داد: به طور گسترده آبسه ها در دهان به عنوان آبسه دندانی شناخته می شوند ولی نمونه های معینی 
به روی لثه ها ) آبسه پریودنتال( یا بافت لثه ) آبسه لثه ( نیز وجود دارند که بر روی این نواحی تاثیر می گذارند.

دکتر حیاتی عنوان کرد: آبسه لثه یک فضای بافت عفونی در لثه است. دهان و لثه ها به طور طبیعی دارای 
باکتری های مفید و مضر هستند. تجمع باکتری های مضر باعث ایجاد پلاک و رسوب می شود که ممکن است 
منجر به پوسیدگی دندان و سایر مشکلات دندانی شود. اگر این باکتری های مضر راهی به درون بافت لثه پیدا 

کنند، ممکن است در آنجا فضایی تشکیل دهند و زیاد شوند و در نهایت باعث عفونت شوند.
این دندانپزش��ک افزود: تورم ناش��ی از ایجاد عفونت نشان دهنده ارسال گلبول های سفید بدن برای مبارزه با 

عفونت است. در نتیجه، منجر به ایجاد بافت متورم و دردناک پر از چرک به نام آبسه می شود.
وی بیان کرد: آبسه ها به دو صورت ایجاد می شوند که عبارتند از آبسه لثه که فقط در بافت لثه ایجاد می شود 
و به هیچ وجه دندان ها را درگیر نمی کنند. معمولا گیر کردن و نفوذ باقی مانده غذا به لثه باعث عفونت و در 
نهایت آبسه لثه می شود.دکتر حیاتی اضافه کرد: آبسه های پریودنتال نیز در فضای بین دندان ها و لثه ها ایجاد 
می شوند. این موارد در افراد مبتلا به بیماری پریودنتال شایع تر است و به دلیل آسیب دیدگی یا گیر کردن غذا 
بین دندان ها و لثه ها ایجاد می شوند.این دندانپزشک تشریح کرد: گاهی بیماری های دهان و لثه می توانند تا عود 

پیدا کردن به صورت خاموش پیشرفت نمایند البته این عامل در مورد آبسه لثه صدق نخواهد کرد.
وی اضافه کرد: از علائم آبسه لثه می توان به مواردی نظیر درد شدید، تورم و قرمزی، حساسیت به سرما یا گرما 
هنگام مصرف نوشیدنی یا غذا، درد در هنگام جویدن، طعم بد در دهان، دندان لق، تب و ترشح چرک اشاره کرد 
لذا توصیه می شود که در صورت مشاهده این علایم اقدامات درمانی لازم انجام شود و در صورت طولانی شدن 
این بیماری حتما به دندانپزشک خود مراجعه کنید.دکتر حیاتی ابراز داشت: علل زیادی می توانند سبب بروز 
آبسه لثه در دهان فرد شوند و هر یک از موارد به تنهایی یا حتی در کنار علل دیگر می توانند سبب تشکیل آبسه 
لثه شوند. شناخت این علت ها به شما در جلوگیری یا حتی پیشگیری از بروز این عارضه می تواند کمک کننده 
باشد. این دندانپزشک اضافه کرد: مواردی که می توانند سبب بروز آبسه لثه در دهان فرد شوند عبارتند از اینکه 
ایجاد عفونت زیرا گاهی اوقات تعداد باکتری های موجود در دهان فرد، آنقدر زیاد می ش��وند که سبب ایجاد 
عفونت در بافت لثه می شوند. این عفونت خود عاملی برای ایجاد این عارضه است.وی ادامه داد: رعایت نکردن 
بهداشت دهان توسط بیمار، باعث ایجاد بیماری هایی مثل بیماری پریودنتال می شود. این بیماری خود عاملی 
برای بروز عارضه آبسه لثه است.دکتر حیاتی متذکر شد: با توجه به اینکه پاکت های پریودنتال عمیق، محل 
مناسبی برای رشد باکتری های دهان هستند، می توانند جزو عواملی باشند که در ایجاد آبسه لثه دخیل هستند 
و همچنین با توجه به اینکه سیستم ایمنی عاملی مهمی در از بین بردن عفونت های بدن است، اگر ضعفی در 
این سیستم وجود داشته باشد، احتمال ایجاد عفونت در فرد بالاتر می رود.این دندانپزشک ادامه داد: خستگی 
و اس��ترس خود عاملی برای ضعف سیس��تم ایمنی به شمار می روند و از این طریق، به صورت غیر مستقیم 
سبب بروز عارضه آبسه لثه خواهند شد.وی خاطرنشان کرد: تشخیص به موقع بیماری آبسه لثه می تواند در 
روند بهبودی کمک بسیاری زیادی داشته باشد لذا به همین دلیل لازم است بدانید که در صورت درد لثه، 
حساسیت به لمس یا وجود چرک که از علائم آبسه لثه می باشد، این موارد را نادیده نگیرید ودر اسرع وقت به 
دندانپزشکی مراجعه و درمان را از آنجا شروع نمایید. دکتر حیاتی ادامه داد: دندانپزشک ممکن است ابتدا اقدام 
به معاینه لثه های شما نماید و دنبال علایمی از عفونت بگردد. همچنین در کنار مشاهده بصری برای بررسی 
دندان عفونی یا بیماری پریودنتال اقدام به تجویز عکس رادیوگرافی دندان نیز نماید. با کمک عکس برداری با 
اشعه ایکس این امکان برای متخصص ایجاد می شود تا ارزیابی بهتر از احوالات دندان های بیمار داشته و بداند 
به دلیل عفونت دچار تحلیل استخوان شده است یا خیر.این دندانپزشک تصریح کرد: طی چند روز امکان دارد 
آبسه لثه و علائم آن بهبود یابد ولی حتی در صورت پاره شدن آبسه و تخلیه چرک، باز هم برای درمان عفونت 
بایستی به دندانپزشک مراجعه شود. دندانپزشک با توجه به تخصص و تشخیص مشکل اقدامات درمانی لازم 

را برای شما انجام خواهد داد و از بروز مشکلات جدی تر برای سلامت دهان و دندان شما جلوگیری می کند.
وی تفاوت جوش های لثه و آبسه لثه را اینگونه تشریح کرد: جوش های لثه خیلی رایج هستند. یک جوش لثه 
یا پارولیس یک برآمدگی از چرک است که روی بافت نرم لثه به وجود می آید. جوش های لثه معمولا شبیه 

یک جوش کوچک در دهان است که نقاط تخلیه آبسه هایی هستند که در ریشه دندان به وجود می آیند. 
دکتر حیاتی ادامه داد: هنگامی که عصب دندان از بین می رود )نکروز( بدن تعداد زیادی گلبول سفید را به 
نقطه ای که عصب از بین رفته ارسال می کند تا تلاش کند عفونت را از بین ببرد. هنگامی که سلول ها از بین 
می روند، سپس یک آبسه شکل می گیرد و در برخی موارد آنها می توانند از میان بافت لثه شکاف خورده و به 
عنوان نقطه تخلیه آبسه، جوش لثه را ایجاد کنند.این دندانپزشک اشاره کرد: جدا از آبسه دندان، آبسه های 

لثه وجود دارند که می توانند روی بافت نرم یا ناحیه اتصال لثه با دندان یا کیسه های پریودنتال اثر بگذارند. 
وی مطرح کرد: به طور کلی آبسه ها می توانند به عنوان یک مجموعه ای از چرک در بافت دهان توصیف شوند 
ولی آبسه های لثه متفاوت از آبسه های دندان هستند زیرا آنها در نتیجه عفونت ناشی از دندان از بین رفته به 

وجود نمی آیند بلکه به عنوان عفونت های باکتریایی مربوط به دندان زنده به وجود می آیند.
دکتر حیاتی توصیه کرد: در صورتی که آبسه لثه در دهان بیمار باقی بماند، می تواند سبب بروز مشکلاتی جدی 
برای سلامت و بهداشت دهان و دندان های شما شود لذا به همین دلیل است که دندانپزشکان توصیه می کنند 
به محض مشاهده این مورد و عدم بهبودی آن حتما اقدامات لازم برای مراجعه به دندانپزشکی و درمان آن 
صورت گیرد.این دندانپزشک متذکر شد: در صورت عدم توجه به آبسه لثه برخی از عوارض ممکن است برای 
بیمار ایجاد شود که شایع ترین آن عبارتند از، از دست دادن دندان، تحلیل استخوان و از دست رفتن لیگامنت 

پریودنتال است. 

<عدم توجه به آبسه لثه می تواند باعث از دست دادن دندان ها شود
 وی ادامه داد: توجه داشته باشید که عدم توجه به آبسه لثه می تواند باعث از دست دادن دندان های شما شود. 
با توجه به اینکه عفونت می تواند به بافت دندان هم برسد، می تواند سبب از دست رفتن دندان شود لذا به همین 

دلیل به محض مشاهده اولین نشانه های این عارضه لازم است که اقدامات درمانی لازم انجام شود.
دکتر حیاتی توضیح داد: اگر عفونتی که به سبب آبسه لثه به وجود می آید خیلی گسترش پیدا کند، می تواند 
در دراز مدت سبب تحلیل استخوان فک شود. در چنین شرایطی، اگر دندان خود را از دست بدهید، قادر به 
گذاشتن ایمپلنت نیز نخواهید بود. به طور ساده باید بگوییم عدم توجه به یک مشکل ساده و پیش پا افتاده 
می تواند مشکلات بزرگی را برای سلامتی شما فراهم آورد که نه تنها سلامتی شما را به خطر می اندازد بلکه 

می تواند برای شما هزینه های گزاف درمانی را نیز در بر داشته باشد.
این دندانپزشک تصریح کرد: لیگامنت های پریودنتال سبب نگه داشتن دندان در بافت لثه و استخوان می شوند. 
اگر آبسه درمان نشود، می تواند سبب از بین رفتن این اتصالات و در نتیجه تحلیل لثه شود لذا به همین دلیل 

است توصیه می شود که هر چه سریع تر اقدامات درمانی لازم برای جلوگیری از گسترش عفونت انجام شود.

 وی یادآور شد که در نظر داشته باشید که آبسه لثه، به صورت خود به خود، بهبودی کامل پیدا نمی کند لذا 
به همین دلیل، مراجعه به دندانپزشک و آغاز درمان تخصصی برای افراد ضروری است. 

دکتر حیاتی تشریح کرد: در پروسه درمان، آبسه تخلیه می شود. رسوبات و مواد موجود در پاکت های پریودنتال 
نیز، به طور کامل از بین برده می ش��وند. دندانپزش��ک ممکن است تمیز کردن عمیق یا همان جرم گیری و 
تسطیح سطح ریشه را برای بیمار انجام دهد. در تمیز کردن عمیق، پلاک و تارتار موجود در زیر و روی خط 
لثه، پاک می شود.این دندانپزشک عنوان کرد: تخلیه آبسه برای توقف عفونت و پیشگیری از مشکلات جدی تر، 
ضروری است. برای تخلیه، برشی بر روی آبسه زده می شود. قبل از انجام این کار، دندانپزشک معمولا از کرمی 
مخصوص برای بی حس کردن ناحیه مورد نظر استفاده می کند.وی اشاره کرد: پریودنتیست، با بررسی عکس 
رادیوگرافی بیمار می تواند پی ببرد که آیا آبسه منجر به تحلیل لثه شده است یا خیر. بسته به میزان تحلیل 
اس��تخوان، دندانپزشک ممکن است کشیدن دندان را به بیمار توصیه کند و همچنین، روش های متعددی 
برای بازسازی و احیای استخوان یا لثه تحلیل رفته وجود دارد که در صورت لزوم پزشک توصیه خواهد کرد.

دکتر حیاتی بیان کرد: در برخی موارد، آبسه لثه بر پالپ دندان ها اثر می گذارد. پالپ، قسمت مرکزی دندان 
اس��ت و ش��امل مویرگ های خونی، اعصاب و بافت پیوندی می ش��ود. در صورتی که پالپ درگیر شود، برای 
 برداش��تن قسمت خراب دندان از روت کانال استفاده می ش��ود.این دندانپزشک در پاسخ به این پرسش که 
" برای درمان آبسه لثه از چه داروهای می توان استفاده کرد "، گفت: به منظور درمان آبسه پریودنتال به غیر 
از اقدامات دندانپزشکی برای حذف و درمان عفونت امکان دارد که دندانپزشک نتواند به طور کامل آبسه را 
تخلیه نماید. به همین منظور با کمک آنتی بیوتیک ها می توان به کاهش تورم کمک بسزایی نمود. با کمک 
این دارو همچنین می توان عود کردن مجدد و گسترش عفونت تا حد بالایی و انتقال آن به سایر نواحی بدن 
جلوگیری کرد.وی اضافه کرد: در صورتی هم که احساس درد داشته باشید، دندانپزشک داروهای ضد درد را 
می تواند تجویز نماید. توجه داشته باشید هیچ درمان خانگی برای درمان آبسه لثه وجود ندارد و برای کاهش 
حساسیت و درد تا زمانی که نزد دندانپزشک بروید، می توانید دهان خود را با آب نمک گرم شستشو و غرغره 
کنید. یا اینکه از داروهای ضد درد که بدون نسخه می توان آنها را تهیه نمود، همچون ایبوپروفن برای کاهش 

التهاب استفاده کرد.
دکترحیاتی توصیه کرد: باید پس از درمان آبس��ه لثه، دستورالعمل های دندانپزشک را جدی بگیرید تا این 
عفونت دوباره عود نکند. به خاطر داشته باشید رعایت نکات مراقبتی بعد از هر درمان از جمله آبسه لثه می تواند 

به شما در بالا بردن روند بهبودی کمک بسیاری زیادی داشته باشد.
این دندانپزش��ک افزود: دستورالعمل های مراقبتی بعد از درمان آبسه لثه شامل این است که در صورتی که 
پس از برش ایجاد شده روی آبسه درد داشته باشید، بهتر از مسکن های تجویز شده استفاده نمایید، باید برای 
جلوگیری از عود مجدد عفونت و چرکی ش��دن آبس��ه، از آنتی بیوتیک های تجویزی استفاده کنید، خوردن 
غذاهای نرم غذاهایی مانند سوپ می توانند در بهبود وضعیت آبسه کمک کننده باشند، رعایت بهداشت دهان 
دقت داشته باشید که اگر بعد از درمان از مسواک و نخ دندان استفاده نکنید، دوباره بعد از چند مدت با چنین 
عارضه  ای بر خواهید گشت و پرهیز از خوردن خوراکی های شیرین زیرا این مواد خوراکی ها با توجه به میزان 
کربوهیدرات بالایی که دارند، می توانند فرصت خوبی برای رشد باکتری ها ایجاد کنند. همین موضوع سبب 
بروز عفونت و آبس��ه می ش��ود.وی تشریح کرد: آبسه از جمله مشکلاتی است که چه در دهان یا لثه می تواند 
مشکلات فراوانی را برای شما ایجاد نماید لذا به همین دلیل است که توصیه می کنیم با مراقبت های درست و 
اصولی از بروز این مشکل در هر کجای دهان خود جلوگیری نمایید. لازم است بدانید که اولین و اصلی ترین 
عامل پیشگیری از این ضایعات رعایت بهداشت دهان و دندان و پیشگیری از بروز پوسیدگی های دندانی است.

دکتر حیاتی ادامه داد: پوسیدگی به تنهایی می تواند عامل بسیاری از مشکلات دهان و دندان از جمله آبسه 
باشد لذا به همین منظور برخی از اقدامات پیشگیرانه که می توانند برای جلوگیری از بروز آبسه و سایر مشکلات 
دهان و دندان مفید باشند و به شما در جلوگیری و یا حتی در مواردی کنترل بیماری کمک بسیار زیادی داشته 
باشند، توصیه می شود. این دندانپزشک گفت: موارد پیشگیرانه بروز پوسیدگی های دندانی عبارتند از اینکه از 
آب آشامیدنی حاوی فلوراید استفاده کنید،دندان های خود را حداقل دو بار در روز با خمیر دندان حاوی فلوراید 

مسواک بزنید،برای تمیز کردن بین دندان ها به طور روزانه از نخ دندان یا پاک کننده بین دندانی استفاده کنید، 
مسواک خود را هر سه یا چهار ماه یکبار یا هر زمان که موهای آن ساییده شده است تعویض کنید، غذای سالم 
بخورید، مواد قندی را محدود کنید و میان وعده های بین وعده های غذایی را محدود کنید، برای معاینات منظم 
و تمیز کردن حرفه ای به دندانپزشک خود مراجعه کنید و استفاده از یک ضد عفونی کننده یا دهانشویه حاوی 

فلوراید را در نظر بگیرید تا یک لایه محافظ اضافی در برابر پوسیدگی دندان اضافه کنید.

< آبسه لثه، کیسه ای چرکی است که فقط بافت لثه را درگیر می کند
در ادامه نیز دکتر قمری در اینباره خاطرنشان کرد: آبسه معمولا در قسمت های مختلف بدن، به صورت کیسه  

چرکی به وجود می آید اما آبسه لثه، کیسه ای چرکی است که فقط بافت لثه را درگیر می کند. 
وی بیان کرد دقت داشته باشید که عارضه آبسه لثه گاهی اوقات با نام آبسه پریودنتال نیز شناخته می شود. 
اگر فردی به چنین عفونتی دچار شود، معمولا درد بسیارشدیدی را تجربه می کند. معمولا شکل این آبسه ها، 

همانند توپ های قرمز رنگی هستند که در بافت لثه نمایان می شوند.
این دندانپزشک مطرح کرد: آبسه لثه با توجه به علائمی که دارد، می تواند خیلی سریع توسط دندانپزشک 
تشخیص داده شود. معمولا این نوع آبسه با علائم مختلفی همراه است که عبارتند از اینکه افرادی که در لثه 
خود چنین آبسه هایی را تجربه می کنند، معمولا با درد خیلی شدیدی مواجه می شوند که گاهی اوقات تحمل 
آن را سخت می کند. معمولا در اطراف آبسه های لثه، عفونت نیز دیده می شود که می تواند به تشخیص بیماری 
کمک کند.وی اضافه کرد:  نمای قرمز رنگی در اطراف آبسه لثه دیده می شود. اگر در هنگام خوردن غذاهای 
خیلی گرم یا سرد، احساس ناراحتی و حساسیت به شما دست می دهد، احتمالا دچار این عارضه شده اید. 
البته حساسیت به تنهایی نمی تواند نشان دهنده وجود آبسه باشد چرا که از علائم سایر بیماری های دهان نیز 
به شمار می رود و فرد در هنگام جویدن غذا احساس درد می کند. این درد احتمالا به دلیل التهابی است که 

در لثه به وجود آمده است.
دکتر قمری اضافه کرد: یکی از عوارضی است که آبسه در لثه به جا می گذارد، از دست دادن اتصال لثه به دندان 
است. همین موضوع باعث لق شدن دندان بیمار می شود و با توجه به اینکه در چنین افرادی، چرک از آبسه 

لثه ترشح می شود، گاهی اوقات احساس مزه بدی در دهان خود می کنند.
این دندانپزشک متذکر شد: یکی از علائم وجود آبسه لثه، همین ترشحات چرکی است. اگر ضایعه ای در بافت 
لثه شما به وجود آمده باشد که شکل آن شبیه آبسه باشد اما ترشح چرکی نداشته باشد، آن ضایعه دیگر آبسه 
نخواهد بود و هر زمان که در بافتی از بدن التهاب وجود داشته باشد مانند آبسه لثه، به دنبال آن تب هم به 
وجود خواهد آمد. وی تشریح کرد: جهت تشخیص آبسه لثه دندانپزشک معمولا در ابتدا بیمار را معاینه می کند 
تا بتواند علائمی از این بیماری پیدا کند. همچنین، یکس��ری سوالات از بیمار خود می پرسد تا بتواند از این 
طریق، سر نخ هایی از وجود آبسه لثه در دهان وی پیدا کند. بعد از اینکه معاینه خارج دهانی صورت گرفت، 
به سراغ معاینه بافت های داخل دهان می رود.دکتر قمری افزود: اگر آبسه ای روی بافت لثه وجود داشته باشد 
قطعا همراه با یکسری علائم است که می توانند در تشخیص آن، به دندانپزشک کمک کنند. در چنین شرایطی 
معمولا بیمار از وجود درد، عفونت و چرک در دهان خود شکایت  هایی می کند. وجود این علائم در کنار مشاهده 

کلینیکی دهان بیمار، می تواند به تشخیص قطعی آبسه لثه کمک کند.
این دندانپزشک مطرح کرد: با توجه به اینکه عفونت لثه از جمله بیماری هایی است که همراه با عفونت است، 
باید حتما برای درمان آن به دندانپزشک مراجعه کنید. در چنین شرایطی و با توجه به وضعیت آن، دندانپزشک 
از روش های مختلفی را به کار خواهد گرفت که عبارتند از تخلیه چرک موجود در آبسه، حذف پلاک و جرم 
موجود در پاکت پریودنتال، تجویز آنتی بیوتیک است.وی ادامه داد: برای اینکه دندانپزشک بتواند درد و تورم 
بیمار را کاهش دهد، در ابتدا با استفاده از یک سری ابزارها، چرک موجود در این آبسه را تخلیه می کند. برای 
تخلیه آبسه معمولا روی آن برشی ایجاد می کنند و با توجه به اینکه جرم و پلاک موجود در پاکت پریودنتال 

سبب بروز این آبسه می شوند، دندانپزشک باید این موارد را به سرعت پاکسازی کند.
دکتر قمری افزود: بعد از اینکه عفونت را از داخل آبسه خارج می کنند، معمولا آنتی بیوتیک  تجویز می کنند تا 

باکتری های باقی مانده نتوانند دوباره سبب بروز عفونت شوند.
این دندانپزشک ابراز داشت: یکی از روش هایی که افراد اغلب برای درمان مشکلات و بیماری های خود از جمله 
مشکلات دهان و دندان مانند آبسه لثه، تمایل دارند از آنها استفاده کنند، درمان های ساده خانگی هستند. دلیل 
این امر نیز این است که ممکن است در شرایطی قرار داشته باشند که امکان مراجعه به کلینیک دندانپزشکی 
برای آنها سخت باشد و بخواهند تا زمانی که شرایط مراجعه برای آنها فراهم شود، از این روش ها استفاده کنند.

وی مطرح کرد: درمان آبسه لثه در طب سنتی و با استفاده از روش های خانگی ممکن است بتواند نتایج موقتی 
داشته باشد و علائم را تا حدودی کاهش داده و درد ناشی از آن را تسکین دهد اما باید این نکته مهم را در نظر 
داشته باشید که علت ایجاد این آبسه باید تشخیص داده شود و بیمار بر اساس دلیل ایجاد آن، تحت درمان 
قرار بگیرد تا دچار عوارض بعدی ناشی از این مشکل نشود.دکتر قمری خاطرنشان کرد: در صورتی که آبسه لثه 
در دهان بیمار باقی بماند، می تواند سبب بروز برخی از عوارض شود که عبارتند از از دست دادن دندان، تحلیل 

استخوان و از دست رفتن لیگامنت پریودنتال .
این دندانپزش��ک افزود: با توجه به اینکه عفونت می تواند به بافت دندان هم برس��د، می تواند سبب از دست 
رفتن دندان شود و اگر عفونتی که به سبب آبسه لثه به وجود می آید خیلی گسترش پیدا کند، می تواند در 
دراز مدت س��بب تحلیل استخوان فک شود. در چنین ش��رایطی، اگر دندان خود را از دست بدهید، قادر به 
گذاشتن ایمپلنت نیز نخواهید بود. وی ادامه داد: لیگامنت های پریودنتال سبب نگه داشتن دندان در بافت لثه 
و استخوان می شوند. اگر آبسه درمان نشود، می تواند سبب از بین رفتن این اتصالات و در نتیجه تحلیل لثه 
شود.دکتر قمری توضیح داد: علل زیادی می توانند سبب بروز آبسه لثه در دهان فرد شوند البته هر یک از این 
موارد به تنهایی و یا حتی در کنار علل دیگر می توانند سبب تشکیل آبسه لثه شوند.این دندانپزشک افزود: 
ایجاد عفونت گاهی اوقات تعداد باکتری های موجود در دهان فرد، آنقدر زیاد می شوند که سبب ایجاد عفونت 
در بافت لثه می ش��وند. این عفونت خود عاملی برای ایجاد این عارضه اس��ت و رعایت نکردن بهداشت دهان 
رعایت نکردن بهداشت توسط بیمار، باعث ایجاد بیماری هایی مثل بیماری پریودنتال می شود. این بیماری خود 
عاملی برای بروز آبسه لثه است.وی اشاره کرد: پاکت های پریودنتال عمیق با توجه به اینکه این پاکت پریودنتال 
محل مناسبی برای رشد باکتری های دهان هستند، می توانند جزو عواملی باشند که در ایجاد آبسه لثه دخیل 
هستند. دکتر قمری می گوید: با توجه به اینکه سیستم ایمنی عاملی مهمی در از بین بردن عفونت های بدن 
اس��ت، اگر ضعفی در این سیستم وجود داشته باشد، احتمال ایجاد عفونت در فرد بالاتر می رود. خستگی و 
استرس خستگی و استرس خود عاملی برای ضعف سیستم ایمنی به شمار می روند و از این طریق، به صورت 
غیر مستقیم سبب بروز  عارضه آبسه لثه افراد خواهند شد.این دندانپزشک تصریح کرد: پس از درمان آبسه 
لثه باید دستورالعمل های دندانپزشک را جدی بگیرید تا این عفونت دوباره عود نکند. این دستورالعمل ها شامل 
مصرف مسکن در صورتی که پس از برش ایجاد شده روی آبسه درد داشته باشید، مصرف آنتی بیوتیک  برای 
جلوگیری از عود مجدد عفونت و چرکی ش��دن آبس��ه، خوردن غذاهای نرم غذاهایی مانند آش و سوپ که 
می توانند در بهبود وضعیت آبس��ه کمک کننده باشند.وی توصیه کرد باید به رعایت بهداشت دهان خویش 
دقت کافی داشته باشید زیرا اگر بعد از درمان از مسواک و نخ دندان استفاده نکنید، دوباره بعد از چند مدت 
با عارضه  ای آبسه لثه برخورد خواهید کرد. دکتر قمری متذکر شد: پرهیز از خوردن خوراکی های شیرین نیز 
می تواند از بروز مجدد آبس��ه لثه جلوگیری کند زیرا این مواد خوراکی با توجه به میزان کربوهیدرات بالایی 
که دارند، می توانند فرصت خوبی برای رشد باکتری ها ایجاد کنند. همین موضوع سبب بروز عفونت و آبسه 
می شود.این دندانپزشک افزود: برای پیشگیری از بروز آبسه لثه، باید برخی نکات را رعایت کرد که مهمترین 
آن عبارتند از اینکه دهان باید حتما روزی دو مرتبه از مسواک برای تمیز کردن پلاک زیر لثه استفاده کنید. 
استفاده از نخ دندان نیز می توان کمک زیادی به حذف پلاک  بکند.  باید هر چند مدت یک بار برای بررسی 
وضعیت دهان خود به دندانپزشک مراجعه کنید. این موضوع می تواند با تشخیص زودهنگام برخی از علائم، از 

شدت گرفتن این بیماری نیز پیشگیری کند. 
وی در پایان گفت: اگر بهداشت دهان شما کافی نباشد، دندانپزشک روش های موثرتری برای بهبود وضعیت لثه 

و دندان های شما در اختیارتان قرار می دهد تا از بروز چنین بیماری هایی پیشگیری کند.

در گفتگو ی آفتاب یزد با متخصصان مطرح شد 

درمان آبسه لثه از بروز مشکلات جدی پیشگیری می کند 
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دولت )ستاد( به آدرس www.Setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند . به پیشنهاد های واصله خارج از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ترتیب اثر داده نخواهد شد.
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تاریخ بازید :1402/11/15 لغایت 1402/11/21
 مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا تاریخ 1402/11/28  ساعت  16

زمان بازگشایی پاکت ها : تاریخ 1402/11/29   ساعت  10 صبح
آدرس و شماره تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه پاکت های الف: کرج- بلوار استاندارد -سازمان ملی 

استاندارد ایران واحد امور قراردادها   026-32861058
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=دکتر حیاتی: طی چند روز امکان دارد آبسه لثه و علائم آن بهبود یابد ولی حتی 
در صورت پاره شدن آبسه و تخلیه چرک، باز هم برای درمان عفونت بایستی به 
و تشخیص مشکل  به تخصص  توجه  با  دندانپزشک مراجعه شود. دندانپزشک 
اقدامات درمانی لازم را برای شما انجام خواهد داد و از بروز مشکلات جدی تر برای 

سلامت دهان و دندان شما جلوگیری می کند
=از علائم آبسه لثه می توان به مواردی نظیر درد شدید، تورم و قرمزی،حساسیت 
به سرما یا گرما هنگام مصرف نوشیدنی یا غذا، درد در هنگام جویدن، طعم بد در 
دهان، دندان لق، تب و ترشح چرک اشاره کرد و توصیه می شود که در صورت 
مشاهده این علایم اقدامات درمانی لازم انجام شود و در صورت طولانی شدن این 

بیماری حتما به دندانپزشک خود مراجعه کنید
=دکتر قمری: برای پیشگیری از بروز آبسه لثه، باید برخی نکات را رعایت کرد که 
مهمترین آن عبارتند از اینکه دهان باید حتما روزی دو مرتبه از مسواک برای تمیز 
کردن پلاک زیر لثه استفاده کنید. استفاده از نخ دندان نیز می تواند کمک زیادی 
به حذف پلاک  بکند و باید هر چند مدت یک بار برای بررسی وضعیت دهان خود 
به دندانپزشک مراجعه کنید. این موضوع می تواند با تشخیص زودهنگام برخی از 

علائم، از شدت گرفتن این بیماری نیز پیشگیری کند
=پس از درمان آبسه لثه باید دستورالعمل های دندانپزشک را جدی بگیرید تا این 
عفونت دوباره عود نکند. این دستورالعمل ها شامل مصرف مسکن در صورتی که 
پس از برش ایجاد شده روی آبسه درد داشته باشید، مصرف آنتی بیوتیک  برای 
جلوگیری از عود مجدد عفونت و چرکی شدن آبسه، خوردن غذاهای نرم غذاهایی 

مانند آش و سوپ که می توانند در بهبود وضعیت آبسه کمک کننده باشند
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آفتاب یزد - یوســف خاکیان: حامد مختارانی آهنگســاز، رهبر ارکستر، نوازنده 
و یکی از هنرمندان توانمند کشــور اســت که علاوه بر حوزه موســیقی در هنرهای 
تجســمی و گرافیک نیز فعالیت می کند. او آثار بســیاری را برای هنرمندان مطرح 
و ارکســترهای بزرگ داخلی و خارجی ســاخته و اکنون مشغول تولید پروژه بزرگ 
فرهنگی با عنوان »دوازده« اســت که بر اســاس اشــعار مولانا و با همکاری بزرگان 
ادبیات، فرهنگ و هنر ایران تهیه خواهد شد. این پروژه شامل آلبوم موسیقی، مستند 
و آثار نقاشــی خط اســت. با این هنرمند درباره آماده ســازی پروژه بزرگ فرهنگی 
»دوازده« براســاس اشــعار مولانا با همکاری بزرگان ادبیات، فرهنگ و هنر ایران به 

گفت وگو نشسته ایم که مشروح آن را در ادامه می خوانید: 

 چه مدت است در حوزه موسیقی فعالیت می کنید؟ 
از ســنین بســیار کم علاقه مند به موسیقی و نقاشــی بودم که در آن زمان با توجه 
به امکانات کمتری که نســبت به حالا بود با مشــقت هر دو هنر را شــروع کردم. با 
علاقه و راهنمایی اســاتید توانستم مسیر رشــد در این دو حوزه را طی کنم تا آنجا 
که با کســب اجازه از اساتید نامداری که داشتم در هفده سالگی تدریس موسیقی و 
نقاشــی را در آموزشگاه ها و موسسات فرهنگی آغاز کردم و پس گذراندن تحصیلات 
دانشــگاهی در حوزه هنر مشــغول تدریس در دانشگاه شدم و اکنون بیشتر مشغول 

پژوهش در هنر هستم. 

 در حوزه موسیقی چه سازی را به طور تخصصی انتخاب کرده اید؟ 
ســاز تخصصی من نی ایرانی اســت ولی به دلیل آهنگســازی و تنظیم موسیقی با 

سازهای دیگر هم آشنایی دارم. 

 انتخاب ساز »نی« از سوی شما دلیل خاصی داشت؟ 
ساز »نی« بسیار با اصالت، عمیق و باستانی است. از نخستین سازهایی است که بشر 
شروع به نواخت آن کرده که متاسفانه به دلیل استفاده نادرست از ساز، دشوار بودن 
یادگیری وعدم تبلیغ و حمایت بسیار کمرنگ شده است. من در ابتدا شیفته حس و 
صدای خاص نی شدم ولی بعدتر با هدف رشد فردی در یادگیری نی، تصمیم گرفتم 

گامی هرچند کوچک برای احیاء این ساز ایرانی داشته باشم. 

 پروژه »دوازده« جدیدترین کاری اســت که در دســت دارید، هدف از 
تولید این پروژه را توضیح دهید. 

در دیداری که چند سال قبل با استاد نصرالله مدقالچی داشتم، تصمیم گرفتیم اثری 
هنری را در قالب دکلمه و موســیقی با محوریت مولانــا تولید کنیم. تصمیم بر آن 
شــد که در این اثر از نمادهای فرهنگ و هنر ایرانی اســتفاده شود و نگاهی وسیع و 
بین المللی به این گنجینه ادبیات پارســی داشته باشیم. هدف اصلی ما میراث داری 
فرهنگی و ایجاد تعامل و شناســاندن هر چه بیشتر این داشته غنی با مردمان عصر 
حاضر ایران و جهان اســت چرا که این ســرمایه بزرگ )مولانــا( متعلق به فرهنگ 
ایران اســت و وظیفه همه ایرانیان، پاسداری از ســرمایه های فرهنگی است. در این 
راســتا باید بگویم »دوازده« یک پروژه چند وجهی است، به نحوی که به موسیقی و 
ادبیات، نقاشی، خطاطی و جامعه شناسی می پردازد، مولانا از عشق می گوید و پروژه 
دوازده از مولانــا و قطعا برای پرداختن به چنین پروژه ای باید دانشــی چند وجهی 
داشت. این پروژه به موضوعات متعددی پرداخته که علاوه بر تخصص بنده در حوزه 
موســیقی و تجسمی، راهنمایی ها و همکاری بزرگان فرهنگ و هنر و متخصصان در 
این کار بســیار مهم بوده است. می توانم بگویم من نقش محوری به عنوان ایده پرداز 
و کارگردانی کل پروژه را بر عهده داشــتم و نهایتا »دوازده« حاصل همراهی گروهی 

است. 

 درباره جزئیات ساخت پروژه دوازده بفرمایید. 
پشــت این پروژه یک همراهی و همدلــی معنوی از بزرگان و هنرمندان مطرح بوده 
اســت که همگی با شــنیدن ایده کار، مشــتاقانه در این پروژه حضــور پیدا کردند 
و بــدون در نظر گرفتن مادیات، تمام مهر و تجارب ارزشــمند خــود را برای خلق 
این اثر در اختیار گذاشــتند. در بخش ســاخت آلبوم موســیقی »دوازده«، انتخاب 
اشــعار از دیوان غزلیات شمس تبریز به تصحیح استاد محمدرضا شفیعی کدکنی و 
انتخاب اســتاد پروفسور سید حســن امین باتوجه به توالی مفهومی و سیر زندگانی 
مولانا انجام شــد. بعد از چندماه پژوهش و بررسی، ایده پردازی و آهنگسازی این اثر 
انجام شــد. ضبط تمامی قطعات آلبوم با ســاز نی و پیانو انجام شد. نوازندگی نی با 
خودم و نواختن پیانو توســط استاد رسول کرچی از فارغ التحصیلان رشته موسیقی 
دانشــگاه هنر و کنسرواتوار چایکوفسکی انجام شد. همچنین اشعار با صدای ماندگار 
اســتاد نصرالله مدقالچی با نهایت توجه و احساس ایشــان و نظارت ادبی دکترعلی 
زارعان ضبط شد و در نهایت با تجربه هنرمند گرامی محمد طلعتی میکس و نهایی 
شــد. در بخش تجســمی این پروژه، دوازده تابلو خط نیز با ابعاد کتیبه به قلم من 
ایده پردازی و اجرا شــد که هر تابلو از لحاظ تصویری وحســی معادل شنیداری هر 
قطعه آهنگ اســت. در بخش مســتند پروژه نیز نظرات و نگاه اندیشمندان، اساتید 
ادبیات و هنرمندان مطرح گنجانده شــد که با زیرنویس انگلیســی عرضه می شود و 
بخش ادبیات انگلیسی این پروژه نیز به همت استاد هوشنگ فراهانی انجام می شود 
که ایشــان از نوازندگان نامدار تار هم هســتند. در بخش تصویر، دو موزیک ویدیو و 
دو تریلر معرفی پروژه به زبان انگلیســی و فارســی توسط کارگردان هنرمند جناب 
مسعود کامرانی و مشاوره استاد فریدون قیصری پور انجام شد. قرار است تمبر یادبود 
این اثر با همکاری اداره پست رونمایی شود. برای چاپ و تیراژ نیز با مساعدت استاد 
محســن ضیغمی که از هنرمندان خوشنویس و بزرگان نشــرو چاپ کشورهستند، 
انجام خواهد شد. کلیه مجوزهای آلبوم و ویدیوها از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
توســط موسسه آوای برگریزان به همت استاد محسن غلامی دریافت شد و مدیریت 
روابط عمومی و اســتراتژیک این پروژه با آقای وحید خدادادی اســت که از ابتدای 
ساخت اثر همراه بودند و مشاوره هنری اثر نیز استاد افشین ضیائیان از فعالان حوزه 

برندینگ موسیقی است. 

 آقــای مختارانــی، بفرمایید چرا نام یک عدد را بــرای آلبومتان انتخاب 
کردید؟ 

عدد »دوازده« بســیار پر معناست مثل دوازده ساعت، دوازده صورفلکی، دوازده ماه 
ســال و بسیاری ویژگی های علمی و اساطیری دیگر و همینطور به تعداد قطعات در 
این آلبوم و تعداد تابلوهای نقاشی و خط در این پروژه اشاره دارد. علاوه بر این خاص 
بودن عنوان که با نام عدد است سبب جذب و کنجکاوی در برندسازی خواهد داشت. 

 در گذشته تجاربی همچون پروژه »دوازده« داشته اید؟ 
به صورت مجزا پروژهای بزرگی را انجام دادم از جمله آثار ارکسترال یا آثار تجسمی 
ولی می توانم بگویم که این پروژه از اولین پروژه هایی است که توانسته در چند حوزه 
هنری با گردهم آوردن اســاتید نامدار فرهنگ و هنر تولید شــود و برای من تجربه 

بسیار ارزنده ای است. 

 درباره انتخاب شاعر پروژه هم بفرمایید. چرا از میان این همه شاعر، مولانا 
را انتخاب کرده اید؟ 

همه آثار بزرگان ادبیات ایران مانند ســتاره می درخشــند ولی به هرحال مولانا یک 
شــخصیت جهان شــمول تر از دیگر شــخصیت های ادبی دارد. خیلی از مردم دنیا، 
هنرمندان و مشــاهیر بین المللی مولانا را می شناســند. زبان مولانا بسیار روان است 
و برای مردمان این روزگار بســیار قابل درک و حس است. علاوه بر این، علاقمندی 
جناب مدقالچی و من به اشــعار مولانا هم دلیل دیگری اســت کــه کار را با مولانا 
آغاز کردیم. البته در پروژه های دیگری که در دســت ساخت دارم نیز انتخاب اشعار 
از حضرت حافظ و ســعدی توسط استاد شــفیعی کدکنی انجام پذیرفته که پس از 

رونمایی از پروژه دوازده نوبت به ساخت موسیقی و خوانش این اشعار با صدای استاد 
مدقالچی خواهد رسید. 

 درباره آثار نقاشی خطی نیز در پروژه »دوازده« توضیح دهید. 
هر قطعه آهنگ یک تابلو خط با مضمون شــعر همان قطعه دارد که با رنگ اکرلیک 
و قلم بســیار کوچک روی بوم نوشته شده است. در برخی تابلوها یک غزل بیش از 
چهل بار در خود تکرار شــده اســت. در این آثار فقط از رنگ سفید و سیاه استفاده 
کرده ام و ابعاد هر تابلو ۲۰۰ در ۱۳۰ سانتیمتر است. حال و هوا و فرم خطوط در هر 
تابلو نیز با توجه به ضربآهنگ و معنای شــعر متفاوت است. شیوه نوشتار این تابلوها 

شبیه شکسته نستعلیق و نوعی گالیگرافی به خط شخصی من است. 

 گویا قرار اســت عواید مالی این پروژه برای کودکان سرطانی اختصاص 
یابد، ایده این کار چگونه شکل گرفت؟ 

با اســتاد مدقالچی صحبت می کردیم که استاد درباره عواید مادی حاصل از این اثر 
صحبت کرد که صرف کودکان سرطانی شود. من هم با اشتیاق و افتخار تایید کردم. 
بسیارعجیب بود چرا که چند روز قبل تر از دیدار استاد نیز کودکی مبتلا به بیماری 
ســرطان را دیده بودم که مادر این کودک از هزینه های زیاد درمان و مشکلاتشــان 
گفته بود. بعد از شــنیدن این پیشنهاد خوشحال شدم که می توانیم به سهم خود با 

فروش آلبوم و تابلوها باری از دوش این عزیزان برداریم. 

 فکــر می کنید اجرای این پروژه تا چه حد می تواند از تلاش کشــورهای 
دیگر برای ثبت مفاخر سرزمین ایران به نام خودشان جلوگیری کند؟ 

درباره مولانا کشــور ترکیه سال های سال است که ســرمایه گذاری سنگینی انجام 
می دهد. به واســطه اینکه حرم مولانا در قونیه قرار گرفته اســت که روزگاری جزو 
خاک ایران قرار داشــت اما متاسفانه بانیان فرهنگی در کشور ما در مقابل عملکرد و 
ســرمایه گذاری آن ها توجه درخوری ندارند که این کار را سخت می کند. فقط تعداد 
محدودی از هنرمندان و ادیبان تلاش می کنند با خلق آثار، این میراث را حفظ کنند. 
من و اســاتید این پروژه باور داریم که باید کاری کرد و نباید منتظر مساعد شدن و 
حمایت بود بلکه به سهم فردی خود کاری باید انجام دهیم. امیدواریم پروژه دوازده 

گامی هرچند کوچک ولی موثر باشد. 

 بســیاری از افراد معتقدند از آنجا که مولانا یک هنرمند جهانی است، به 
موقعیت مکانی یا زمانی تعلق ندارد، همانطور که درباره شکسپیر نیز همین را 

می گویند. نظر شما در این مورد چیست؟ 
این جمله درســت اســت. بزرگان محدود به جغرافیا نیستند. گفتار و عملکرد آن ها 
چراغ راهی برای تمام انســان ها و جهانیان اســت، ولی حفظ میراث و پاسداشــت 
فرهنگی و علمی یک کشــور برای رشــد و افتخار مردم یک جغرافیا بسیار اهمیت 
دارد. مانند همین مثالی که درباره شکسپیر گفتید که او را شاعر ملی انگلستان لقب 
می دهند و به آن افتخار می کنند. فســتیوال ها و مراسم ها برگزار و تبلیغات می کنند 
و بــه فرزندان و مردمان کشورشــان این هنرمند را به عنــوان الگوی وطنی معرفی 
می کنند. در عین حال به عدم انحصــار معنوی بزرگان به یک جغرافیای خاص باید 
توجه ویژه کرد. به طور مثال نخبگان ایرانی به کشــورهای دیگر مهاجرت می کنند. 
درســت اســت که خیر و برکت علم این نخبگان به مردم می رسد اما کوچ نخبگان 

علمی و فرهنگی و... سطح کشور را پایین می آورد. حالا وقتی می گوییم مولانا شاعر 
ایرانی اســت، موجب افتخار اســت. تراز فرهنگ ایران است و بسیار اهمیت دارد که 

برای نگهداشت این فرهنگ برای آیندگان بکوشیم. 

 در مجمــوع بفرمایید که آیا هدف اصلی شــما در ایــن پروژه کمک به 
کودکان سرطانی است یا انجام یک کار هنری جدید یا مقابله با انحصارطلبی 

کشورهای دیگر؟ 
با توجه به توضیحاتی که گفتم، تمام این اهداف مد نظر است. بعُد مالی این کار برای 
کودکان اختصاص می یابد ولی بعُد معنوی برای رشــد فرهنگ و پاسداشت بزرگانی 
همچون مولانا اســت. البته یک هدف بســیار مهم دیگر نیز داریم که اقدام فرهنگی 
برای مقابله با ســیل عظیم موســیقی و ادبیات با سطح پایین در داخل کشور است 
که فقط به پول می اندیشــند. همه هنرمندان، فرهیختگان و حتی خانواده ها نگران 
محصولات شــنیداری و... هســتند. به نظر من نگران بودن صرف، دردی را درمان 
نمی کند و باید کاری کرد. شــعار دادن کافی نیست و باید اقدام کرد. من نمی گویم 
کاری که انجام دادم شــاهکار است اما می توانم بگویم فقط در مقام منتقد نماندم و 
هــر چند کوچک تلاش خود را برای تولید اثــر فاخر هنری انجام دادم و این تلاش 

ادامه دارد. 

 می توان گفت برای اولین بار در یک پروژه موسیقایی از بزرگانی همچون 
پروفســور امین، استاد شــفیعی کدکنی و استاد مدقالچی اســتفاده می شود، 

واکنش این بزرگان در هنگام پیشنهاد این کار چه بود؟ 
بله همینطور اســت. آشنایی قبلی با این بزرگان موجب شد بتوانم این ایده را مطرح 
کنم و چنین اســطوره هایی را در این اثر کنار هم داشــته باشم. وقتی صحبت شد 
هر کدام از این اســاتید در کوتاه ترین جمله حمایت و همراهی خود را اعلام کردند. 
همچنین تشــویق کردند و روحیه دادند تا این کار به عالی ترین شکل ممکن انجام 

شود و از هیچ مهری دریغ نکردند. 

 در طول مســیر تولید پروژه »دوازده« هم در بخش موســیقایی و هم در 
بخش نقاشی؛ آیا از نظرات این بزرگان استفاده شد؟ 

بله. فکر می کنم مشــورت کردن و پژوهش قبل از آغاز هر کاری لازمه اصلی است و 
من این موضوع را خوب درک می کنم؛ به این خاطر همیشه نظر اساتید متخصص را 

پیگیری کردم تا کار به بهترین شکل ممکن ارائه شود. 

 قرار اســت مســتندی درباره پروژه »دوازده« نیز منتشــر شود. درباره 
جزئیات آن توضیح دهید. 

این مستند به کارگردانی خودم است. تصویربرداری و تدوین از سوی مسعود کامرانی 
و با مشــاوره و همراهی بهنام دارابی مدیریت موسســه مدارا انجام می شود. در این 
مســتند نگاه و نظر بزرگان فرهنگــی و هنری در باب مولانا و اثــر »دوازده« جویا 
می شــود. این مستند هم در حال ساخت اســت. البته هماهنگی دیدار و ضبط یک 

مقدار سخت است ولی با مساعدت و همراهی عزیزان انجام خواهد شد. 

 »شمس« به عنوان یک شــخصیت عرفانی تاثیر عمیقی بر تفکر، گفتار و 
کردار مولانا داشــته است، آیا در این پروژه از »شمس« نیز بهره گرفته شده 

است؟ 
بســیار موثر بوده اســت. ســعی کردم در این پروژه مثل مولانا که ارادتی به شمس 
تبریزی داشــتند، راه و رســم بیاموزم و مرید بزرگانی چون استاد شفیعی کدکنی، 

امین و مدقالچی باشم چرا که در زمانه ما مقصد و مقصود هستند. 

 پروژه »دوازده« محصول تلاش چندساله شما است؟ 
این پروژه از دی ماه ســال ۹۹ کلید خورد که تاکنون ادامه داشت و بعد از رونمایی 
به پایان خواهد رســید. البته می توان گفت نه فقط محصول سه سال بلکه محصول 

چندین سال عمر من است. 

 چه زمانی کار پروژه به پایان می رسد تا به دست علاقمندان برسد؟ 
مراحل پایانی کار در حال انجام اســت. اکنون درصدد مذاکره برای اسپانســرینگ 
هستیم تا بتوانیم تیراژی در خور و رونمایی مناسبی انجام دهیم. گمان می کنم اوایل 
سال آینده مقدور خواهد شد. در تلاشیم چند مراسم رونمایی اول در تهران، سپس 
البرز و بعد در صورت هماهنگی در خوی و بر سر مزار شمس تبریزی و بعد قونیه بر 

سر مزار حضرت مولانا داشته باشیم. 

 برنامه کنسرت هم دارید؟ 
امیدوارم پس از رونمایی با همراهی استاد مدقالچی و دوست هنرمندم آقای کرچی 

بتوانیم در ایران و کشورهای دیگر این کار فرهنگی را به اجرای زنده برسانیم. 

 سخن پایانی؟ 
»هر که دور ماند از اصل خویش باز جوید روزگار وصل خویش«. یادمان باشد ارزش 
و اصل ما این فرهنگ غنی است نه چیزی که امروزه در جامعه شاهدیم. از تک تک 
مردم درخواســت می کنم در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی با انتشار مطالب 
زرد و ســخیف به بی فرهنگان بها ندهند و در عوض هنرمندان، دانشمندان، ادیبان و 

بزرگان گذشته و معاصر را ارج نهند و بانی انتقال محتوای فاخر باشند.

گزارش

< در هفده ســالگی تدریس موســیقی و نقاشــی را در 
آموزشگاه ها و موسسات فرهنگی آغاز کردم

< در دیداری که چند ســال قبل با استاد نصرالله مدقالچی 
داشــتم، تصمیم گرفتیم اثری هنــری را در قالب دکلمه و 
موسیقی با محوریت مولانا تولید کنیم. تصمیم بر آن شد که 
در این اثر از نمادهای فرهنگ و هنر ایرانی اســتفاده شود 
و نگاهی وســیع و بین المللی به این گنجینه ادبیات پارســی 
داشته باشــیم. هدف اصلی ما میراث داری فرهنگی و ایجاد 
تعامل و شناساندن هر چه بیشتر این داشته غنی با مردمان 
عصر حاضر ایران و جهان اســت چرا که این سرمایه بزرگ 
)مولانا( متعلق به فرهنگ ایران است و وظیفه همه ایرانیان، 

پاسداری از سرمایه های فرهنگی است

< همه آثار بزرگان ادبیات ایران مانند ستاره می درخشند 
ولی به هرحال مولانا یک شــخصیت جهان شمول تر از دیگر 
شــخصیت های ادبی دارد. خیلی از مردم دنیا، هنرمندان و 
مشــاهیر بین المللی مولانا را می شناسند. زبان مولانا بسیار 
روان اســت و برای مردمان این روزگار بسیار قابل درک و 
حس اســت. علاوه بر این، علاقمندی جناب مدقالچی و من 
به اشعار مولانا هم دلیل دیگری است که کار را با مولانا آغاز 
کردیم. البته در پروژه های دیگری که در دســت ســاخت 
دارم نیز انتخاب اشــعار از حضرت حافظ و ســعدی توسط 
استاد شــفیعی کدکنی انجام پذیرفته که پس از رونمایی از 
پروژه دوازده نوبت به ساخت موسیقی و خوانش این اشعار 

با صدای استاد مدقالچی خواهد رسید

< درباره مولانا کشــور ترکیه ســال های ســال است که 
سرمایه گذاری ســنگینی انجام می دهد. بواسطه اینکه حرم 
مولانا در قونیه قرار گرفته اســت که روزگاری جزو خاک 
ایران قرار داشــت اما متاسفانه بانیان فرهنگی در کشور ما 
در مقابل عملکرد و ســرمایه گذاری آن ها توجه درخوری 
ندارند که این کار را سخت می کند. فقط تعداد محدودی از 
هنرمندان و ادیبان تلاش می کنند با خلق آثار، این میراث را 
حفظ کنند. من و اساتید این پروژه باور داریم که باید کاری 
کرد و نباید منتظر مساعد شدن و حمایت بود بلکه به سهم 
فردی خود کاری باید انجام دهیم. امیدواریم پروژه دوازده 

گامی هرچند کوچک ولی موثر باشد

< حفظ میراث و پاسداشت فرهنگی و علمی یک کشور برای 
رشد و افتخار مردم یک جغرافیا بسیار اهمیت دارد 

 < کــوچ نخبــگان علمی و فرهنگی و... ســطح کشــور را 
پایین می آورد

< یادمان باشــد ارزش و اصل ما این فرهنگ غنی اســت 
نه چیزی که امروزه در جامعه شــاهدیم. از تک تک مردم 
درخواســت می کنم در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
با انتشــار مطالب زرد و سخیف به بی فرهنگان بها ندهند و 
در عوض هنرمندان، دانشمندان، ادیبان و بزرگان گذشته و 

معاصر را ارج نهند و بانی انتقال محتوای فاخر باشند 
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? مشــکل کمبود آب داریم یا نداریم؟ 
از مناطق تهران  مدت هاست بســیاری 
و برخی شهرســتان ها بــا کمبود و افت 
فشــار آب شُــرب مواجه اند. به عنوان 
نمونه مدت دو ســال اســت شهروندان 
شهرستان گرگان؛ استان گلستان نسبت 
به قطع آب شُــرب از ســاعت ۷ شب تا 
۷ صبح اعتــراض دارند. با این حال ۱۲ 
بهمن، در صفحــه ۹ روزنامه آفتاب یزد 
سخنان علیرضا افتخاری استاندار تهران 
با عنوان »نباید کمبــود آب را از مردم 
مخفی نگه داشــت.« استاندار تهران در 
بخشی از سخنانش با تاکید بر ضرورت 
آگاهی مردم از کمبود اظهار در پایتخت، 
گفت: »با برنامه ریزی در خصوص میزان 
اختصــاص آب به حوزه هــای مختلف، 
تامین آب شُــرب بایــد در اولویت قرار 
بگیرد.« و در همان روز و در صفحه ۱۰ 
روزنامه آفتاب یزد با عنوان »مشکلی در 
تامین آب شُــرب نخواهیم داشت«، از 
سخنان علی سلاجقه چاپ شد. سلاجقه 
رئیس سازمان محیط زیست در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، 
اظهار داشــت: »دلت آب شُرب کشور را 
با وجود شرایط اقلیمی و زیستی تامین 
خواهد کرد و مشکلی در تامین آب شُرب 
نخواهیم داشت.« شنبه مورخ ۱۴ بهمن 
یکی از کاسبان خیابان پیروزی، خیابان 
شــکوفه گفت: »برای آب شُرب مصرفی 
محل سکونت ما قبض آب پیامکی ارسال 
می شــد، یکی از ماموران شرکت آب و 
فاضلاب معترض بود و می گفت که وجه 
قبض واحدهای مســکونی مصرف آب 
شُرب شما کم است و نسبت به تعویض 
کنتــور آب اقدام کردند و حالا به نفع ما 
شده و مبلغ آن نســبت به سابق کمتر 
است.« به هر حال مشکل افت فشار آب 
در تهــران و قطع آب در شهرســتان ها 
وجود دارد و تناقض گویی در ســخنان 
مسئولان مشــخص نیست واقعا کمبود 
آب شُرب وجود دارد یا خیر. این موضوع 
بهتر اســت از طریق مدیرعامل شرکت 
آبفا به طور شــفاف اطلاع رسانی شود و 
قطع آب در شهرســتان گرگان؛ استان 
گلستان هم از سوی مسئولان رسیدگی 

و مشکل را رفع کنند. /علی
۰۹۴۱- اگر فروش گیشــه ســینمای 
کمــدی در کشــور خوب اســت حتی 
رکورد شکسته آیا این را باید به حساب 
مدیریت های ســینمایی گذاشت؟ شاید 
چون ســینمای کمدی تنها دلخوشــی 
مردم شــده مورد اقبــال عمومی قرار 

گرفته! 
۲۲۱۰- آقای نوبــاوه نماینده مجلس با 
انتقاد از رئیس مجلس گفتند آن از طرح 
ســاماندهی فضای مجازی آن از لایحه 
حجاب که معلوم شــده بیــش از ده ها 
مورد دخالت شخصی و دستکاری در آن 
صورت گرفته! واقعا موضوع دســتکاری 

خیلی عجیب است! باورکردنی نیست. 
۱۹۲۱- آقــای روحانــی رئیس جمهور 
سابق با انتقاد از قانون راهبردی مجلس 
می گوید اگر مجلس این قانون را تصویب 
نمی کــرد و دســت همه را نمی بســت 

موضوع برجام حل می شد! 
در جریان  زیــادی  ۱۹۰۱- خبرنگاران 
جنگ غزه توسط اسرائیل کشته شدند 
چرا جامعه جهانی نسبت به این موضوع 
سکوت کرده و مقابله لازم را نمی کند؟ 

۱۹۱5- چقــدر در برخــی از فیلــم و 
ســریال های تلویزیون جــای بازیگران 
مشهور و شناخته شده و محبوب مردم 
خالی است استفاده از چهره های جدید 
خوب اســت اما توقع این اســت رسانه 
 ملی از بازیگران مــورد علاقه مردم هم 

استفاده کند. 
۱۲۲5- در خبرها متوجه شــدم آقای 
مهــدی نصیری قهرمان و پیشکســوت 
وزنه برداری کشور اوضاع مالی نامناسبی 
دارد. چرا باید یک پیشکسوت به چنین 

وضعی دچار بشود؟ 
۱۲۳۱- ســاختار اقتصادی ما متأسفانه 
بــه گونه ای شــده که دســت دلالان و 
واســطه ها افتاده. اینها در مقابل دولت 
هم گردنکشــی می کنند. عامل افزایش 
قیمت ها همین ها هســتند. چرا دولت 

اجازه داد اینها شاخ شوند؟! 
۱۲۰۱- حیرت انگیز اســت بازار خودرو 
راکد و بدون مشــتری است، اما گرانی 

قیمت خودرو تداوم دارد. 
۱۲۱۰- یــک نماینده مجلــس عنوان 
کرده براســاس گزارش ها گردش مالی 
فیلترشکن ها ۱۰۰ میلیارد تومان است. 
واقعــا رقم کمی نیســت. فیلترشــکن 

فروش ها چه درآمدی کسب کردند؟ 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
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آفتاب یزد - گروه شــبکه: سوریه را که به 
ســختی بردیم تمام نگرانی ها برای بازی با 
ژاپن بود. تیمی که بسیاری معتقد بودند بدون 
شک یکی از فینالیست های آسیا خواهد بود. 
این نگرانی ها زمانی دو چندان شد که بعد از 
بازی با سوریه بلافاصله باید با سامورایی ها 
بازی می کردیــم مخصوصا اینکه طارمی را 
هم در ترکیب به خاطر اخراجش نداشتیم. 
روز موعود رســید و ایــران در برابر ژاپن 
قرارگرفت. دل تو دل کسی نبود اما بازیکنان 
تیم ملی، آنچنان عملکرد درخشانی از خود 
نشان دادند که ثابت کردند که تمام نگرانی ها 
بی مورد بوده است. اگرچه آن ها خسته بودند 
و فشارهای زیادی بر روی شان بود، اما آن ها 
مردانه جنگیدند و بهترین بازی را به خصوص 
نمایش گذاشــتند  به  ازخود  نیمه دوم  در 
به طوری که ژاپنی ها آچمز و متزلزل شــده 
بودند و نمی دانستند که در برابر تیم ملی ایران 
چه باید بکنند. بالاخره تلاش های بازیکنان 
تیم ملی به ثمر نشست و توانستیم تیم ژاپن 
را با نتیجه دو بر یک شکست دهیم و به دور 
نیمه نهایی برســیم. به قول مهدی طارمی 
فهماندیم که کت تن کیست. حالا یک ایران 
 خوشحال است. خوشــحالی که امیدواریم 

ادامه دار باشد.

< امیر قلعه نویی چه گفت؟
اما ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران پس از 
صعود به دور نیمه نهایی جام ملت های آسیا 
از شاگردانش تشکر کرد و گفت: آسیا باید 
به این بازی افتخار کنــد. امیر قلعه نویی، 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران، پس از بازی 
مقابل ژاپن اظهار کرد: خدا را شکر لطف خدا 
و اهل بیت)ع( شامل حال فوتبال ایران شد و 
توانستیم برد خوبی را به دست بیاوریم. آسیا 
باید به این بازی افتخار کند. بازیکنان امروز 
با قلبشان بازی کردند و ممنون محبت مردم 
ایران هستیم. لیاقت آن ها بالاتر از این هاست. 
بازیکنانم به خاطر مردم ایران بازی کردند و با 
بازی تاکتیکی و تکنیکی توانســتیم بازی 
را در نیمه دوم ببریــم. او ادامه داد: حرفم 
این اســت که ابتدا از آقای تاج و هاشمی 
تشــکر می کنم، بازیکنان جای خودشان، 
خواهش می کنم مسئولان نگاه به فوتبال و 
فوتبال می تواند  کنند.  را عوض  فدراسیون 
نشاط را به جامعه بیاورد. از شما و آقای تاج 
خیلی ممنونم کــه در این یک ماهه زحمت 
کشیدند. دست یکایک بازیکنانم را می بوسم. 
به گزارش ایسنا، امیر قلعه نویی در نشست 
خبری پس از بازی مقابل ژاپن هم اظهار کرد: 
خدا را شاکریم که لطف و عنایتش شامل حال 
ما شد و توانستیم یک بازی خوب و تاکتیکی 
انجام دهیم و با تمرکز بالا بازی را ببریم. اولا 
آســیا باید به این بازی افتخار کند. فوتبال 
ایران باید به این بازی افتخار کند و جوانان 
شایســته ای که امروز جانشفانی کردند، با 
قلبشــان برای مردم بازی کردند، این مردم 
حرف هاست.  این  از  بالاتر  بسیار  لیاقتشان 
امروز سربازان وطن نشــان دادند که چه 
انسان های بزرگی هستند و فعلا خواستن را 
انجام بدهند. امیدوارم از این به بعد نگاه های 
نسبت به این فوتبال عوض شود. او افزود: ما 
باید از فوتبال به عنوان یک فرصت استفاده 
کنیم و از این پس باید از فدراسیون فوتبال 
نهایت حمایت را داشته باشیم که بتواند در 
سطح کلی در فوتبال ایران تاثیرگذار باشد. 
این بازی نقطه عطفی برای فوتبال ایران بود 
و فکر می کنم که جوانان ما کار خیلی بزرگی 
انجام دادند، نه به خاطر این برد، بلکه به خاطر 
کیفیت خوبی که نشــان دادند. یک برنامه 
داشــتیم که خط میانی آن ها را با چرخشی 
که داشتند از بازی خارج کنیم. تا قبل از گلی 
که دریافت کردیم موفق نبودیم، اما پس از 
گل فوتبالی در نیمه دوم بازی کردیم که به 
نظرم از سطح آسیا بالاتر بود. امیدوارم نگاه 

شود  عوض  فوتبال  به  مسئولان 
و حمایت کنند. نه فقط تیم ملی 
بلکه باشگاه ها را که بتوانیم مانند 
قطری ها اســتادیوم و زمین های 
خوبی داشــته باشیم. قلعه نویی 
ادامه داد: بایــد به تیم های پایه 
توجــه کنیــم و در دقیقه ۹۰ 
سرمربی انتخاب نکنیم. الان برای 
جوانان و نوجوانان و رده امید باید 
از همین حالا اگر می خواهیم بالاتر 
از سطح آسیا باشند، برنامه ریزی 
بزرگی  کار  مــا  نوجوانان  کنیم. 
انجام دادند، اما باید با برنامه ریزی 
خوبی  چشم انداز  که  شود  همراه 
داشــته باشــیم و در رده های 
پایه و بزرگســالان ادامه داشته 
را  بازیکنان  یکایک  دست  باشد. 
می بوسم، کار بزرگی انجام دادند 
و خدا را شاکرم. سرمربی تیم ملی 

در ادامه گفت: نمی خواهم از کسی انتقاد کنم 
فقط خواهش می کنم. اولا ایرانی را باور کنید، 
نه فقط فوتبال، بلکه در همه رشته ها، ایران 
و ایرانی می تواند کارهای بزرگی انجام دهد. 
متاسفانه در این چند سال گذشته این فضا را 
برای ایرانی ها به وجود نیاوردند. چقدر به ما 
حمله شد. از ۸ تیمی که به مرحله یک هشتم 
نهایــی آمدند ۵ تیــم در تورنمنت کافا و 
 اردن بودند. دو تــا از این تیم ها یعنی اردن 
و ما در جمع ۴ تیم هستیم. آقایان به جای 
اینکه مسخره کنید بیاید حمایت کنید. ما در 
شرایط سخت این تیم را جمع کردیم. ما هم 
دوست داشتیم با تیم های بزرگ کار کنیم. 
ولی وقتی شرایط جور نبود توانستیم با همین 
امکاناتی که داریم جلو برویم. بعد از خدا و 
 اهل بیت)ع( ما به بازیکنان اعتقاد داشتیم. 
از این به بعد نگرشتان را عوض کنید و به جای 
تخریب، انتقاد کنید. تخریب و صحبت های 
آن مدلی فرق می کند. چطور می شــود که 
 تاجیکســتان، عراق، ایران، اردن در جمع 
۸ تیم برتر هستند؟ خواهش دارم این نگاه ها 
و رفتارها را کنــار بگذارید. او ادامه داد: منِ 
 امیر قلعه نویی خیلی ایرادها دارم، انتقاد کنید 
اشکال ندارد و باعث پیشرفت می شوید، ولی 
همدیگر را نزنیم. طوری باشیم که فوتبالمان 
پیشرفت کند. شــاید این برد یک مسکن 
باشد. از مسئولان خواهش می کنم که برای 
تیم های پایه برنامه ریزی کنند. من دیگر از 
فوتبال چیزی نمی خواهم. دوران مربیگری ام 
رو به پایان است و عمرم را هم کرده ام. من 
ایران و ایرانی را دوســت دارم. دوست دارم 
روزی که بازنشسته شــدم ببینم مردم ما 
چقدر شاد هســتند و آرامش دارند؛ چه از 
نظر اقتصادی و چه از نظرهای دیگر. الان باید 
قبول کنیم که کلی مشکلات در مملکت ما 
وجود دارد که ان شــاءالله این مشکلات هم 
برطرف شود. فوتبال جای ناامیدی نیست و 
جای لذت بردن است. از نظر فنی به خصوص 
پس از گلی که دریافت کردیم یکی از بهترین 
بازی هایمان را انجام دادیم. اوایل بازی بچه ها 
اعتماد به نفس خوبی نداشــتند که شاید 
به خاطر نتایج ژاپــن در این تورنمنت بود، 
اما بعد از اینکــه گل خوردیم، مخصوصا در 
نیمه دوم یکســری تذکرات فنی دادیم که 
اگر سه هافبک آن ها را از بازی خارج کنیم 
و از جلو پــرس کنیم می توانیم حتی در ۹۰ 
دقیقه بازی را ببریم که خوشحالیم این اتفاق 
افتاد. ژاپن همیشه قابل احترام است و خوب 
بازی می کند و نشان داده تیم بزرگی است، 
اما امروز خیلی بهتر از حریف بازی کردیم. 

مربی شان دوســت خوب من است که در 
همین سه، چهار ماه پیش اجلاس فیفا اتفاقا 
 صندلی های ما کنار هم بود. انســان بسیار 
با شخصیتی است و فوتبال را از نگاه عاشقی 
دوست دارد. در اواسط نشست خبری امیر 
قلعه نویی به احترام مردم ایران ایســتاد و 

تعظیم کرد.

< برای صعود به فینال هم قسم شده ایم
از سوی دیگر مهاجم تیم ملی فوتبال ایران از 
احساساتش پس از بازی مقابل ژاپن صحبت 
کرد. به گزارش ایسنا، سردار آزمون پس از 
این بازی در حالی که نتوانست احساساتش 
را پنهان کند با اشــک شوق مقابل دوربین 
AFC ظاهر شد و درباره صعود به دور بعد 
صحبت کرد. سردار آزمون پس از این بازی 
گفت: افتخار می کنم کــه کنار این بچه ها 
بازی می کنم. وقتی در مرحله حذفی عقب 
می افتید خیلی سخت اســت که به بازی 
برگردید و در لحظات آخر پیروز شــوید. به 
مردم ایران و همینطــور بازیکنان تبریک 
می گویم. او درباره هدف ایران برای صعود به 
فینال جام ملت ها گفت: تلاشمان را می کنیم 
که در فینال حضور پیدا کنیم و همه بچه ها 
هم قسم شدند که این کار را انجام بدهیم و 

امیدوارم که اتفاق بیفتد.

< به قلعه نویی گفتم با خیال راحت پنالتی را به جهانبخش بده
مهاجم تیم ملی فوتبال نیز از مردم ایران برای 
حمایت از تیم ملی قدردانی کرد. به گزارش 
ایسنا، کریم انصاری فرد پس از برد ارزشمند 
ایران مقابل ژاپن و صعود به نیمه نهایی جام 
ملت های آســیا گفت: واقعا نمی دانم چطور 
احساساتم را ابراز کنم. واقعا دست تک تک 
مردم عزیز کشورم را می فشارم و می بوسم. 
وی ادامه داد: می دانیم که مردم در هر لحظه 
و در شرایط سختی که داشتند کنار تیم ملی 
بودند و ما را با همه وجود حمایت کردند. ما هم 
برای آن ها تلاش می کنیم. وی با اشاره به لحظه 
انتخاب جهانبخــش برای زدن ضربه پنالتی 
خاطرنشان کرد: امیرخان من را نگاه کرد گفت 
کی بزنه؟ گفتم فقط علی جهانبخش، گفت 
مطمئنی؟ گفتم بله! خدا را شکر به بهترین 

شکل ضربه پنالتی را گل کرد.

< دشمن شاد نشدیم
مدافع راست تیم ملی فوتبال ایران هم گفت: 
بچه ها در دیدار مقابل ژاپن غیرت گذاشتند و 
توانستیم بازی را ببریم و دشمن شاد نشویم. 
به گزارش ایسنا، رامین رضاییان اظهار کرد: 

در روزهای بد، روزهایی که روزمان 
برخی  نیست، دوســت داشتیم 
کنارمان باشند، برخی از تیم ملی 
حمایت کردند در رسانه ها اما برخی 
نیز قلم به دست دارند و می نویسند 
و دوســت داریم که شرف داشته 
باشند. او افزود: بنویسند چرا در هر 
تورنمنتی که می آییم دلار آنقدر 
بالا می رود و فشار به مردم می آید 
و مردم دغدغه شان زیاد می شود 
و این فشار به فوتبالیست ها وارد 
می شــود. مدافع راست تیم ملی 
آن هایی  کرد:  بیان  ایران  فوتبال 
که قلم دارید، جرات داشته باشید 
و این مسائل را بنویسید. رضاییان 
با اشــاره به اینکه به بچه ها گفته 
بود نباید دشمن شاد شویم، گفت: 
بچه ها غیرت گذاشتند و دمشان 
گرم که پس از آن بازی ســخت 
غیرت داشتند و توانستیم بازی را ببریم و دل 

مردم را شاد کنیم.

< فشار ۹۰ میلیون ایرانی روی دوشم بود
همچنین کاپیتان تیم ملــی فوتبال ایران 
گفت: در نیمه دوم با همه وجود بازی کردیم 
 و خدا را شکر شرمنده مردم ایران نشدیم. 
به گزارش ایسنا، علیرضا جهانبخش گفت: 
تنها کســی که کنار زمین گفت علی برو 
پنالتی را بزن کریم انصاری فرد بود. خدا را 
بخاطر این برد ارزشمند شاکریم. ژاپن تیم 
قابل احترامی بود اما فعل خواستن را در تیم 
ما دیدند مخصوصا وسط نیمه و زمانیکه یک 
بر صفر عقب بودیم بچه ها همه ایمان داشتند 
که می توانیم به بازی برگردیم. وی افزود: نیمه 
دوم باید با قلبمان بازی می کردیم تا مردم را 
خوشحال کنیم. خدا را شکر شرمنده مردم 
نشدیم. پنالتی را با همه وجودم زدم چرا که 
فشار ۹۰ میلیون ایرانی روی دوشم بود و خدا 

را شکر شرمنده مردم نشدم.

< دست مردم ایران را می بوسم
از سوی دیگر هافبک تیم ملی فوتبال ایران 
گفت: خوشحالم شــرمنده مردم نشدیم و 
دســت تک تک مردم ایران را می بوسم. به 
گزارش ایسنا، سعید عزت اللهی گفت: ابتدا 
خسته نباشــید می گویم. فعل خواستن را 
صرف کردیم و نشــان دادیم که اگر ایرانی 
نیســت.  نیرویی جلودارش  بخواهد، هیچ 
امیدوارم خوشحالشان کرده باشیم. او ادامه 
داد: باز هم به بازیکنان تیم ملی و هواداران 
تبریک می گویم. دســت همه مردم عزیز 
ایران را می بوسم که ما را دعا کردند و خدا 
عزت اللهی  نشدیم.  آن ها  شرمنده  شکر  را 
درباره خســتگی بازیکنان ایران نیز گفت: 
ما بازی قبل ۱۲۰ دقیقه دویدیم و اســترس 
پنالتی داشــتیم. ریکاوری تیم کلا یک روز 
و خرده ای بود. دست تک تک بچه ها و کادر 
فنی را می بوســم که همگی همت کردند 
تا بدن ها برگردد و توانســتیم به این بازی 
برسیم. عزت اللهی درباره بازی بعد در مرحله 
نیمه نهایی نیز گفت: برای ما مهم است از نظر 
ذهنی ریکاوری کنیم و در ســه روز آینده 

آماده نیمه نهایی شویم.

< این برد به خاطر غیرت ایرانی بود
هافبک تیم ملی فوتبال ایران هم صعود تیم 
ملی به نیمه نهایی جام ملت های آسیا را به 
طرفداران ایران تبریــک گفت. به گزارش 
ملی  تیم  هافبک  ابراهیمی،  امید  ایســنا، 

فوتبال ایران اظهار کرد: شــکر خدا بچه ها 
از جان مایه گذاشــتند. در رختکن صحبت 
کردیم که چیزی را از دست نداده ایم. گلی 
که خوردیم در ۴۵ دقیقه اول یک شوک به 
تیم داد اما بعد از شوک بهتر شدیم. او ادامه 
داد: در نیمه دوم حتی یک موقعیت به ژاپن 
ندادیم و این غیرت ایرانی بود که بچه ها از 
جان مایه گذاشتند که برنده شدیم. مبارک 
همه مردم باشــد و خودم بعد از گل که در 
زمین بــودم یک حس بغضی داشــتم که 
مردم را احساس می کردم. به مردم تبریک 
می گویم و امیدوارم که به فینال برسیم و این 

خوشحالی ادامه دار باشد.

< امیدواریم آرزوی دیرینه مردم ایران در آسیا 
          برآورده شود

اما وزیر ورزش و جوانان ابراز امیدواری کرد 
آرزوی دیرینه مردم ایران در جام ملت های 
آسیا برآورده شود. به گزارش ایسنا، کیومرث 
هاشمی اظهار کرد: صعود تیم ملی به مرحله 
نیمه نهایی و برد مقابل ژاپن را به مردم، کادر 
فنی، بازیکنان و فدراسیون تبریک می گویم. 
وی افزود: امیدواریم این پیروزی ها استمرار 
ملی پوشان  برتری  شــاهد  و  باشد  داشته 
فوتبال ایران مقابل حریفان باشــیم. وزیر 
ورزش و جوانان در پایان تاکید کرد: امیدوار 
هســتیم آرزوی دیرینه مردم ایران در جام 
ملت های آسیا برآورده شد و با بازی خوب 
ملی پوشان شاهد حال خوب مردم در جامعه 

باشیم.

< پرچم بالاست
حالا این برد به قدری شیرین و دلچسب است 
که با واکنش های زیادی که گواه از خوشحالی 
مردم و مسئولان دارد، روبرو شده است. در 
همین راســتا صفحه رسمی جام ملت های 
۲۰۲۳ آسیا در پیامی توییتری نوشت: »رویا 

به حقیقت پیوست. ایران در نیمه نهایی!«
از سوی دیگر حســین امیرعبداللهیان در 
تصاویری  انتشار  با  ایکس  اجتماعی  شبکه 
از تیم ملی فوتبال ایران نوشــت: »آفرین 
به بچه های تیم ملی فوتبــال ایران. پرچم 

بالاست.«
حجت الاســلام والمســلمین سید حسن 
خمینی نیز با اشــاره به پیروزی تیم ملی 
فوتبال ایــران مقابل ژاپن در جام ملت های 
آسیا نوشت: »برای همه ما، آنچه از برد مهم تر 
است، آن است که این تیم با تمام وجود بازی 
کرد. امروز نیمه دوم یک تیم کامل بودیم. از 
سال های نوجوانی که پا به توپ بودم، به بازی 
و فهم امیر قلعه نویی ایمان داشتم. امیر یک 
مدیر کم نظیر و یک مربی فهیم است. برای 
همه ما، آنچه از برد مهم تر است، آن است که 
این تیم با تمام وجود بازی کرد. وقتی دفاع 
آخر این تیم در دقیقه ۹۴ پنالتی می گیرد، 
وقتی در تمام وجود بازیکنان آرزوی برد را 
می توانید ببینید، وقتی میزان دوندگی بچه ها 
را ملاحظه می کنید، به راحتی می شود فهمید 
که این تیم فقط برای ملت ایران بازی می کرد. 
خدا یار و یاور ایشان باشد و روزهای آینده را 

هم برای آنان و ما مبارک گرداند.«

< اوشین یک، مریم امیر جلالی ۲
در این میان پیروزی و بازی خوب بازیکنان 
تیم ملی با واکنش هایی از ســوی کاربران 
که  است  روشده  روبه  اجتماعی  شبکه های 
البته برخــی از کاربران به دیده طنز به این 
نگاه کردند. مثلا کاربری نوشته است:  برد، 
»اوشین یک، مریم امیر جلالی۲«. اما یکی 
از کاربران در این باره نوشــته است: »یکی 
از بهترین و تهاجمی ترین بازیهای تیم ملی 
ایران نیمه دوم بود. ایــران تماما در زمین 
ژاپن بازی کرد. یک تهاجم یکپارچه و دفاع 
تیزبین و هوشیار پشتیبانی دهنده. آفرین 

بچه ها زنده باد«.

فوتبالیست های کشورمان در یک بازی درخشان، ژاپن را شکست داده و راهی مرحله نیمه نهایی شدند

نمایش غیرت ایرانی

 

 دیالوگ 

همیشه جوری زندگی کن که ای کاش تیکه 
کلام پیریت نباشه.
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می گوید حافظ نامه  اردیبهشــت  حکایتِ  چمن 
نه عاقل است که نسیه خرید و نقد بهِِشت

تفسیر: مســئولی وعده دادند: گوشت در بهار ارزان می شود. حافظ 
می گوید: وعده اردیبهشت و بهار میدهند؟ آدم عاقل وعده ارزانی در 

بهار آینده یا وعده های نسیه را باور می کند؟

آبرنــگ  نقاشــی  یــک 
فراموش شده اثر »ویلیام ترنر« 
که در یک اتاق زیرشیروانی 
پیدا شده بود، در یک حراجی 
به مزایده گذاشته می شود. به 
گزارش ایســنا، یک نقاشی 
آبرنــگ اثر »ویلیــام ترنر«، 
نقاش نامــدار بریتانیایی که 

احتمالاً در سال ۱۷۹۶ میلادی و زمانی که »ترنر« 
۲۱ساله بود خلق شده است، مدت ها فراموش شده 
بود تا اینکه در اتاق زیر شــیروانی ساختمانی واقع 
در یکی از روســتاهای انگلســتان کشف شد. این 
نقاشی درحالی به زودی به مزایده گذاشته می شود 
که قیمت تقریبی آن بیــن ۳۰.۰۰۰ الی ۵۰.۰۰۰ 
پوند برآورد شده بود. »آرت نت« نوشت، »ترنر« که 
یک نقاش رمانتیک بریتانیایی بود، به عنوان یکی 
از پیشــگامان هنر مدرن شــناخته می شود. او که 
هنر را با نقاشی های سنتی نئوکلاسیک آغاز کرده 
بود، سبک رئالیسم را پیش گرفت که در آن زمان 
شناخته نشــده بود. او با هزاران نقاشی رنگ روغن 
و آبرنگ نحوه به کارگیری رنگ، نور و ضربات قلمو 
را تجربه کرد. این نقاش همچنین تابلوهای نقاشی 
رنگ روغن را در فضای آزاد خلق می کرد، روشــی 

امپرسیونیست ها  بعدها  که 
را نیز تحت تاثیر قرار داد. از 
جمله مشهورترین آثار هنری 
او به »باران، بخار و سرعت« 
)۱۸۴۴( می توان اشاره کرد. 
نقاشی که اخیرا کشف شده 
اســت در ماه »مــارس« در 
حراجــی »مینســتر« واقع 
در »میدلندز غربی« به مزایده گذاشــته می شود 
و انتظار مــی رود توجه خریدارانی از نقاط مختلف 
جهان را جلب کند. این نقاشــی »قلعه همپتون« 
در »هرفوردشر« را به تصویر کشیده است. در سال 
۱۷۹۶ میلادی بود که »جورج ویسکونت مالدن«، 
پنجمین ارل »اسکس« به »ترنر« سفارش داد که 
این قلعه را نقاشــی کند. »ترنر« کــه در آن زمان 
۲۱ســاله بود، از سن ۱۵ ســالگی یکی از اعضای 
آکادمی سلطنتی بود. به نظر می رسد مالک بعدی 
این قلعه، نقاشی »ترنر« را به خانه روستایی منتقل 
کرده بود و نوادگان او نقاشــی را به همراه چندین 
نقاشی آبرنگ دیگر که دهه ها در اتاق زیرشیروانی 
رها شده بودند، کشف کردند. با اینکه امضای »ترنر« 
بر روی این نقاشی وجود ندارد، کارشناسان با توجه 
به سبک »ترنر« اصالت این نقاشی را تایید کرده اند.

نقاشیفراموششدهچوبحراجمیخورد

حداقــل توقــع چنین بود که از دو ســه 
ماه قبل انتخابات مســئولین یک فکری 
بــرای مردم می کردند یــک اصلاح روش 
و تغییراتی ایجــاد می کردند. مردم دلگرم 
شــوند. چند ماه می گذرد گمان می رفت 
تا قبل انتخابات اسفند حداقل چند شوک 
مثبــت و خبرهای مثبت بــه مردم پمپاژ 
می شود مردم روحیه می گرفتند روحی تازه 
در کالبد )دور از جان بی جان( آنان دمیده 
میشد این برای انتخابات هم خوب بود. در 
شرایط فعلی اگر برخی بگویند برای ما چه 
کردند که توقع رای دارند؟ چه می گویند؟ 
می گویند: همه کاری کردیم شــما چشم 
بینا ندارید؟! این روزها شاید برخی بگویند: 
می رویم رای میدهیم شــاید بهتر شد ما 
 یک تیری تو تاریکی می اندازیم! شــاید به 

هدف خورد.
امــا اگر مردم بخواهند عطف به ماســبق 
فکر کنند امیدی به شــعارهای تبلیغاتی 
کاندیداها نخواهند داشت. آدم هایی هستند 
که چند انتخابات را سپری کردند رای ها در 
دوره های مختلف دادند پیر شدند و هنوز 
بهبودی در کارشــان ایجاد نشده! امیدوار 
کردن اینان ســخت است. ازما گفتن بود. 
افزایش تورم، افزایش مالیات، افزایش نرخ 
بلیــط هواپیما، افزایش قیمت گوشــت و 
مرغ، افزایش نرخ دلار و... چنان به برجک 
روحیــه مردم زده که همه از دم، لت و پار 
این جنگ تورمی شده ایم. دل شکسته ایم. 
اگر شــاد کردن دل شکسته سخت باشد 
شــادکردن و امیدوار کردن این مردم هم 
سخت است اما شدنی است. حداقل برای 
کسانی که معتقدند »کار نشد ندارد«! ولی 
الان زمان برای امیدوار کردن مردم اندک 
است فرصت های بیشــمار از دست رفته 
است. مدت زیادی به انتخابات نمانده. اگر 
در این مدت مسئولین محترم نتوانستند 
تحولات و اصلاحاتــی در امور لازم انجام 
دهند تا مردم را امیدوار کنند فقط یک راه 
باقی می ماند تا مردم را امیدوار پای صندوق 
بکشانند و آن هم وعده های جدیدتر است! 
البته مردم رای میدهند اما شــاید خیلی 
امیدوار رای ندهند همان رای دادن صرف 

و تیری در تاریکی انداختن باشد.
اما مســئولین نیازهــا و مطالبات مردم را 

جدی بگیرند. آن ها طالب خوشبختی اند!

خبرچین

درطلب
خوشبختی

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

حملهعراقیهابهعلیرضافغانی
تمامیندارد

نایــب رئیس اتحادیه فوتبال عراق می گوید صدور 
بیانیه از ســوی کنفدراســیون فوتبال آسیا برای 
حمایت از علیرضا فغانی اشــتباه بوده اســت. وی 
افزود: اگر کمیته داوران کنفدراسیون فوتبال آسیا 
از تصمیم داور با اشــتباهی که مرتکب شده است 
حمایت کند و آن ها هم توجیه کنند که اشــتباه 
نبوده، ما در فدراســیون عراق درباره این موضوع 
تحقیق خواهیم کــرد؛ به ویژه اینکه داوران زیادی 
این اشــتباه را تایید کرده اند و ما به عنوان یکی از 
اعضای فدراسیون کنفدراسیون فوتبال آسیا خواهان 
بازگشت حق مان هستیم. « به گزارش ورزش سه، 
وی خاطرنشان کرد: توجیه کنفدراسیون فوتبال 
آسیا همان چیزی بود که رسانه ها گزارش کردند و 
کنفدراسیون فوتبال آسیا آن را از رسانه ها گرفت. در 
واقع آن ها برای بررسی بازی و اتخاذ تصمیم مناسب 
بررسی درستی نداشــتند و فقط به دنبال توجیه 
بودند. «او در ادامه با انتقاد از حرف هایی که درباره 
قضاوت فغانی در فینال مســابقات جام ملت های 
آسیا زده می شد، اینطور حرف هایش را ادامه داده 
اســت: این می توانست چیزی شبیه فاجعه باشد. 
زیرا او مردم یک کشــور را نابود کرد، حقوق آن ها 
را گرفت. او سال ها تلاش و کار سخت را از بین برد. 
شــماره ۱۰ سابق عراقی ها با انتقاد از بیانیه ای اف 
 سی در دفاع از فغانی اضافه کرد: اما دفاع از اشتباه، 
دو اشتباه محسوب می شــود. داور در مقابل عراق 
اشــتباه کرد. وی در خصوص حرکات غذا خوردن 
توسط ایمن حسین که برای تمسخر اردنی ها بود، 
گفت: تصمیم اشتباه است و بازیکن حق دارد پس از 
گلزنی خوشحال شود. شادی مسی را بعد از گلزنی 
به هلند یادتان می آید؟ یونس ادامه داد: به عنوان 
نایب رئیس فدراسیون عراق، از فدراسیون می خواهم 
که اتفاقات رخ داده در بازی را به دقت بررسی کند 
و AFC نیز از عراقی ها عذرخواهی کند. مردم به 
خاطر اتفاقی که افتاد بسیار ناراحتند و این داور باید 
۴سال از مسابقات حذف شود. کنفدراسیون فوتبال 
آسیا باید عذرخواهی کند و AFC باید در اینباره 
تحقیقاتش را آغاز کند. یونس محمود بار دیگر با 
اشاره به بیانیه کنفدراسیون فوتبال آسیا حرف هایش 
را اینطور از سر گرفته است: از عدنان درجل، رئیس 
فدراســیون عراق می خواهم کــه مداخله کند و 
شکایت رسمی برای تشکیل پرونده مجدد علیه تیم 

داوری را ارائه کند.
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 محیط زیست

 نگاه 

برنامه وزارت بهداشت
»C برای حذف »هپاتیت 

رئیس مرکز مدیریت بیماری ه��ای واگیر وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی ضمن اعلام 
ق��رارداد واردات واکس��ن های »روتاوی��روس« و 
»پنوموکوک« در عین حال برنامه این وزارتخانه 
برای حذف هپاتیت سی از سال آینده را تشریح 
کرد.به گزارش ایس��نا، دکتر شهنام عرشی اظهار 
کرد: قرارداد واردات واکسن های »روتا ویروس« و 
»پنوموکوک« برای تزریق در کودکان با کمپانی 
وارد کننده منعقد شده اس��ت. وی با بیان اینکه 
برخی از شرکت های تولیدکننده داخلی در زمینه 
تولید دو واکسن »روتا ویروس« و »پنوموکوک« 
گام برداش��ته اند، افزود: طی چند سال گذشته، 
انستیتو پاستور و سایر تولیدکنندگان در جهت 
تولید این واکسن ها اقداماتی انجام داده اند و مجوز 
بالینی از سازمان غذا و دارو گرفته اند. پیش بینی 
می کنیم که دو واکسن روتاویروس و پنوموکوک 
در ایام دهه فجر وارد واکسیناسیون عمومی شوند.

عرش��ی درباره برنامه های آتی وزارت بهداش��ت 
خاطرنشان کرد: سال آتی، درنظر داریم در جهت 
حذف هپاتیت  س��ی اقدام کنیم. مقدمات حذف 
هپاتیت سی انجام شده اما تشخیص و درمان این 
بیماری زمان بر است. کیت تشخیصی این بیماری 
وارداتی است. مشکلی در خصوص داروی بیماران 
هپاتیت س��ی نداریم. وی با بیان اینکه موفق به 
حذف کامل ویروس فلج اطفال ش��ده ایم، افزود: 
دو کشور پاکستان و افغانستان که در همسایگی 
ما قرار دارند از وضعیت نامناسبی در زمینه فلج 
اطفال برخوردار هس��تند. ما واکسیناسیون فلج 
اطفال را در نیمه جنوبی کش��ور انج��ام داده ایم. 
۸۳۰ هزار کودک در واکسیناس��یون فلج اطفال 
مناطق جنوبی کش��ور واکسینه شدند که از این 
تعداد، ۱۳۰ هزار نفر را کودکان غیرایرانی تشکیل 

می دادند.

گزینه های پیش رو 
برای تعیین نرخ طرح ترافیک؛ 

افزایش ۲۵ یا ۴۰ درصدی
عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
ش��هر تهران از گزینه های پیش رو برای تعیین 
نرخ طرح ترافیک در س��ال آین��ده خبر داد و 
گف��ت: یکی از گزینه های پیش رو، افزایش نرخ 
طبق تورم س��الانه است که معمولا حدود ۲۵ 
درصد می ش��ود و دیگری افزایش ۴۰ درصدی 
نرخ ط��رح اس��ت.ناصر امان��ی در گفت وگو با 
تسنیم درباره بررسی لایحه نرخ طرح ترافیک 
سال ۱۴۰۳ در شورای شهر تهران اظهار کرد: 
لایح��ه ش��هرداری تهران باید ت��ا پیش از ۱۵ 
بهمن در شورای شهر به تصویب برسد. بر این 
اس��اس، لایحه مذکور در کمیس��یون برنامه و 
بودجه و با حضور نمایندگان کمیسیون حمل 
و نقل ش��ورای ش��هر و معاونت حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری بررس��ی شد. وی ادامه داد: 
تغییرات ج��دی در این لایحه رخ ن��داد اما با 
توجه به اینکه درباره نرخ سال آینده دو نظریه 
مطرح بود، مقرر ش��د در صحن ش��ورای شهر 
بررسی های لازم صورت گیرد. عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه ش��ورای اس��لامی شهر تهران 
تصریح ک��رد: یکی از نظریه های مطرح ش��ده 
این بود که با توجه به مش��کلات اساسی شهر 
ته��ران یعنی ترافیک و آلودگ��ی هوا، نباید به 
این راحت��ی اجازه ورود خودروهای ش��خصی 
ب��ه محدوده طرح ترافیک داده ش��ود بنابراین 
باید در این زمینه س��ختگیری بیشتری داشته 
باش��یم که تحقق این نظریه مش��مول افزایش 
نرخ قابل توجهی خواهد بود. وی خاطرنش��ان 
کرد: طبق ای��ن نظریه، ش��هرداری نباید نگاه 
درآمدی به هزینه های دریافتی از طرح ترافیک 
داش��ته باش��د و بخواهد از ای��ن طریق هزار یا 
۲ ه��زار میلیارد تومان درآمد عاید ش��هر کند 
اما باید نرخ به گونه ای تعیین ش��ود که جنبه 
بازدارندگی برای ورود به محدوده طرح ترافیک 
ایجاد شود این در حالی است که نرخ  های فعلی 
بازدارنده نیس��ت و افراد بسیاری بدون مجوز، 
وارد محدوده طرح می شوند و بعد از چند سال، 
هنگام فروش خ��ودرو یا تعویض پلاک مجبور 
ب��ه پرداخت ع��وارض طرح ترافیک می ش��ود 
که البته برخی اوقات هم ش��ورای ش��هر طرح 
بخش��ودگی عوارض را تصویب می کند و عملًا 
بخشی از این بدهی ها پرداخته نمی شود. امانی 
گفت: در عین ح��ال طبق دیدگاه دیگر، برخی 
از شهروندان مجبور به حضور در محدوده طرح 
ترافیک هستند، ضمن اینکه حمل و نقل عمومی 
نیز به شکل مطلوب و قابل قبولی وجود ندارد و 
ظرفیت فعلی آن برای جذب حداکثری مسافر، 
کافی نیس��ت. وی ادامه داد: ام��ا می توان برای 
میزان ورود خودروها به محدوده طرح ترافیک، 
سقفی در نظر گرفت و آن را محدودتر از وضعیت 
فعلی کرد؛ در این صورت طبق روال س��ال های 
قبل می توان مطابق نرخ تورم س��الیانه اعلامی 
بان��ک مرکزی افزایش ن��رخ را اعمال کرد.عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
ته��ران تصریح کرد: با توجه به ۲ دیدگاه مذکور 
و نظ��رات متفاوتی که درباره آنه��ا وجود دارد، 
به موضوع میزان نرخ ورود نکردیم و مقرر ش��د 
موضوع را در صحن ش��ورای شهر مطرح کنیم. 
 به گفت��ه وی، یکی از گزینه ه��ا افزایش حدود

 ۴۰ درص��دی نرخ ط��رح ترافیک و گزینه دیگر 
افزایش نرخ مشابه افزایش سال های گذشته است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس: 
مراکز تجاری و بیمارستان ها
 در معرض تهدید هستند 

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
در مورد س��اختمان های ناایمن در تهران گفت: 
مشکل این است که ساختمان های که می سازیم 
در زم��ان کوتاهی فرس��وده می ش��وند و ایرادات 
اساس��ی دارند. متاس��فانه در ساختمان سازی ما 
کیفیت مصال��ح پایین و نظارت ضعیف اس��ت. 
محمدرض��ا رضایی کوچی نماین��ده مجلس در 
گفتگو با عصر ای��ران اظهار کرد: در اصلاح قانون 
نظام مهندسی، مهندس مجری در نظر گرفتیم 
یعنی اینکه مجری ساختمان بسازد، نه اینکه همه 
ساختمان بسازند و اختیاراتی به مهندس دادیم 
که گزارش های که می دهد ضمانت داشته باشد. 
وی ادام��ه داد: واقعیت این اس��ت ک��ه در تهران 
س��اختمان های آس��یب پذیر زیاد است از جمله 
مراکز تجاری و خرید و بیمارس��تان ها در معرض 
تهدید هستند.هم نظام مهندسی و هم شهرداری 
با دس��تور دادس��تانی به موضوع ساختمان های 
ناایمن ورود کرده اند.برای بسیاری از ساختمان ها 
استحکام بنا انجام شده است،پله های اضطراری 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت و ل��وازم و تجهیزات 
آتش نشانی تقویت شده است.رضایی بیان کرد: 
معتقدیم می توان بسیاری از ساختمان ها را ایمن 
ک��رد و نباید الزاما س��اختمان ها را تخریب کرد 
چون ه��زاران میلیارد تومان برای س��اخت این 
ساختمان ها هزینه سرمایه گذاری شده است. باید 
این اراده و ایمن سازی ساختمان ها در دستور کار 
قرار گیرد، که بخشی ایمن سازی شده اند بخشی 
نیز در دست اقدام است.وی تصریح کرد:در حال 
حاضر قانون نظام مهندس��ی به درستی اجرایی 
نمی ش��ود. ما دراصلاح قانون نظام مهندسی که 
بررسی آن در کمیسیون عمران به اتمام رسیده 
است هدف مان این است که ساختمان های ایمن 
ساخته شود و مهندس نگهداری ساختمان داشته 
باش��یم. امیدواریم هیئت رئیسه مجلس هرچه 
سریعتر بررسی این قانون را در دستور کار مجلس 

قرار دهند.

محکم ایستاده ایم تا 
دریاچه ارومیه را نجات دهیم

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست از ثبت 
تالاب برم الوان واقع در استان کهگیلویه و بویر 
احمد در کنوانسیون رامسر خبر داد. به گزارش 
ایسنا علی سلاجقه رئیس س��ازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به وضعیت دریاچه ارومیه 
اظهار کرد: ف��از اول س��خت افزاری را تکمیل 
کرده ای��م و در فاز دوم مدیریت نرم  را در پیش 
گرفته ایم. دریاچه ارومیه کفه سفیدی دارد که 
دور آن را هاله ای سبز فرا گرفته است. اگر این 
هاله مدیریت ش��ود، دریاچ��ه ارومیه وضعیت 
خوب��ی پیدا خواه��د کرد. وی اضاف��ه کرد: در 
آخرین نشست ستاد احیای تالاب ها اعتبارات 
خوبی برای دریاچه ارومیه تصویب ش��د و ما از 
وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی می خواهیم 
به تعه��دات خود در این زمینه عمل کنند که 
مربوط به موضوعاتی مانند کشت محصولات پر 
آب بر، الگوی کشت و حذف چاه های غیر مجاز 
می شود. ما محکم ایستاده ایم تا دریاچه ارومیه 

را نجات دهیم.

سامه یح نجف آبادی:
ورود چمدانی دارو برای 

جانبازان اقدام درستی نیست 
عضو کمیته دارو و غذای کمیس��یون بهداشت 
مجلس در واکنش به اظهارات رئیس بنیاد شهید 
در م��ورد واردات چمدانی دارو ب��رای جانبازان 
تاکید کرد ک��ه واردات دارو باید از مس��یرهای 
قانون��ی باش��د و از رئیس جمهور خواس��ت که 
مش��کلات س��د راه تامین دارو را برطرف کند.

همایون سامه یح نجف آبادی در گفتگو با خانه 
ملت در واکنش به اظهارات س��ید امیرحسین 
قاضی زاده هاش��می رئیس بنیاد ش��هید و امور 
ایثارگران مبنی بر اینکه بعضا به صورت چمدانی 
برای جانب��ازان دارو وارد می کنیم، گفت: ورود 
دارو باید از مس��یرهای قانونی باش��د و درست 
نیست که مسئولان کش��ور چنین اظهاراتی را 
مطرح کنند. وی با بیان اینکه مسئولان مربوطه 
موظف به تامین داروی جانبازانی که س��لامتی 
خود را فدای دفاع از کشور کردند، هستند؛ افزود: 
تامین داروی جانبازان باید مورد توجه جدی قرار 
گیرد و وزارت بهداش��ت نه تنها داروی این افراد 
بلکه داروی تمامی بیماران را تامین کند و اتخاذ 
تمهیدات به گونه ای باش��د ک��ه کمبود دارو در 
کشور نداشته باشیم.نماینده مردم کلیمیان در 
مجل��س یازدهم، ادامه داد: بارها موضوع کمبود 
و نبود دارو توس��ط اعضای کمیسیون بهداشت 
و س��ایر نمایندگان مورد تاکید ق��رار گرفته اما 
همچنان شاهد بی توجهی نسبت به این موضوع 
هستیم بنابراین ضروری است رئیس جمهور به 
صورت مستقیم به این موضوع ورود و موانع سد 
راه تامی��ن دارو را برطرف کند زی��را دارو یکی 
از اقلام اساس��ی و حیاتی کشور است و جان و 

سلامت مردم در گرو تامین به موقع آن است.

9 اجتماعی

براساس پیگیری های انجام شده از سوی انجمن های علمی رشته های 
تخصصی و فوق تخصصی امریکا و اروپا، دوره دستیاری یا »رزیدنسی« 
یک مقطع پرفشار و سنگین برای دانشجویان علوم پزشکی محسوب 
می ش��ود. رزیدنت ها در این دوره، از ساعات اولیه صبح در محل کار 
حاضر می شوند و ممکن است به علت کشیک های طولانی، استراحت 
و آسایش چندانی نداشته باشند. مطالعات نشان می دهد این حجم 
از فشار سبب خستگی مفرط، کاهش قدرت تصمیم گیری بالینی و 
افزایش خطاهای پزشکی می شود و درنهایت افسردگی و سرخوردگی 
فردی را به دنبال دارد. به منظور بهبود این ش��رایط، طی س��ال های 
اخیر در بس��یاری از کش��ورهای اروپایی، تعداد و س��اعات کشیک  
رزیدنت ها محدود شده است.به طور مثال، در آلمان یک دستیار فقط 
چهار شب در ماه شیفت دارد و به محض پایان کشیک، موظف است 
در نزدیک ترین زمان ممکن بیمارستان را ترک کند. حتی اجازه رفتن 
به کتابخانه و دیگر بخش های بیمارستان را ندارد و در صورت انجام 
این کار جریمه خواهد ش��د. قوانین بین المللی بدین شکل است که 
رزیدنت به طور کافی فرصت اس��تراحت داشته باشد تا بتواند نیرو و 
انرژی صرف شده را بازیابی کند.محمدرضا صبری، فوق تخصص قلب 
کودکان و اس��تاد تمام دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، در این راستا 
به خبرآنلاین می گوید: »در کش��ور ما متأسفانه بعد از ادغام آموزش 
پزش��کی و سیستم بهداش��ت و درمان با یکدیگر و جدایی از وزارت 
علوم، بیمارستان ها تبدیل به محیط آموزشی شدند. از طرفی به علت 
بالا بودن حقوق متخصصان باس��ابقه و درخواس��ت بیمه و سنوات، 
ترجیح بر این اس��ت که بیش��تر از رزیدنت ه��ا و اینترن ها،  به عنوان 
نیروی کار ارزان در ش��یفت های طولانی اس��تفاده کنند. هم چنین 
برخی رشته های پزش��کی اغلب تا ۱۵ شب در ماه کشیک دارند، از 
همین رو چندین بار از س��وی وزارتخانه ابلاغ شد که حداکثر تعداد 
کشیک رزیدنت ها در طول ماه، از ۱۲ شب بیشتر نباشد. اما عموماً در 
برخی موارد از دستیاران کار بیشتری می کشند و حتی روز بعد نیز 

آنها را مرخص نمی کنند.« 

<یدک کشیدن عنوان »دانشجو« با بار مسئولیتی یک پزشک!
یکی دیگر از مشکلاتی که رزیدنت ها با آن روبه رو هستند، مربوط به 
قوانین اخیر در رش��ته های پزشکی است که مطابق آن، یک دستیار 
پزشک یا یک متخصص طرحی، اجازه ندارد خارج از محلی که برای 
او مشخص شده، به فعالیت بپردازد. درواقع در این مرحله، او به عنوان 
یک »دانش��جو« تلقی می شود، اما وظایف س��نگینی بر عهده دارد 

و حق��وق آنچنانی هم به او تعلق نمی گیرد.در همین راس��تا نازنین 
رحیم نژاد، متخصص چشم پزش��کی، می گوید: »اگر اجازه فعالیت و 
طبابت در خارج از حیطه موظف، به رزیدنت داده نمی شود، حداقل 
باید حقوق اقناع کننده ای برای او لحاظ ش��ود که معاش او را تأمین 
کند. در هیچ کجای جهان با رزیدنت ها بدین نحو برخورد نمی شود و 
چنین قانونی پذیرفته نیست؛ که شخص نه می تواند در جای دیگری 
مشغول به کار شود، نه در جای فعلی »شاغل« تلقی می شود؛ با حجم 
سرس��ام آور فشار کاری و مس��ئولیت های فراوانی هم که دارد، صرفاً 

عنوان »دانشجو« را یدک می کشد.«

<درآمد و مسکن؛ مهم ترین دغدغه رزیدنت ها
طبق اظهارات رحیم نژاد، در دوره دس��تیاری و فعالیت های درمانی، 
مس��ئولیت جان بیم��اران به عه��ده رزیدنت هاس��ت و این موضوع 
استرسی مضاعف را به آنها تحمیل می کند. افزون بر این، استرس های 
رایج در زندگی، اعم از مشکلات اقتصادی، اجتماعی و روانی هم مزید 
بر علت هستند. این پزشک جوان می گوید: »مشکل مسکن، یکی از 
مشکلاتی است که رزیدنت ها با آن دست و پنجه نرم می کنند. این 
مشکل برای رزیدنتی که از شهر دیگری به تهران آمده، جدی تر است. 
به طور مثال، ما در دوره آموزش، همکاری از شهرس��تان داشتیم که 
شب ها حتی با پایان کشیک هم در پاویون می خوابید و از بیمارستان 
خارج نمی شد؛ چون نه مسکنی داشت و نه توان تهیه آن را در شهر 
تهران داش��ت.«او ادامه می دهد: »دانشجوی پزشکی در ۱۸ سالگی 
وارد دانشگاه می شود، طی چندین سال دوره های عمومی و دستیاری 
را می گذراند و نهایتاً در ۳۰ س��الگی به عنوان یک پزشک متخصص 

وارد اجتم��اع می ش��ود؛ جامعه از یک فرد ۳۰ س��اله انتظار دارد که 
در این برهه، از حداقل های زندگی یعنی مس��کن و شغلی با درآمد 
مقبول برخوردار باشد؛ که متأسفانه بسیاری از پزشکان و دستیاران 
پزش��ک از این شرایط محروم هستند.«طبق تحقیقات انجام شده از 
سوی کمپین پزش��کان جوان، اکثر پزشکان عمومی و متخصص با 
س��ابقه کاری زیر پنج س��ال، دریافتی کمت��ر از ۱۵ الی ۲۰ میلیون 
 توم��ان در م��اه دارند. محمدرضا صبری در ای��ن خصوص می گوید: 
»در برخی کش��ورها، رزیدنس��ی یک شغل محس��وب می شود؛ در 
حقیقت رزیدنت ها کار می کنند و برای دانشگاه و بیمارستان درآمد 
ایجاد می کنند. این در حالی است که یک پزشک متخصص طرحی 
در ایران، ماهانه فقط ۱۰ و نیم میلیون تومان، یعنی کمتر از درآمد 
ماهانه یک آرایشگر، دریافت می کند. از همین رو یکی از تقاضاهای 
مطرح این اس��ت که دوره دس��تیاری برای رزیدنت ها جزو س��نوات 
خدمت محسوب شود، خودشان و خانواده هایشان بیمه شوند تا بعداً 

بتوانند از این سوابق خدمتی استفاده کنند.«

<منزلت اجتماعی ازدست رفته
ش��رایط اجتماعی نامطلوب، یکی دیگر از اهرم های فش��ار بر جامعه 
 رزیدنت��ی اس��ت. رحیم ن��ژاد از تجربه خ��ود در این ب��اره می گوید:
 »همه ما وقتی وارد این رشته شدیم، به دنبال یک منزلت اجتماعی 
بودی��م؛ ام��ا امروزه این منزل��ت اجتماعی هم در معرض خدش��ه  و 
آسیب اس��ت. معمولاً در بیمارس��تان هایی که قرار است دوره طرح 
در آن سپری شود، پرسنل کمترین احترامی برای پزشکان تازه وارد 
قائل نیستند. اغلب در پاس��خ به اعتراض ها می شنویم »خودت این 
مس��یر را انتخاب کردی و باید سختی های آن را تحمل کنی!« بله، 
این انتخاب من بوده، اما با این دیدگاه این رش��ته را انتخاب نکردم 
که م��ورد تحقیر و بی احترامی قرار بگیرم.« صبری نیز با اش��اره به 
اهمیت روابط اجتماعی در بیمارس��تان و بخصوص نحوه برخورد با 
رزیدنت ها می گوید: »در یکی از بیمارس��تان های آموزشی اصفهان، 
رزیدنتی به علت بگو و مگوهای رایج، روابط نامناسب با گروه، اساتید 
و پرسنل بیمارستان، یک روز از تحصیل و کار انصراف می دهد و در 
همان روز خودکش��ی می کند. این اتفاق کمی نیست و باید دانست 
که افزون بر فش��ارهای مالی و نداش��تن آرامش روانی تحت شرایطِ 
 س��خت کاری و ش��یفت های طولانی، روابط و شرایط اجتماعی هم 
 در برخی موارد منجر به پرخاشگری و واکنش های هیجانی جبران ناپذیر 

می شود.«

 یک متخصص:

درآمد یک پزشک متخصص طرحی 
در ایران کمتر از یک آرایشگر است

حدود ۱۲ سال پیش بیش از ۶ میلیون نفر حدود ۸۰۰ هزار تومان نزد 
بانک ها س��پرده گذاشتند و سند عمره را خریدند. اکنون مبلغ سپرده 
آنها به حدود ۳ میلیون تومان رسیده است. با وجود اعتراض ها نسبت به 
سود پایین سپرده های عمره، اما تا کنون پاسخ شفافی داده نشده و در 
این باره سکوت شده است. به گزارش ایسنا، سود سپرده های حج و عمره 
از جمله مسائل غیرشفافی بود که حتی در مقطعی مسئولان سازمان 
حج و زیارت را به اعتراض برانگیخت و بر آن داشت تا سود این سپرده ها 
تا حدی واقعی شود. پیش از آنکه تلاش هایی برای متناسب سازی سود 
س��پرده های حج و عمره انجام شود، بانک ها، سپرده های حج و عمره 
را ب��ا وجود آنک��ه برخی از این س��پرده ها از جمله حج تمتع بیش از 
۱۰ س��ال نزدشان بود، »بلندمدت« به ش��مار نمی آوردند و سودی در 
حد ۶ درصد برای آن محاس��به می کردند. در سال ۱۳۹۰، که آخرین 
دور از ثبت نام های عمره انجام ش��د، علی لیالی � رئیس وقت سازمان 
حج و زیارت � در توضیحی درباره میزان سود درنظر گرفته شده برای 
سپرده های عمره گفته بود: »براساس تفاهم های صورت گرفته با بانک، 
قرار ش��ده است سود این سپرده ها )عمره( ۱۰ درصد محاسبه شود«، 
ام��ا چند ماه پس از آن اظهارنظر، رئیس ش��ورای هماهنگی مدیران 
عامل بانک ها در یک جلسه رسمی اعلام کرد که »براساس قراردادهای 
قبلی، سود این سپرده ها ۶ درصد است.« بانک های عاملِ ثبت نام عمره 
نیز تایید کردند که سپرده های عمره را »کوتاه مدت« درنظر گرفته اند. 
مدت��ی بعد، اما بانک ملی که یکی از دو بانک عامل ثبت نام عمره بود 
در پاس��خ به اعتراض هایی که نسبت به سود پایین سپرده های عمره 
شده بود، در اطلاعیه ای )در سال ۱۳۹۰( اعلام کرد: »بانک ملی ایران 
براساس قوانین و ضوابط بانک مرکزی برای تمام سپرده گذاران عمره  
مف��رده در زمان ودیعه گذاری، س��پرده  »بلندمدت« پنج س��اله با نرخ 
رسمی زمان قرارداد به میزان ۱۵ درصد سود علی الحساب افتتاح کرده 
اس��ت. در عین حال، بانک ملی ایران براس��اس ضوابط بانک مرکزی 
به منظور واریز س��ود علی الحساب س��پرده  مذکور برای ودیعه گذاران، 
س��پرده گذاری کوتاه مدت نیز افتتاح کرده است که به این سپرده نیز 
س��ود علی الحس��اب کوتاه مدت تعلق می گیرد.« در سال ۹۱، پس از 
اعتراض های ادامه دار به سود نامتناسب سپرده های عمره که متغیر از 

۶ تا ۱۲ درصد محاسبه می شد، حجت الاسلام والمسلمین سیداحمد 
موسوی، که در آن دوره ریاست سازمان حج و زیارت را به عهده داشت، 
گفته بود: »بعضی از مردم تصور می کنند این پول ها در اختیار سازمان 
حج و زیارت است، در حالی که این پول ها در اختیار بانک های عامل 
)ملی و ملت( است و سازمان  حج و زیارت با این پول ها کاری ندارد و 
سود این پول ها براساس آخرین بخشنامه  بانک مرکزی مشخص شده 
اس��ت.« در سال ۱۳۹۳ مذاکرات دیگری بین سازمان حج و زیارت و 
بانک مرکزی برای متناسب سازی سود سپرده های حج و عمره صورت 
گرفت. س��عید اوحدی که در آن مقطع زمانی ریاست سازمان حج و 
زیارت را به عهده داشت، پس از آن مذاکره به رسانه ها گفته بود: »در 
حال حاضر س��ود سپرده های حج و عمره، ۲۰ درصد است، اما تلاش 
می شود سود این سپرده ها مطابق با سپرده های بلندمدت شود.« در آن 
زمان سود سپرده های بلندمدت که پنج ساله بودند، ۲۷ درصد محاسبه 
می شد.« سعید اوحدی همچنین اشاره ای به شکل ثبت نام عمره که در 
سال ۱۳۹۰ انجام شد، داشته و گفته بود: »در آن سال، تعهد سنگینی 
بر دوش دولت و س��ازمان حج و زیارت گذاش��ته شد.« شکل ثبت نام 
عمره که س��ود آن حجم از س��پرده را چالش برانگیز کرده بود، حتی 
اعتراض نماینده  وقت ولی فقیه در امور حج و زیارت را برانگیخته بود. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی قاضی عسکر سه سال پس از پایان 
ثبت نام عمره در سخنانی افشاگرانه که در رسانه ها نیز منتشر شد، از 
مسئولان قبلی خواست تا درباره  موضوع »ثبت نام های فله ای« عمره 
و حج در س��ال ۱۳۹۰ پاسخگو باش��ند. او اظهار کرده بود: »حرکتی 
در گذش��ته صورت گرفت که به هیچ وجه آن را قبول نداشتیم، چون 
همیشه نظام ما از عدالت دم زده است. آن زمان، این پیشنهاد مطرح 
بود که ثبت نام ها برای حج و عمره هر سه سال یک بار انجام شود، اما 
توجهی به این امر نشد. دلیل این پیشنهاد آن بود که جلو افرادی که 
مکرر به حج و عمره می رفتند، گرفته شود. علاوه بر این، راهی باز شود 
تا امتیازاتی به افرادی که مش��کل دارند، مانند بیماران خاص که امید 
به زندگی ندارند، بدهیم، ولی متأسفانه آن زمان چون دنبال نقدینگی 

بودند، ثبت نام ها را به آن شکل انجام دادند.« نماینده وقت ولی فقیه در 
امور حج و زیارت همچنین گفته بود: »این رفتارها بد است که مسائل 
دیگر را در حج اعمال کنیم. اصلا چه ضرورتی داشت که از مردم ۸۰۰ 
هزار تومان سپرده بگیریم، می توانستیم طبق روال سابق، رقم کمتری 
را بگیریم. ما می توانس��تیم شرایط را مدیریت کنیم، اما نگذاشتند. ۶ 
میلی��ون نفر ثبت نام کردند، ۲ میلی��ون نفر هم از قبل در نوبت عمره 
بودند و این طور شد که ۸ میلیون نفر منتظر نوبت سفر عمره ماندند. 
آن زمان، تصمیم های عده ای ما را بر آن داشت تا حرکت های انفعالی 
انجام دهیم، ول��ی چون مقصر نبودیم، خودمان را ملامت نمی کنیم، 
اما آن هایی که این تصمیم را گرفتند باید پاس��خگو باشند.« آن زمان 
واکنش دیگری نش��ان داده نش��د و کش��مکش ها و اعتراض ها هم با 
توق��ف اعزام های عمره و از س��ال ۱۳۹۴ فروکش کرد، تا امس��ال که 
قرار ش��د عمره از سرگرفته شود و جمعیتی برای ثبت نام اقدام کنند، 
وقت��ی هزینه ثبت نام عمره ۱۰ روزه، مبلغ��ی بین ۴۰ تا ۴۴ میلیون 
تومان اعلام شد، سپرده متقاضیان که به حدود ۳ میلیون تومان رسیده 
بود، ماجرای سود پایین و نامتناسب سپرده های عمره را دوباره مطرح 
کرد، که پاسخ سیدعباس حسینی، رئیس کنونی سازمان حج و زیارت 
این بود: »س��ود مشارکت سپرده عمره مطابق عقود اسلامی، که سود 
بلندمدت بوده، محاس��به شده است. سود سپرده حج تمتع نیز مانند 
عمره محاس��به می ش��ود و تصمیم درباره آن در شورای پول و اعتبار 
گرفته می شود.« حس��ینی این اظهارات را در تلویزیون مطرح کرد و 
گفت: »سود سپرده عمره براس��اس عقود اسلامی از ۱۷ و ۱۹ درصد 
بوده اس��ت.«رئیس سازمان حج و زیارت همچنین تاکید کرد: »وجوه 
عمره و حج در بانک س��پرده گذاری شده است و سازمان حج و زیارت 
هیچ دخل و تصرفی در وجوه زائران ندارد. درباره اختلاف قیمت سپرده 
و ثبت نام، اگر غیر از حج و عمره، پولمان را نزد بانک س��پرده گذاشته 
بودیم، باز هم این وضعیت را داشت.« سازمان حج و زیارت، مسئولیت 
وضعیت سپرده های عمره را متوجه نظام بانکی دانسته اما این بخش با 
وجود اعتراض ها، فعلا سکوت اختیار کرده است. ایسنا در این باره آماده 
دریافت جزئیات و پاسخ مربوط درباره سود سپرده های عمره و حج و 

تدابیر احتمالی آنها برای متناسب سازی این سپرده هاست.

رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور با اشاره به کاهش بارش و 
افزایش دما در سال آبی جاری خودداری از بارگذاری صنایع جدید و توسعه کشاورزی در مناطق مرکزی 
وعدم کش��ت محصولات پرآب بر در دش��ت های دچار تنش آبی را پیشنهاد می دهد. به گزارش ایسنا در 
حالی کشورمان چهارمین سال پیاپی خشکسالی را پشت سر می گذارد که گرمای هوای تقریبا در همه 
نقاط کش��ور از ابتدای س��ال آبی جاری )اول مهرماه( بالاتر از حد نرمال بوده اس��ت، به گونه ای که آبان و 
آذرماه گرم ترین آبان و آذر تاریخ کشور بوده اند. طی آذر و دی ماه نیز برف چندانی نباریده است بنابراین 
با خشکسالی برفی شدیدی در مناطق کوهستانی روبرو هستیم. در این شرایط رئیس مرکز ملی اقلیم و 
مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور انجام اقداماتی از سوی دولت و مصرف بهینه آب از 
طرف مردم را برای عبور از شرایط خشکسالی پیشنهاد می دهد.احد وظیفه افزود: ایران و همه مناطق مجاور 
آن با تغییر اقلیم دچار تغییراتی شده اند، به گونه ای که دما به شدت بالای حد نرمال و بارندگی زیر نرمال 
بوده و تقاضا برای آب در کشور نسبت به گذشته افزایش یافته است. در این شرایط انجام اقدامات بلندمدت 
و کوتاه مدت نیاز است. از جمله اقدامات بلندمدت می توان به سرمایه گذاری دولت در بخش آب مثل انتقال 
آب اشاره کرد ولی موضوع مهم، مدیریت درست منابع آبی است، یعنی حداقل از بارگذاری صنایع جدید 
و توس��عه کشاورزی در مناطق مرکزی یا کش��ت محصولات پرآب بر در دشت های دچار تنش آبی جدا 
خودداری شود. وی اضافه کرد: صنایع پرآب بر شامل صنایعی مانند مجتمع های تولید برق، پتروشیمی و 
صنایع مربوط به نفت و گاز و فولاد می شود. فلات مرکزی ایران تحمل کم آبی از این را ندارد، رفته رفته 
دشت ها در حال فرونشست هستند بنابراین منطق حکم می کند، توسعه صنعتی در مناطقی انجام شود 
که این پتانسیل را دارند مثل سواحل جنوبی که با شیرین سازی آب دریا می توان صنعت را راه اندازی کرد. 
تصفیه پس��اب ها برای استفاده صنعتی و بازچرخانی آب در مجتمع های صنعتی از دیگر اقداماتی است 
که باید به آن در کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت توجه کرد. رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی کشور تاکید کرد: اگر وضعیت کنونی بارش تداوم یابد شاید مهمترین کار 
خودداری از کشت بهاره است چون سدها فاقد آب خواهند شد. اگر خدای ناکرده بهار هم کم بارش باشد،  
کشت دیم هم خسارت زیادی خواهد دید بنابراین امیدواریم در ادامه سال آبی شرایط به گونه ای تغییر کند 
ک��ه می��زان کم آبی کاهش یابد. در حال حاضر با توجه به کمبود جدی آب حتی اگر مقدار بارش در حد 
نرمال باشد، کمبودهای گذشته را نمی تواند جبران کند. با احتمال زیاد سالی را سپری خواهیم کرد که در 
بسیاری از نقاط با تنش آبی مواجه خواهیم شد. وظیفه در پایان تاکید کرد: علاوه بر مسئولان، مردم نیز در 

عبور از شرایط خشکسالی نقش دارند بنابراین باید به مصرف بهینه آب توجه کنند.

رانندگان با توجه به محدودیت فضای پارک برای معلولین، در صورت خالی بودن جای پارک معلولین 
به هیچ عنوان در این مکان ها پارک نکنند.همیش��ه صحبت بر س��ر قش��ر خاص جامعه یعنی افراد 
معلول بوده اس��ت. کس��انی که مشکلاتشان دغدغه همه مردم تلقی می شود اما باز هم نکاتی رعایت 
نمی شود.دسترس پذیری شهر برای معلولان جسمی و حرکتی و سالمندان یکی از مولفه های اساسی 
در مدیریت اصولی ش��هرها به ش��مار می رود،امری که در کش��ورهای توسعه یافته به نحو مطلوب و 
سازنده ای اجرایی و عملیاتی می شود. یقینا با نادیده گرفتن بستر و زیرساخت های لازم برای حضور 
افراد معلول در جامعه به مثابه افراد عادی،بخش قابل توجهی از توانمندی های موجود در حوزه جامعه 
معلولان کش��ور به حاش��یه می رود. درباره این موضوع سازمان بهزیستی هم بارها تذکر داده و گفته 
که به خاطر بی توجهی مردم به تابلوهای ویژه پارک خودرو معلولان، یافتن جای پارک خودرو برای 
معلولان مش��کل تر از قبل ش��ده و این بی توجهی ها، افراد دارای معلولیت و توانخواهان را به دردس��ر 
انداخته است. پس بهتر است رانندگان با توجه به محدودیت فضای پارک برای معلولین، در صورت 
خال��ی بودن جای پارک معلولین به هیچ عنوان در این مکان ها پارک نکنند و به حقوق ش��هروندی 
معلولان احترام بگذارند و این جای پارک ها را برای خودروهای معلولین محفوظ نگه دارند. به گزارش 
باش��گاه خبرنگاران، به همین منظور از س��رهنگ علی اصغر شریفی رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس 
راهور تهران بزرگ در این باره پرسیدیم که گفت: توقف در گذرگاه عابر پیاده که بیشتر در بلوار ها و 
تقاطع ها است صورت می گیرد. خودرو ها در این محل ها روی خط کشی عابرین پیاده پارک کرده و 
مانع تردد درس��ت آن ها می شوند و این موضوع باعث بروز حوادث برای عابرین پیاده علی الخصوص 
معلولین خواهد شد. سرهنگ شریفی گفت: توقف در محل اختصاصی جانبازان و معلولین یکی دیگر 
از توقفات غیر مجاز بوده که بسیار مهم و حساس تلقی می شود. این تخلف کاری غیر اخلاقی است 
چرا که این افراد زمانی می خواهند در محلی که برای آنان اختصاص داده شده پارک کنند با مشکل 
نبود فضای پارک روبرو خواهند شد، زیرا افراد دیگری در آن جا پارک کرده اند. او تصریح کرد: پارک 
در ای��ن محل حمل با جرثقیل را نیز در پ��ی دارد و جریمه ۱۰۵ هزار تومانی را نیز به دنبال خواهد 
داشت و این جریمه سنگین ترین جریمه تخلفات و توقفات فردی است که در آن مکان ها پارک کرده 
اند. او گفت: توقف در داخل پیچ ها، روی پل ها و داخل تونل ها نیز جز توقفات غیر مجاز و خطرناک 
است. این محل ها در نقاط کور واقع شده اند و علاوه بر اینکه باعث بی نظمی می شود چرا که خودرو 
 در نقطه کور واقع ش��ده و ممکن اس��ت که هر لحظه با خودرویی برخورد کرده و باعث بروز حوادث

 جبران ناپذیری شود. 

 سکوت درباره سود عمره

 پیشنهادهایی
 برای عبور از خشکسالی

مبلغ جریمه پارک در جای معلولان 
چقدر بازدارنده است؟ 
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برگزاری نمایشگاه توانمندی های تولیدات داخل و بازدید ۴ساعته 
مقام معظم رهبری از این نمایشــگاه، حاوی نکات ارزشمندی بود 
که در حاشــیه نگاری و گزارش تسنیم، به گزیده ای از آن پرداخته 
شده است. در روزهای اخیر، حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم 
انقلاب اسلامی بازدیدی ۴ساعته از نمایشگاه توانمندی های تولیدات 

داخل در محل حسینیه امام خمینی )ره( داشتند.
در ایــن نمایشــگاه، دســتاوردها و اقدامات متعددی که بیشــتر 
جنبه های اجتماعی و اقتصادی داشت، ارائه شده بود که طبق گفته 
غرفــه داران و ارائه کنندگان، رهبر معظم انقلاب با ســعه صدر و با 
نگاهی موشکافانه به مسائل، دســتاوردها و اقدامات درحال انجام 
در هر بخش، به بازدید از این نمایشــگاه پرداختند؛ تا آنجایی که 
برخی پیگیری های تخصصی و نقطه نظرات اصلاحی ایشان، موجب 
شگفتی بخش خصوصی حاضر شده بود. فرصتی کوتاه دست داد که 
با حضور در این نمایشگاه، گزیده ای از آنچه ارائه شده و بازخوردهای 

حضور رهبر انقلاب را به نگارش درآورد.
در نمایشــگاه توانمندی هــای تولیدات داخل، شــرکت هایی در 
بخش های »انــرژی«، »صنعت نفــت و پتروشــیمی«، »صنایع 
خودروســازی«، »معــدن و صنایع معدنی و فلــزی«، »ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات«، »صنایع غذایی و کشــاورزی«، »تجهیزات 
پزشــکی«، »صنایع دســتی«، »حمل و نقل هوایی، دریایی، ریلی 
و زمینی«، »صنایع نساجی« و »مســکن و لوازم خانگی« آخرین 

دستاوردها و تولیدات خود را به نمایش گذاشته بودند.

< تحولی در جابه جایی مصالح معدنی با تولید ایرانی دامپتراک ۶۰ تنی
در بخشــی از این نمایشــگاه، دستاورد ایرانی ســاخت دامپتراک 
۶۰تنی رونمایی شده بود، دستگاهی که از ابزارهای بسیار مهم برای 
جابه جایی مصالح و مواد اولیه معدنی در معادن کشور است و پیش 
از این از کشورهایی چون ژاپن و چین با هزینه گزاف تأمین می شد. 
اکنون با عمق داخلی ســازی ۵۰درصدی، ۵ دستگاه ساخته شده 
در ایران در یکی از معادن کشــور در حال کار اســت. خط تولید 
دامپتراک ۶۰ تنی از ابتدای سال ۱۴۰۲ راه اندازی شده و تولیدات 

بیشتر با افزایش عمق داخلی سازی، هدف گذاری شده است.
ســاخت اولین شــناور پشــتیبان صیادی کاملًا ایرانی به دست 
مهندسین داخلی با صرفه جویی ارزی ۲.۵ میلیون دلاری برای هر 

شناور از دیگر دستاوردهای به نمایش درآمده بود.

< متخصصان ایرانی در حال کار روی باتری لیتیومی خودروی برقی
ورود ایران به تولید باتری لیتیومی از دیگر اخبار خوش این نمایشگاه 
است. از آنجایی که ۳۰ تا ۶۰ درصد قیمت خودروهای برقی، مربوط 
به باتری آن به عنوان قلب خودرو اســت، اگر در پروسه برقی سازی 
حمل ونقل کشــور، متخصصان ایرانی تولید باتری را داخلی سازی 
کنند، در کاهش هزینه های تأمین خودروی برقی برای مردم، بسیار 

اثرگذار خواهد بود.
عملیات ســاختمانی احداث کارخانه ای در منطقه پرند آغاز شده و 
برنامه ریزی شــده با انتقال فناوری، سالانه ۱۰ تا ۱۲ هزار مجموعه 

باطری در ایران تولید شود.

< احداث نخستین کارخانه تولید بیواتانول سوختی در غرب ایران
برای نخستین بار، ایران به تولید بیواتانول سوختی ورود کرده است. 
بیواتانول ســوختی که از کنجاله تخمیری خــوراک دام، از ذرت و 
ضایعات غلات تأمین می شــود، می توانــد جایگزین MTBE در 
اکتان افزایی بنزین باشــد که این مســئله گامی مهم در افزایش 

کیفیت بنزین و کاهش آلایندگی خودروها است.
پیش بینی شده کارخانه تولید بیواتانول سوختی در پایان بهار ۱۴۰۳ 
در کرمانشاه به بهره برداری برسد و طبق مذاکرات اولیه صورت گرفته 
با مجموعه وزارت نفت، قرار اســت ۵درصد بنزین تولیدی کشــور 

)معادل روزانه ۵ میلیون لیتر( با بیواتانول، اکتان افزایی شود.

< ایجاد قطب جدید نساجی کشور با توانمندی مردم سیستان وبلوچستان
یکی از انتظارات مقام معظم رهبری از متخصصان توانمند ایرانی در 
عرصه صنعت نساجی، احیای بافت بلوچ بود که در بیانات معظم له 
حدود ۶ یا ۷ سال پیش، مورد طرح قرار گرفته بود. در این نمایشگاه، 
از دستاورد جدیدی رونمایی شد که مقام معظم رهبری در بازدید از 

غرفه مربوطه، به دست اندرکاران این طرح، آفرین گفتند.
بــا همــت متخصصــان ایرانــی، در منطقه ایرانشــهر اســتان 

سیستان وبلوچســتان، بعد از بیش از ۵۰ سال عدم کشت پنبه در 
این منطقه، با رفع مشــکلات مربوطه از جمله آفت »کرم ســرخ« 
۶ هزار هکتار توسط مردم این منطقه، زمین کشاورزی زیر کشت 
پنبه رفته اســت؛ پنبه ای که به صورت تضمینی از مردم خریداری 
می شود و در کارخانه ای که در ایرانشهر احداث شده، به نخ و پارچه 

تبدیل می شود.
اســتقرار زنجیره ارزش از پنبه تا رنگــرزی و تکمیل پارچه، رفع 
مشــکلات کاشــت و افت پنبه پس از ۵ دهه و آغاز فرآیند کشت 
پنبه در ۶ هزار هکتار، راه اندازی واحد پنبه پاک کنی، راه اندازی خط 
ریســندگی و تجهیز و راه اندازی خط بافندگی پارچه )با پیشرفت 

فیزیکی ۵۰درصدی( از دستاوردهای این طرح است.
مقرر شــده، قطب جدید نساجی جنوب شــرق کشور با مشارکت 
بخش خصوصی با تولید سالانه ۱۸ میلیون مترمربع پارچه و تکمیل 
خط چاپ با ظرفیت تولید سالانه ۷.۴ میلیون متر پارچه ایجاد شود. 
در این طرح، هم در کشــت پنبه، اشــتغال زایی برای مردم نجیب 
سیستان وبلوچستان به دنبال خواهد داشت و هم اشتغال در کارخانه 

به صورت مستقیم و غیرمستقیم، ایجاد خواهد شد.

< نگاه دقیق به ناترازی گاز در آمار پتروشیمی ها
از اقدامات درحال انجام که مورد ارائه قرار گرفته بود، بحث تأمین 
برق شــهرک های صنعتی کشــور با هدفگــذاری ۱۱ هزار و ۴۶۷ 
مگاواتی است. طبق اطلاعات ارائه شده، شهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور بالغ بر ۹ هزار و ۵۱۳ مگاوات نسبت به شرایط تامین پایدار 
برق در زمان اوج مصرف، کســری برق دارند که با احداث ظرفیت 
جدید تولید برق در نواحی صنعتی کشــور، به ازای هر مگاوات برق 

تامین شده، ۹۵ نفر اشتغال ایجاد خواهد شد.
سهم ۳۳درصدی صنعت پتروشــیمی از صادرات غیرنفتی کشور، 
وجــود ظرفیت ۲۷.۵ میلیون تنی صادراتی و تأمین ۱۳.۵ میلیون 
تنی نیاز داخلی در صنعت پتروشــیمی و اینکه این صنعت در ۱۰ 
ســال اخیر، به طور متوسط ســالانه ۱۲ میلیارد دلار برای کشور 
ارزآوری داشــته و به میزان ۵ میلیارد دلار در ســال نیاز داخلی را 
تامین کرده، صنعت پتروشــیمی را به عنوان یکی از شاخصه های 

اقتصادی کشور به معرض نمایش گذاشته بود.
طبق آمار ارائه شده در غرفه پتروشیمی این نمایشگاه، ناترازی گازی 
کشــور در ســال جاری ۳۲۴ میلیون مترمکعب در روز بوده و در 
صورت ادامه روند فعلی وعدم سرمایه گذاری، ناترازی گازی کشور در 
سال ۱۴۱۲ حداقل به ۴۲۵ میلیون مترمکعب در روز خواهد رسید.

صنعت پتروشیمی کشور که ظرفیت اسمی ۹۶ میلیون تنی در سال 
دارد، از نیاز ۹۰ میلیون مترمکعبی روزانه به گاز، هم اکنون کسری 
۲۰ میلیون مترمکعبی در فصل سرما دارد. قرار است ظرفیت اسمی 
صنعت پتروشیمی در ســال ۱۴۱۲ به ۱۸۱ میلیون تن برسد که 
میزان گاز مورد نیاز صنعت پتروشــیمی ۱۷۵ میلیون مترمکعب 
در روز خواهــد بود و پیش بینی می شــود از ناترازی ۴۲۵ میلیون 
مترمکعبی گاز در سال ۱۴۱۲.۱۰۰ میلیون مترمکعب کسری گاز 
به پتروشیمی ها تحمیل شود. از اینرو در این نمایشگاه، هشدار داده 
شد که در صورت عدم سرمایه گذاری در بخش گاز کشور، ۱۰ سال 

دیگر پتروشیمی های گازی کشور مجبور به توقف تولید می شوند.
این مهــم در جریان بازدیــد مقام معظم رهبری، توســط بخش 
خصوصی گزارش داده شد و معظم له، دستور بررسی موانع و عوامل 
تشــدیدکننده ناترازی گاز را به همراهان خود دادند. گویا یکی از 
مســائلی که موجب شــده، مقام معظم رهبری به دولت در زمینه 
تلاش و برنامه ریزی برای رفع ناترازی ها گوشزد کند، همین مسئله 

بوده است.

< آمادگی بخش خصوصی برای اصلاح روند مصرف آب و انرژی 
        با شرط راه اندازی بازار آب و بازار انرژی

در بخش دیگری از نمایشگاه، بخش خصوصی آمادگی خود را برای 
سرمایه گذاری در بخش بهینه سازی مصرف انرژی در کشور اعلام 
کرده بود و با ارائه آمار و ارقام، تأکید کرده که می توان مصرف معادل 
۶ میلیون بشکه نفت روزانه انرژی کشور را به نصف کاهش داد. طبق 
این پیشــنهاد بخش خصوصی، می توان این طرح را بدون تحمیل 
بار مالــی به دولت و مردم اجرا کرد که این طرح شــامل تعویض 
کنتورهای فرسوده گاز و برق، تعویض بخاری های فرسوده و قدیمی، 
تعویض کولرهای آبی و گازی پرمصرف و ارائه طرح های مشوق محور 

نرم افزاری به مردم برای کاهش مصرف است. 

در بخش دیگری از این نمایشگاه، بخش خصوصی صنعت آب نیز 
آمادگی خود را برای همکاری با دولت برای کاهش مصرف و اصلاح 
روند مصرف آب در بخش های مختلف اعلام کرده و خواستار ورود 
به عرصه تأمین آب در راستای نقشه راه آب کشور شده بود. در واقع 
بخش های خصوصی صنعت برق و صنعت آب، راهکار سرمایه گذاری 
و بازگشت سرمایه در بهینه سازی مصرف انرژی و آب را ایجاد بازار 

انرژی و بازار آب عنوان کرده بودند.

< انتقاد رهبری ازعدم تحقق اقتصاد دریامحور و کندی توسعه سواحل مکران
توسعه ســواحل مکران در راســتای اقتصاد دریامحور و اقدامات 
گسترده ای که می توان در این راستا به انجام رساند، یکی از مسائل 
مورد توجه در این نمایشــگاه بود. اگرچه توسعه سواحل مکران از 
نیمه دهه ۸۰ مطرح شده و طی دهه ۹۰ با تصویب سند راهبردی، 
این موضوع مهم وارد فاز اجرایی شــده، اما ســرعت اجرایی شدن 
پروژه های تعریف شــده به شــدت پایین بوده و عملا تمامی طرح 

توسعه مکران، روی کاغذ باقی مانده است.
تا امروز قریب به ۵۰ هزار میلیارد تومان در ایجاد زیرســاخت های 
مکران هزینه شده، اما برای تکمیل زیرساخت ها نیاز به ۹ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری طی ۵ سال آتی است.
به گفته مسئولان حاضر در نمایشگاه، یکی از انتقادات مقام معظم 
رهبری در بازدید از نمایشــگاه دســتاوردهای داخلی، عدم تحقق 

توسعه دریامحور به ویژه کندی توسعه سواحل مکران بود.

< تبدیل فاضلاب به آب قابل شرب با دانش متخصصان داخلی
یکی از دستگاه های قابل توجه ارائه شده توسط بخش خصوصی در 
نمایشگاه، سیستم تصفیه فاضلاب به روش بیو راکتور غشایی بود که 
آب بی کیفیت و حاوی لجن را به آبی قابل شرب تبدیل می کرد. این 
دستگاه مجهز به حفره هایی با قطر ۰.۰۴ میکرون بوده که به گفته 
سازندگان آن، عدم امکان عبور هر نوع باکتری و عوامل بیماری زا را 

به آب تصفیه شده می دهد.
حذف کامل رنگ، بو و طعم از فاضلاب و بالاترین کیفیت خروجی 
پساب در میان روش های مختلف تصفیه فاضلاب، از ویژگی های این 
دستگاه بود که عمق داخلی سازی آن تا امروز به ۷۵درصد رسیده 
و برنامه ریزی ها بر این منوال است که با تولید داخلی غشاهای آن، 
تا ۶ سال آینده عمق داخلی سازی این دستگاه به ۱۰۰درصد برسد.

< ورود متخصصان داخلی به ساخت قطعات هواپیما
یکی از چالش های شناسایی شده در زمینه صنعت هوایی، نیاز به 
قطعات دارای فناوری بــالا در مورد هواپیما بوده که ورود ایران به 
احداث کارخانجات تولید قطعات اصلی مورد نیاز )پره کمپرســور، 
محفظــه احتراق و پره توربین موتــور( یکی از خبرهای خوب این 

نمایشگاه بود.
قرار اســت با ســرمایه گذاری ۳۵ میلیون یورویی و با دانش فنی و 
مهندسی متخصصان داخلی، نیاز به قطعات استراتژیک ۳۴۴ موتور 
هواپیمای فعال در ناوگان هوایی کشــور با هزینه یک ســوم نمونه 

خارجی رفع شود.

< تحقق اقتصاد تعاونی محور و مردمی با همت »یزدی ها«
گروهی از نخبگان استان یزد با شکل گیری گروهی تعاونی محور، 
۳۵ شــرکت تعاونی را در بخش های مختلف فنــاوری اطلاعات، 
لجستیک کالا، تولید قطعات الکترونیک و کاغذ، تولید کشاورزی و 
فرآورده های غذایی، انرژی، بیمه ای و استارت آپی ساماندهی کرده اند 
که فعالیت این گروه های تعاونی در مسیر تحقق اقتصاد مردم محور، 
مورد رضایت مقام معظم رهبری قرار گرفته و ایشان خواستار توسعه 

فعالیت های اینچنینی در بخش های مختلف اقتصادی شده اند.

< بازخورد با زدید رهبر انقلاب در حضور رئیس جمهوری
به گزارش تسنیم؛ جمع بندی گفته های غرفه داران و ارائه دهندگان 
دستاوردها نشــان می دهد، علاوه بر نقطه نظراتی که رهبر معظم 
انقلاب به صورت مستقیم در گفت وگو با حاضران در این نمایشگاه 
بیان نمودند و پیگیری های تخصصی ایشــان از مسائل مختلف، 
حضور رئیس جمهوری و بازدید وی و دستوراتی که بعد از دیدار 
معظم له، توســط رئیس جمهور برای تســهیل در فعالیت بخش 
خصوصی و رفع موانع صورت گرفت، ریشــه در بیانات و تذکرات 

رهبری دارد.
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نگاه

حمل و نقل

نکته

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: باید 
در کشور مسائل و مشــکلات مردم به درستی 
شناســایی و راه حل دقیق برای حل آنان ارائه 
شــود و این فعالیت ها تداوم داشته باشد و خود 
این موضوع عامل مهمی برای پر رنگ شــدن 
حضور و مشارکت حداکثری مردم خواهد بود. 
علی بابایی کارنامی عضو کمیســیون اجتماعی 
مجلس شــورای اســلامی، با اشــاره به تلاش 
دشمنان در مورد کمرنگ شدن مشارکت مردم 
در انتخابات، گفت: اتفاقاً دشمنان خوب متوجه 
شــدند کجا را نشانه گیری کنند و طوری رفتار 
می کنند که فاصله بین مردم و حاکمیت نظام 
جمهوری اســلامی ایران ایجاد کنند و از هیچ 
تلاش شــبانه روزی نیز دریغ نمی کنند اما باید 
بدانند که مثل همیشه مایوس خواهند شد. وی 
افزود: باید در کشــور مسائل و مشکلات مردم 
به درستی شناسایی و راه حل دقیق برای حل 
 آنان ارائه شود و این فعالیت ها تداوم داشته باشد
و خــود ایــن موضــوع عامــل مهمــی برای 

 پررنگ شدن حضور و مشارکت حداکثری مردم 
خواهد بود. عضو کمیســیون اجتماعی مجلس 
گفت: یکــی از صحنه های تجلی مردم در نظام 
جمهوری اسلامی ایران مشارکت حداکثری در 
انتخابات است که همیشه با دست یاری، همدلی 
و همراهی که با متولیان این امر مهم آینده ساز 
کشور دادند و اتحاد خود را به دنیا نشان دادند. 
بابایــی تصریح کرد: عملکــرد مجلس یازدهم 
به دور از فضاســازی رسانه ای به طور واقع بینانه 
باید مورد بررسی قرار گیرد و با عملکرد مجالس 
گذشته مقایسه شــود، همین این موضوع یک 
عامل جــدی در افزایش انتخابات خواهد بود و 
این مجلس با رویکرد مســئله محوری، داشتن 
نکات کلیدی برای حل مشکلات مردم روی کار 
خواهد آمد. به گزارش تسنیم؛ این نماینده مردم 
در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشارکت 
حداکثری، خاطرنشان کرد: همه ما نظام و کشور 
اسلامی خود را دوست داریم و تلاش همگی ما 

برای پیشرفت و آبادانی کشور است.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی از رشد 
۴۰.۵ درصدی ترانزیت کشور از ابتدای امسال تا 
پایان دی ماه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

خبر داد.
»ســیدکمال هادیان فر« افزود: بر اســاس آمار 
موجود در وزارت راه و شهرســازی، در ۱۰ ماه 
نخست امســال در مجموع ۱۲ میلیون و ۶۶۱ 
هزار تن کالا از کشــور ترانزیت شــده که این 
میزان نسبت به مدت مشــابه سال قبل، ۴۰.۵ 

درصد افزایش داشته است.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
همچنین در این مدت ۱۰ ماه، ترانزیت کالای 
نفتی و غیرنفتی به ترتیب با عملکرد ۴ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تــن و ۸ میلیون و ۵۶۱ هزار تن، 
افزایش ۸۸.۵ و ۲۵.۲ درصدی را نسبت به ۱۰ 

ماه نخست سال ۱۴۰۱ رقم زده است.
ترابری کشــور  دبیر شــورای عالی هماهنگی 
بیان داشــت: از مجموع عملکرد فوق، ســهم 
حمل ونقل جــاده ای و ریلــی به ترتیب برابر با 
۱۱ میلیــون و ۴۰۰ هــزار تن و یک میلیون و 
۲۶۱ هزار تن اســت که در بخش های جاده ای 
و ریلــی، به ترتیب رشــد ۴۶ درصــدی و یک 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل محقق 

شده است.
هادیان فر اضافه کرد: دی ماه امســال و با تداوم 
رشد جهش گونه ترانزیت ماهانه در سال جاری، 
عملکــرد یک میلیون و ۶۰۶ هــزار و ۱۳۸ تن 
حاصل شــده که بدین ترتیب، رشــد نقطه به 

نقطه ۸۷ درصدی نسبت به دی سال قبل ثبت 
شده است.

وی یادآور شــد: در این مــاه، ترانزیت جاده ای 
کالاهای نفتــی و غیرنفتی به ترتیب با عملکرد 
۶۱۵ هــزار و ۸۱۹ تن و ۸۲۳ هزار و ۳۱۹ تن، 
افزایش ۳۷۴ درصدی و ۴۲.۱ درصدی را نسبت 
به دی سال گذشــته داشــته و ترانزیت ریلی 
مجموع کالاهای نفتــی و غیرنفتی با عملکرد 
۱۶۷ هزار تن، رشد ۱۲.۱ درصدی داشته است.
به گفته هادیان فر، در دی سال جاری، به ترتیب 
افزایــش ۱۹۳ درصدی و ۴۱ درصدی ترانزیت 
کالاهای نفتی و غیرنفتی در این ماه نسبت به 
میانگین کل عملکرد مشــابه ماهانه ۱۲ ماهه 
ســال گذشته و همچنین به ترتیب افزایش ۸۵ 
درصدی و ۲۵ درصدی ترانزیت جاده ای و ریلی 
در این ماه نسبت به میانگین کل عملکرد مشابه 

ماهانه ۱۲ ماه سال گذشته محقق شده است.
بــه گزارش ایرنا؛ معــاون حمل ونقل وزیر راه و 
شهرسازی در پایان گفت: تحول ترانزیت یکی از 
ارکان سیاست های کلی و احکام برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه کشور اســت و از آن جا که دولت 
مکلف به اجرای کامل و دقیق این برنامه است، 
معاونت حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی با 
توجه به مســئولیت ها و ماموریت های محوله 
در این حــوزه، ایجــاد انســجام حداکثری و 
تحول آفرین در ســطح وزارتخانه و هم افزایی 
 موثر فرابخشــی را در دســتور کار اولویت دار 

قرار داده است.

»مسئولیت اجتماعی فقط اقدامات بشر دوستانه 
نیست و مهمترین بخش آن اقدامات اقتصادی 
و زیربنایی اســت که گروه انرژی پاســارگاد در 
سال گذشــته اقدامات شاخصی را در این حوزه 
انجام داده است.« آذر صائمیان این مطلب را در 

کنفرانسی عنوان کرد.
در ایــن کنفرانس که طی روزهای سه شــنبه و 
چهارشنبه دهم و یازدهم بهمن برگزار شد، گروه 
گسترش انرژی پاسارگاد، تندیس زرین هشتمین 
جایزه مسئولیت اجتماعی مدیریت )MSR( را از 

انجمن مدیریت ایران دریافت کرد
به گزارش روابط عمومی گروه گســترش انرژی 
پاسارگاد، در این مراسم که توسط انجمن مدیریت 
ایران با همکاری دانشگاه خاتم برگزار شد، دکتر 
مجید قاسمی دبیرکل انجمن مدیریت ایران در 
ســخنانی ضرورت ها و تعاریف فرهنگ پایداری 
در سازمان ها از جنبه های مختلف را تشریح کرد 
و گفت: فرهنگ پایداری شامل پیوند دو مفهوم 
پایداری و فرهنگ سازمانی است. پایداری طیف 
کاملی از ابتکارات طراحی شده برای بهبود ارزش 
بلندمدت یک سازمان، ذینفعان سازمان، جامعه 
و محیط زیست اســت و فرهنگ سازمانی هم 
به طور مســتقیم از ارزش های مشترک سازمان 

سرچشمه می گیرد.
دکتر قاسمی همچنین به شاخص های عملکرد 
گروه انرژی پاســارگاد از منظر پایداری پرداخت 
و گفت: برای اولین بار یک شــرکت ایرانی، یک 
میدان نفتی پیچیده یعنی میدان نفتی سپهر و 
جفیر را با کمترین هزینه نسبت به شرکت های 
خارجی، توسعه داد تا تولید نفت کشور افزایش 
یابد. بیش از ۴ درصد برق کشــور توســط این 
شرکت تامین می شــود. کمبود آب آشامیدنی 
در قشم توســط نیروگاه پاسارگاد قشم جبران 
شد. اولین نیروگاه خورشــیدی پیشرفته را در 
دامغان راه اندازی کرده و احداث ۱۵۰۰ مگاوات 
از ۴۵۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی که قرارداد 
آن به تازگی منعقد شــده، سهم گروه گسترش 
انرژی پاســارگاد است که احداث این نیروگاه ها 
نقش مهمی در حفظ محیط زیست دارد. همه 
اینها نمودهای فرهنگ پایداری و نگاه مسئولانه 

به جامعه است.
دکتــر آذر صائمیــان، دبیر جایزه مســئولیت 
اجتماعــی مدیریت نیز رشــد و توســعه گروه 
انرژی پاسارگاد در حوزه مسئولیت اجتماعی را 
چشمگیر دانســت و افزود: مسئولیت اجتماعی 
فقط اقدامات بشــر دوستانه نیست و مهمترین 
بخش آن اقدامات اقتصادی و زیربنایی است که 
گروه انرژی پاســارگاد در سال گذشته اقدامات 

شاخصی را در این حوزه انجام داده است.
در ادامه مهندس علیرضا صادق آبادی، مدیرعامل 
گروه گسترش انرژی پاسارگاد، بخشی از عملکرد 

گروه در حوزه مسئولیت اجتماعی و پایداری را 
تشریح کرد و با اشاره به عملکرد گروه در جزیره 
قشم گفت: در مدت کمتر از شش ماه در جزیره 
قشــم مجهزترین مدرســه را احداث و در مهر 
۱۴۰۱ افتتاح کردیم و بیش از ۵۰۰ دانش آموز 
در دو شــیفت در این مدرسه در حال تحصیل 
هســتند. با وجود امکان فــروش ارزی و نقدی 
آب شیرین نیروگاه پاسارگاد قشم به کشتی هایی 
که در اسکله پاسارگاد قشم بارگیری می کردند، 
وقتی اعضای هیئت مدیره گروه گسترش انرژی 
پاســارگاد متوجه شدند روستاهای اطراف ما در 
قشــم متاســفانه کمتر از یک روز در هفته آب 
آشامیدنی لوله کشی دارند، بدون در نظر گرفتن 
منفعــت مالی، تصمیم گرفتنــد آب را به جای 
فــروش ارزی، از طریق آبفا در اختیار ســاکنان 
روســتاهای اطراف قرار دهیم و هم اکنون روزی 
۵ هزار متر مکعب آب شیرین روستاهای اطراف 

توسط این شرکت تامین می شود.
وی به احداث هنرســتان پاســارگاد هویزه در 
مجاورت میدان نفتی ســپهر و جفیر در مدت 
زمان کوتاه و احداث دارالفنون اردبیل اشاره کرد 
و گفت: در زمان افتتاح نیروگاه سیکل ترکیبی 
۱۵۰۰ مگاواتی ارومیه در سال گذشته، متوجه 
پایین بودن ســرانه آموزشــی در استان اردبیل 
شــدیم. به همین دلیل گروه گســترش انرژی 
پاسارگاد با منابع مالی بانک پاسارگاد بزرگترین 
مدرســه ایران را مشابه دارالفنونی که امیرکبیر 
 ســاخته بــود، در دو بخش دخترانه و پســرانه 

احداث کرد.
مدیرعامل گروه انرژی پاسارگاد به موضوع ناترازی 
در بخش انرژی و ضرورت توجه به مسائل زیست 
محیطی در حوزه پایداری و مسئولیت اجتماعی 
اشاره کرد و گفت: در همین راستا احداث ۱۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه خورشــیدی در ۲۴ ســاختگاه 
در دســتور کار قرار گرفت کــه علاوه بر آنکه از 
توجیه مالی و اقتصادی برخوردار است، تاثیرات 
غیرمســتقیم زیادی در صرفه جویی در مصرف 

انرژی دارد.
در این مراســم، مهندس سیدحســین قوامی، 
مدیر ارتباطات و توســعه برند گروه گســترش 
انرژی پاســارگاد نیز توضیحاتی درباره بازنگری 
استراتژی های سازمانی شــرکت در چشم انداز و 
ماموریت شرکت با تاکید بر موضوع پایداری ارائه 
داد و اعلام کرد که موضوع پایداری در گروه انرژی 

پاسارگاد به یک »فرهنگ« تبدیل شده است.
وی در پنلی بــا عنوان »ارائــه تجربه در حوزه 
مســئولیت اجتماعی« که تنها پنل ارائه شــده 
در مراسم اختتامیه هشتمین جایزه مسئولیت 
اجتماعی مدیریت بود، گزارشی از اقدامات انجام 
شده سال گذشته در حوزه اقتصادی، اجتماعی 

و زیست محیطی گروه انرژی پاسارگاد ارائه داد.

وزیر کار با اشاره به اینکه میانگین افزایش حقوق کارگران برای سال 
آینده بیشتر از ۲۰درصد است، گفت: همه تلاش دولت این است که 
دهک های کم درآمد جامعه که به هرنحــوی درآمد آن ها از نرخ فقر 
پایین تر است، به حداکثر دریافتی برساند که نرخ فقر را پوشش بدهد.

در حالی که بسیاری از نمایندگان کارگران معتقد هستند دستمزد 
فعلی جوابگوی تنها ۳۰درصد هزینه های زندگی است و بخش زیادی 
از هزینه های زندگی با درآمد کارگران از شــغل دوم و ســوم تأمین 
می شود که بهمن ماه نیمه اوّل خود را سپری می کند و هنوز جلسات 
شــورای عالی کار و کمیته مزد به بحث هزینه ســبد معیشت ورود 

نکرده است.
ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
گفت: کارگران صدقه بگیر نیســتند و از دسترنج خود گذران زندگی 
می کنند بنابراین خواســته ما که حفظ قدرت خرید مردم است باید 
مورد توجه قرار گیرد و مزد بدون لحاظ تورم واقعی و سبد معیشت 

تعیین نشود.
دولت در سال جاری پیشنهاد اجرای مزد منطقه ای را ارائه کرد که با 
مخالف شدید مواجه شد و محسن باقری، عضو کارگری شورای عالی 
کار گفت: در متن صورت جلســۀ دوشنبه هفته گذشته کمیتۀ مزد 
آمده اســت کــه اعضا با تصویب مــزد ملی، به همان روال ســابق، 
 موافقت کردند و قرار شد تحقیقات در خصوص مزد منطقه ای ادامه 

داشته باشد.
حالا با توجه به اینکه دســتمزد دغدغه این روزهای جامعه کارگری 
اســت صولت مرتضــوی، وزیــر کار در آخرین اظهــارات خود در 
گفت وگویی میانگین افزایش حقوق ها برای ســال آینده را بیش از 

۲۰درصد اعلام کرده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در واکنش به اظهارنظرها در خصوص 
اختلاف نرخ تورم و میزان افزایش حقوق برای سال آینده، گفته است: 
افزایش حقوق برای ســال آینده ۲۰ درصد نیســت و علاوه بر ۲۰ 
درصــد، امتیازات ردیــف اول و دوم را هم اضافه کرده اند و میانگین 

افزایش حقوق ها بیشتر از این رقم است.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه میانگین افزایش 

حقوق ها برای سال آینده بیشتر از ۲۰ درصد است، گفت: تمام تلاش 
دولت این اســت که تعادلی در دریافتی ها بــه وجود بیاورد و بتواند 
حداقل بگیرها را به حداقل دریافتی نرخ فقر برساند تا به سفره آن ها 

آسیب وارد نشود.
ســید صولت مرتضوی، در واکنش به نظر کارشناسان که معتقدند 
با توجه بــه اختلاف نرخ تورم و میزان افزایــش حقوق کارگران در 
سال آینده ۳۰ درصد ســفره کارگران کوچک تر خواهد شد، گفت: 
اولاً افزایش حقوق برای ســال آینده ۲۰ درصد نیست و علاوه بر ۲۰ 
درصــد، امتیازات ردیــف اول و دوم را هم اضافه کرده اند و میانگین 
افزایش حقوق ها بیشتر از این رقم است، تورم هم طبق آخرین آمار، 

۴۴ درصد است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه دولت برای افزایش 
توان اقشــار کم درآمد برنامه های حمایتی هم دارد، تصریح کرد: ما 
باید به مقوله »خط فقر« توجه داشــته باشــیم. بالاخره یک کسی 
در شــرکتی ۲۰ یا ۳۰ درصد حقوقش اضافه می شود و امکان دارد 
مجموعه دریافتی مســتمر و غیرمستمر او بالا باشد و آن ۲۰ درصد 

خیلی بالاتر از مباحثی خواهد بود که مطرح می شود.
وی افزود: اساســاً اگر می خواهیم به مقوله سفره مردم توجه کنیم، 
باید تعریف واضح و جامعی از نرخ فقر داشــته باشیم. بحث نرخ فقر 

و تکافل اجتماعی در دســتور کار وزارت تعاون قرار گرفته اســت و 
آمارش هم در آینده نزدیک منتشر خواهد شد. همه تلاش دولت این 
اســت که دهک های کم درآمد جامعه را که به هرنحوی درآمد آن ها 
از نرخ فقر پایین تر اســت، به حداکثر دریافتی برســاند؛ که نرخ فقر 
را پوشش بدهد، یعنی تعادلی در دریافتی ها به وجود بیاورد و بتواند 
حداقل بگیرها را به حداقل دریافتی نرخ فقر برساند تا به سفره آن ها 

آسیب وارد نشود.
مرتضوی با اشــاره به اینکه دولــت در این زمینه طرح های متنوعی 
دارد، ادامــه داد: از جملــه آن ها کالابــرگ الکترونیکی، طرح یک 
میلیون مسکن در سال و ایجاد اشتغال است. بعضاً فکر می کنند که 
کمک های دولت صرفاً در قالب افزایش حقوق است. کمک های دولت 
برای اینکه سفره مردم آسیب نبیند، در چند سرفصل تعریف می شود، 

از جمله آن ها افزایش حقوق و ایجاد اشتغال است.
وی تاکید کرد: در سال گذشته و امسال دولت به تعهد یک میلیون 
فرصت شــغلی جامه عمل پوشاند و عملیاتی شد و اطلاع رسانی هم 
شــده است. این یک میلیون فرصت شغلی قابل تعریف به حدالرسم 
هست؛ با شماره ملی و کد، به روش های مختلف صحت سنجی شده 
اســت؛ اولاً از طریق سامانه پایش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در سه مرحله پایش شده است و ثانیاً گزارش مرکز آمار ایران و بانک 
مرکزی موید این موضوع است و ثالثاً از طریق بیمه های اجباری که 
در تأمین اجتماعی صورت می گیرد، می توان این موضوع را پیگیری 
کرد. ظرف دو سال گذشته بالغ بر دو میلیون بیمه جدید و نزدیک به 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر بیمه اجباری ایجاد شده است، همه اینها 

مؤید ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در سال هستند.
به گزارش تســنیم؛ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: نکته بعد 
بحث مســکن است، اساساً نرخ تسهیلات مســکن متفاوت از سایر 
تسهیلات اســت و دولت در این زمینه یارانه پرداخت می کند. نرخ 
تسهیلات مسکن به دهک های پایین جامعه، از جمله تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیســتی پایین تر از ســایر اقشار 
اســت، به آحاد مختلف تحت پوشش بهزیستی، علاوه بر تسهیلات، 

کمک های موردی هم برای مسکن دار شدن آن ها صورت می گیرد.

وزیر کار: 

میانگین افزایش حقوق سال آینده کارگران 
بیش از ۲0درصد است

مهمترین بخش مسئولیت اجتماعی اقدامات اقتصادی است

حاشیه نگاری نمایشگاه توانمندی های ساخت داخل

شگفتی بخش خصوصی از نقدها و نظرات موشکافانه رهبری

حل مشکلات مردم باعث افزایش مشارکت حداکثری خواهد شد

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
رشد ۴۰.۵ درصدی ترانزیت کشور در ۱۰ ماه امسال
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دنیای اقتصاد: دست نامرئی انتظارات تورمی
در هر اقتصاد مدرنی که عاملی 
به نام پول وجود دارد، انتظارات 
تورمی نقشی بسیار مهم در شکل گیری تصمیم های 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان دارند. پژوهش های 
زیادی نشان می دهند که انتظارات تورمی متاثر از 
عواملی مثل اخب��ار، گزارش های اقتصادی، قیمت  
کالاها و سیاس��ت های پولی کش��ور هس��تند و از 
این کانال بر رفتار مصرف کننده و اس��تراتژی های 
کسب وکارها اثر می گذارند. به عنوان مثال، تصمیم 
مصرف و پس انداز خانوار یا تصمیم سرمایه گذاری 
و توسعه یک بنگاه کاملا بر مبنای انتظارات تورمی 
آنه��ا و پیش بینی که از قیمت های آینده دارند، اثر 
می پذیرد. بنابراین فهم پویایی های این روابط برای 
سیاس��تگذار پولی برای هدایت انتظارات تورمی و 
ثبات اقتصاد کلان ضروری است. یکی از مهم ترین 
ابعادی که در انتظارات تورمی باید مورد بررسی قرار 
بگیرد، نحوه ش��کل گیری آن در ذه��ن کارگزاران 
اقتصادی اعم از خانوار و بنگاه اس��ت. به طور خاص 
مشاهداتی که افراد و بنگاه ها از قیمت ها و از اخبار 
دریافت می کنند در ادراکش��ان از ت��ورم در آینده 
اثر ویژه ای می گذارد. این برداش��ت ذهنی می تواند 
اختلاف قابل توجهی با تورم واقعی و محقق ش��ده 
داشته و بیش��تر یا کمتر از آن باشد. این برداشت 
ذهن��ی بر مبنای ویژگی های اف��راد یا ویژگی های 

بنگاه ها می تواند کاملا متفاوت باشد. 
یکی از بزرگ ترین دلایلی که در چند س��ال اخیر 
تحقیقات زی��ادی در حوزه اقتص��اد کلان رفتاری 
و به وی��ژه انتظ��ارات تورمی ایجاد ش��ده، اهمیت 
سیاستگذاری این موضوع است. بعد از محدودیت های 
مرب��وط به کران نرخ بهره صفر پس از بحران مالی 
۲۰۰۸، اس��تفاده از انتظارات تورمی به عنوان ابزار 
سیاست پولی به طور جدی تری مطرح شد. به همین 
علت در اکثر اقتصادهای پیشرفته بانک های مرکزی 
یا مراکز مستقل اقدام به طراحی پرسش نامه های 
جدیدی برای درک انتظارات تورمی خانوار و بنگاه ها 
کردند. به نظر می رسد بانک مرکزی به طور فصلی 
از بنگاه های بزرگ درخصوص انتظارات تورمی آنها 
پرس��ش نامه ای را تکمیل می کند؛ ولی متاس��فانه 
دسترس��ی کافی به اطلاعات آن وجود ندارد. مرکز 
پژوهش های  مجلس اخیرا در گزارشی تحت عنوان 
»برآورد انتظارات تورمی« به اهمیت این موضوع و 
همچنین روش های اندازه گیری آن پرداخته است. 
هرچند تاکید این گزارش بر اس��تفاده از روش های 
جدیدی است که هزینه کمتری را برای محاسبه به 
همراه دارند؛ اما این روش های جدید نظیر استفاده 
از داده های گوگل یا داده های شبکه های اجتماعی 
نمی توانند جایگزین روش های پرسش نامه ای شوند. 
به عنوان مث��ال در آمریکا، ف��درال رزرو نیویورک و 
پرسش نامه میشیگان )در برخی سال ها پرسش نامه 
دانشگاه شیکاگو( به طور منظم از طریق همین روش 
انتظارات تورمی را می س��نجند و منتشر می کنند. 
نکته مهم و جالب این است که در برخی از دوره های 
اجرای این پرس��ش نامه اقتصاددانان و پژوهشگران 
سیاست های مالی توانسته اند سوالات خاصی را در 
ترکیب این پرسش نامه قرار دهند و حتی از روش  
آزمایش تصادفی کنترل ش��ده برای پاس��خ دادن 
به برخی از پرس��ش های مهم سیاس��تگذار پولی 
کمک بگیرند. یک��ی از جالب ترین این پژوهش ها 
مرب��وط به مداخلات اطلاعات و بررس��ی اثر آن بر 
انتظارات تورمی گرو ه های مختلف اس��ت. طراحی 
این آزمایش ها به طور کلی با ق��رار دادن گروه های 
آزمایش تحت اطلاعات مختلف و بررسی پاسخ های 
آنها در مقابل گروه کنترل صورت می گیرد. به عنوان 
مث��ال در یکی از مقالات مرتبط این حوزه نش��ان 
داده می ش��ود که مصرف کنندگان در شکل گیری 
انتظ��ارات تورمی خود وزن بیش��تری به تغییرات 
قیمتی کالاهایی می دهند که متناوب تر خریداری 
می کنند )به عنوان مثال لبنیات( تا کالاهایی که سهم 
بیشتری از مخارج دارند. همچنین قیمت  کالاهایی 
که چندان در یک فروش��گاه خریداری نمی شوند، 
اث��ر قابل توجهی بر ش��کل گیری انتظارات تورمی 
اف��راد ندارند. مهم ترین روش های��ی که بانک  های 
مرکزی می توانند از این جعبه ابزار اس��تخراج کند 
نحوه راهنمایی آینده ب��رای کارگزاران اقتصادی و 
همچنین طراحی استراتژی ارتباطی بهینه است. 
هم اکنون رابطه بانک مرکزی و خانوارها و بنگاه ها در 
چارچوب سنتی و قدیمی خود پیش می رود و هیچ 
نگاه ساختارمندی به انتظارات تورمی به عنوان ابزار 
سیاست پولی وجود ندارد. مدیریت موثر انتظارات 
تورمی می تواند بر فعالیت ه��ای اقتصادی اثرگذار 
باشد و به عنوان ابزار مکمل در کنار ابزارهای سنتی 
سیاست پولی استفاده شود. همان طور که اشاره شد، 
بزرگ ترین چالش در این مسیر نداشتن اطلاعات 
کافی درخصوص نحوه شکل گیری انتظارات تورمی 
و عوامل موثر بر آنهاس��ت. اجرای پرسش نامه های 
دوره ای انتظارات تورمی ب��رای خانوارها و بنگاه ها 
توسط بانک مرکزی می تواند نقطه آغازی باشد تا 
فهم بهتری از ادراک عمومی جامعه داشته باشد و 

اهداف سیاستی خود را در خلأ تنظیم نکند.

هم میهن: وضعیت پیچیده
طرح درست و دقیق هر مسئله ای نیمی 
از راه حل آن است. تا هنگامی که مسئله 
درست طرح نشود، حل آن غیرممکن خواهد بود. 
یکی از مس��ائلی که این روزها پیش پای سیاست 
اس��ت، رغبت اندک مردم به شرکت در انتخابات و 
نحوه حل آن اس��ت؛ مردمی که تاکنون و البته به 
جز دو انتخابات گذش��ته، همواره استاندارد بالایی 
از مش��ارکت را داش��ته اند. از این رو کوشش برای 
حل این مسئله موجب ش��د که افراد رویکردهای 
گوناگونی را در پیش گیرند؛ رویکردهایی که ناشی 
از نگاه آنان به مسئله است. به همین علت برخی از 
ائمه جمعه می کوشند که آن را واجب شرعی معرفی 
کنند و رای دادن را ضرورتی دینی بدانند! برخی از 
منظر ترساندن که رای ندادن هم نوعی رای دادن 

به دشمن است، عده ای که به کلی ناامید هستند، 
این جمله را تکرار می کنند که تقصیر روحانی است 
که مردم شرکت نمی کنند! و هیچ پروایی در تکرار 
این سخن نامعقول ندارند. این کوشش ها بی فایده 
اس��ت. همان گونه که آقای خاتم��ی دیروز در پیام 
خود به کنگره انجمن های اسلامی پزشکان کشور 
متذکر شده است که »ویژگی های انتخاباتِ مطلوب 
این اس��ت که؛ آزاد باشد و تصمیم گیرنده اصلی و 
نهایی خود مردم باشند. رقابتی باشد تا همه مردم 
با سلیقه های مختلف، قدرت انتخاب را داشته باشند. 
تاثیرگذار باش��د یعنی حاصل آن، نهاد و نهادهایی 
باش��د متعلق به مردم، مس��ئول در براب��ر مردم و 
حرکت کننده به سوی آنچه به مصلحت و منفعت 
مردم اس��ت. به عبارت دیگر انتخاباتِ مطلوب آن 
است که منجر به استقرار قدرت و سامان حکمرانی 
و سیاس��ت ورزیِ نظارت شده و کاردان و پاسخگو 
باش��د.« از سوی دیگر تردیدی نیست که وضعیت 
عمومی کشور به گونه ای است که بیش از همیشه 
نیازمند یک س��پر دفاعی قوی در برابر دش��منان 
اس��ت. به قول آق��ای ظریف که دی��روز در همین 
کنگره گف��ت: »انقلاب ما، مبتنی بر مردم بود. اگر 
به نوشته هایی که در آغاز انقلاب توسط تحلیلگران 
خارجی و اس��اتید علوم سیاسی منتشر شد، توجه 
کنید، انقلاب ایران را به دلیل اینکه توس��ط مردم 
انجام شد می شناسند... قدرت، مردم هستند. قدرت 
بخش پزشکی ما هستند. بخش خصوصی و مردم 
هستند که این کش��ور را حفظ کرده اند.« گستره 
و قدرت دفاعی این س��پر، می��زان حضور مردم در 
انتخابات است. پس باید راه حلی برای آن داشت. این 
راه معطوف به تامین ویژگی های مذکور در سخنان 
خاتمی است و نه نکاتی که طرفداران وضع موجود 
می گویند. آنان لحظه ای به خود زحمت نمی دهند 
که این پرس��ش ساده را طرح کنند که چرا رغبت 
مردم به ش��رکت در انتخابات کم شده است؟ مگر 
مردم گرایش به بیگانه پیدا کرده اند یا از اسلام زده 
ش��ده اند؟ اگر چنین است که دیگر انتخابات برای 
چیست؟ بروید آنها را حل کنید. دور تبلیغات بیهوده 
را خط بکش��ید. ضرب و زور تبلیغات کار چندانی 
نمی کند چه بسا نتایج منفی هم دارد و مخالفان که 
دس��ت بالاتری دارند را به واکنش وا می دارد. تنها 
راه، اصلاح و بهبود همین ویژگی هاست. هیچ انسانی 
متعهد و میهن دوستی علاقه ندارد سپر دفاعی کشور 
در برابر بیگانگان ضعیف شود. آنان علاقه دارند که 
حکوم��ت و دولت و مجلس منبع��ث و متکی به 
مشارکت عمومی باشد، ولی در نقطه مقابل کسی 
هم نمی پذیرد که اگر نامزدهای مناسب خود را در 
انتخابات ندید و شاهد حذف آنان بود یا نهاد برآمده 
کارآیی نداشته باشد، بر این فرآیند مهر تایید بزند. 
هر دو راه عوارضی دارد ولی مش��کل اینجاست که 
حضور با هدف تقویت سپر دفاعی مردمی به معنای 
صحه گذاشتن بر روند جاری می شود که به اینجا 
رسیده ایم و پایان آن آشکار و روشن است. پایانی که 
مطلوب هیچ ایرانی نیست. به همین علت است که 
نیروهای اصلاح طلب نمی توانند کسی را از شرکت 
در انتخابات سرزنش کنند، همچنان که نمی توانند 
کسی را به دلیل عدم ش��رکت ملامت کنند، این 
وضعیت پیچی��ده ای اس��ت که متاس��فانه مردم 
ناخواسته درگیر آن شده و مسئولیت آن مستقیماً 

به عهده ایجادکنندگان این وضع است.

اعتماد: حاشیه هاي مهم تر از متن
اینکه حاشیه هاي افتتاحیه و روز اول چهل 
و دومین جشنواره فیلم فجر از فیلم هاي 
نمایش داده ش��ده پررنگ تر اس��ت در شرایط ما و 
روزگاري که در آن زیست مي کنیم طبیعي است البته 
اگر بخواهم صادقانه برخورد کنم منتظر عکس العمل، 
پرویز ش��یخ طادي نبودم. آن ه��م اعتراض یا بهتر 
بگویم بیان عقیده اي به شکلي نمایشي. اعتراض الناز 
شاکردوست و اصغر نعیمي طبیعي تر و احساسي تر 
بود. اینکه مي گویم احساسي تر قصدم پذیرش این 
اعتراض و خش��م و رد شدن از آن به خاطر طبیعي 
بودن نیس��ت. خصوصا مورد اصغر نعیمي که نشان 
از یک نقص بزرگ در گماشتن افرادي در موقعیتي 
حس��اس دارد. اش��تباه نکرده اید! باورم این است که 
نگهبانان جلوي در، در حس��اس ترین موقعیت قرار 
دارند. ورودي هر مکاني اولین جایي اس��ت که یکي 
مي تواند س��ازمان، اداره، س��ینما و جایي مثل کاخ 
جشنواره را محک بزند. اگر افراد حاضر در این مکان ها 
رسم برخورد مناسب با مراجعه کنندگان را ندانند و 
تص��ور کنند آنچه از آش��فتگي جلوگیري مي کند 
برخورد قاطع همراه با خشم است نتیجه اش آشفته 
کردن اوضاع و ایجاد ش��رایطي است که براي اصغر 
نعیمي پیش آمد. با آنچه در تئوري همیشه حق با 
مشتري است به درستي مطرح مي شود باید هرکس 
در هر ش��رایطي بداند چگونه ب��ا مراجعه کنندگان 
برخورد کن��د. وقتي جلوي در باش��ي این برخورد 
نیازمند درک و صبوري بیشتر است. خصوصا هنگامي 
که قرار است با آدم هایي برخورد کني که حساس ترند. 
به خاطر دارم سال ها پیش و در جشنواره فیلم فجر 
چگونه آقایي که جلوي در سینما فلسطین نشسته 
بود کاس��ه صبر مرد صبور س��ینماي ایران زنده یاد 
جمشید مشایخي را لبریز کرد و فریاد اعتراضش را 
بلند کرد و.... حالا با این اتفاقاتي که افتاده و به گمانم 
اجتناب ناپذیر و طبیعي است نوبت به عکس العملي 
مي رس��د که باید در پي داشته باشد. اگر کساني که 
دست اندرکار این رویداد مهم سینمایي هستند در 
پ��ي توجیه اتفاقات برآیند، نتیجه اي که به دس��ت 
مي آید، ادامه این رفتارها و... است. مهم ردیابي دلیل 
این عمل و عکس العمل هاست. براي جامعه اي بهتر و 
احترام به مردم، مشتریان و هنرمندان باید به دنبال 
رفع مش��کلات باشیم نه توجیه آن. مي دانم شکاف 
ایجاد شده بین مردم با مسئولان و خدشه دارشدن 
باور اعتماد کار پاسخگویي هر مسئولي را دشوار کرده، 
اما باید براي رس��یدن به اعتماد به سمت صداقت و 
راستگویي و پذیرش اصل طلایي همیشه حق با مردم 

است، بود.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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شامگاه ۱۳ بهمن ماه در کنسرت اصفهان »امین بانی« از حضور 
و ساز زدن نوازنده زن ارکستر این خواننده ممانعت به عمل آمد. 
نگار اع��زازی، نوازنده دف گروه امین بانی پ��س از این ممانعت، 
روی صفحات ش��خصی خود نوشته است: »در نهایت در اصفهان 
اج��ازه اجرای زنده روی صحنه را ب��ه من ندادند. امیدوارم روزی 
نوازنده های خانم در تمام شهرس��تان های ایران به صورت قانونی 

فعالیت کنند.«
 پیش ت��ر و پ��س از جنجال های ممانعت از حض��ور نوازنده خانم 

ارکس��تر علیرضا قربانی در اصفهان، قربانی کنسرتش را لغو کرد 
و وزیر ارشاد در اقدامی بی س��ابقه به تندی علیه مدیران استانی 
اصفهان موضع گرفت. حالا و پس از این حجم از حواش��ی، شب 
گذش��ته نیز مش��ابه همین اتف��اق در اصفه��ان رخ داد تا باز هم 
مدیران اصفه��ان رفتار غیرقانونی دیگری را علیه وزارت ارش��اد 
اعمال کنند. به گزارش ایس��نا، س��خت گیری مدیران اصفهانی تا 
حدی اس��ت که اجازه فعالیت اپراتور فنی صدا که یک خانم بود، 

نیز به گروه داده نشد.

 ممانعت مجدد از حضور نوازنده زن در اصفهان با وجود دستور اکید وزیر فرهنگ 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

فیل��م س��ینمایی »پیرپس��ر« س��اخته ی اکتای براهن��ی و به 
تهیه کنندگ��ی بابک حمیدیان و حنیف س���روری امس��ال در 
بخ��ش »مس��ابقه پ��رده ی بزرگ« پنج��اه و س��ومین دوره ی 
جشنواره فیلم روتردام حضور داشت و در نهایت جایزه بهترین 
فیلم این بخش را به خود اختصاص داد. این جش��نواره از ۲۵ 
ژانوی��ه تا ۴ فوریه )۵ بهمن تا ۱۵ بهمن( در ش��هر روتردام در 
حال برگزاری است. »پیرپس��ر« دومین فیلم سینمایی اکتای 
براهنی در مقام کارگردان اس��ت. او این اث��ر را با فیلمنامه ای 
به قلم خود و با س��رمایه گذاری ارس��لان براهنی و امیرحسین 

عبداللهی جلوی دوربین برده است./ایسنا 

نمایش عروس��کی »گرگ بلا جلو بیا جلو بیا« به نویس��ندگی 
افس��انه ش��عبان نژاد و کارگردانی س��میرا یزدان پ��ژو از امروز 
۱۵ بهم��ن  در مرک��ز تولی��د تئات��ر و تئاتر عروس��کی کانون 
پ��رورش فکری ک��ودکان و نوجوانان واق��ع در پارک لاله روی 
صحن��ه م��ی رود. در خلاصه داس��تان این نمایش عروس��کی 
که مناس��ب کودکان دو س��ال به بالاس��ت، آم��ده: »بچه های 
مام��ان ب��زی مش��غول بازی هس��تند ک��ه ناگهان گ��رگ بلا 
یواش��کی آن ها را با خودش می ب��رد، مامان بزی که می فهمد، 
 ردپ��ای گرگ را دنب��ال می کند ت��ا بچه های��ش را پیدا کند

 اما...«/ایران تئاتر

کنسرت »ساز و سرود« با همراهی پوریا اخواص در بخش آواز 
و قیچک، رضا علی آبادی )تنبور( و میلاد عباس��ی )س��ازهای 
کوبه ای( روز ۳۰ بهمن ماه در تالا رودکی برگزار خواهد ش��د. 
علی آبادی در رابطه با این برنامه توضیح داد: در این کنس��رت 
بین مُدهای موجود در موس��یقی کلاس��یک ایرانی و مقام های 
تنبور گردشی دوار انجام خواهد گرفت و این گردش مادام بین 
مقام های تنبور و گوش��ه هایی از دس��تگاه های موسیقی ایرانی 
خواهد بود. همچنین بداهه نوازی براس��اس نقطه گذاری های از 
پیش تعیین ش��ده از طراحی های کلی ای��ن اجرا خواهد بود./

ایسنا

 »ساز و سرود« در »رودکی«  »گرگ بلا...« در کانون جایزه برای »پیر پسر«

 واکنش وزیر ارشاد در پی حواشی »بی بدن«  نمایشگاهی از ۳۰ اثر نستعلیق قرآنی

 »کارل ودرز« درگذشت

چالش های مسعود شریف برای نقش »طیب«

افشاگری »دنی ویلنوو« درباره »هالیوود« و »وال استریت« 

نمایش��گاه مجموعه آثار قرآنی »مش��ق مهر« با با نمایش حدود ۳۰ اثر خط نستعلیق از »حسین 
قربانی« روز جمعه ۱۳ بهمن ماه با حضور جمعی از هنرمندان و اس��اتید خط و خوشنویس��ی در 
نگارخانه »ترانه باران« افتتاح ش��د. حسین قربانی )خطاط و خوشنویس( درخصوص مجموعه آثار 
قرآنی »مشق مهر« و چرایی انتخاب این نام برای نمایشگاه خود گفت: قرآن سرتاسر مهر و محبت 
اس��ت و مش��ق نیز همان خوشنویسی و نوش��تن اس��ت. به نوعی می توان گفت نام این نمایشگاه 
استعاره ای از رسالت قرآن به پروردگار است. در این نمایشگاه نیز ۳۰ اثر را به نیت سی جزء قرآن 
کریم به نمایش گذاشتم. او ادامه داد: قصد بر آن است که رسالت قرآن و زیبایی کلام خدا که در 
قرآن آمده با هنر ایرانی- اسلامی به نمایش گذاشته شود و مخاطب بتواند با آن ارتباط برقرار کند. 
قرآن به اندازه ای زیباس��ت که هنوز نتوانسته ایم بسیاری از مفاهیم آن را درک کنیم. قصد دارم با 
اس��تفاده از هنر بخشی از این زیبایی ها را به مخاطب منتقل کنم. هرچند کتاب و خوشنویسی از 
قرآن بارها و بارها توس��ط هنرمندان مختلف انجام ش��ده اما سعی کردم آیاتی را انتخاب کنم که 
گویای درس و مهارت های زندگی باش��د. این خوش��نویس که خود معلم آموزش و پرورش است، 
با اش��اره به آنکه نخستین جرقه ذوق خوشنویس��ی را مرحوم پروزی خاوری معلم دوران ابتدایی 
در وی رق��م زده درخص��وص نقش تعلیم و تربیت و نقش معلم��ان در تربیت دانش آموزان به هنر 
ایرانی و اس��لامی و هویت ملی گفت: اس��تاد می تواند با اخلاق، منش و ایثار خود دانش آموزان را 
تش��ویق کند. عموما دانش آموزان با دیدن این ویژگی ها در استاد خود، شوق و ذوق پیدا می کنند 
تا مس��یر پیش��رفت را طی کنند. تلاش من نیز بر آن است تا با رفتار و منش خود در عمل الگویی 
برای دانش آموزان باش��م. معلمان باید با رفتار ایثارگرایانه خود، اخلاق و منش خود دانش آموزان 
را به س��مت تاریخ و تمدن کش��ور سوق دهند. قربانی خاطرنشان کرد: در نمایشگاه »مشق مهر«، 
گزیده ای از س��وره ها و آیات قرآن پیش روی مخاطب قرار می گیرد که با تذهیب و هنر اس��لامی 
در هم تنیده و اثری خاص را بوجود آورده اس��ت. به گزارش مهر، نمایش��گاه »مش��ق مهر« تا ۲۷ 

بهمن ماه ادامه خواهد داشت. 

محمدمهدی اس��ماعیلی در حاشیه مراسم اعطای قلم مقدس در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره 
حواش��ی فیلم »بی بدن« و راه ندادن هنرمندان به جش��نواره )اشاره غیر مستقیم به اعتراض الناز 
شاکردوس��ت( ضمن عذر خواهی از بروز این حواش��ی در توضیحاتی گفت: اگر برای هر کسی این 
اتف��اق افتاده من از اینجا عذرخواه��ی می کنم. بلافاصله به همکاران گفت��م که اگر خدای نکرده 
ناهماهنگی هایی ش��ده جبران کنند. این حواش��ی به دلیل ناهماهنگی هایی بوده که حل ش��ده و 
تکرار نخواهد ش��د. وی در پاسخ به اینکه فیلم »بی بدن« عنوان می شود به دلیل نداشتن کیفیت 

لازم از بخش سودای سیمرغ حذف شده است؟ 
توضیح داد: آن روزی که این فیلم در مرحله انتخاب بوده دوستان ما بیش از ۴۰ دقیقه از فیلم را 
ندیدند و نتوانس��ته بودند جمع بندی کنند. البته فیلم، فیلم خوبی بود و باید از عوامل و بازیگران 
تش��کر ک��رد و الان هم امیدواریم مورد توجه مخاطبان قرار بگی��رد. وی درباره حضور هنرمندانی 
که نتوانس��تند در نشست خبری »بی بدن« حضور یابند در پاسخ به اینکه آیا در اختتامیه حضور 

خواهند داشت؟
 توضی��ح داد: دع��وت صورت خواهد گرفت اما به هر حال بعضی می آیند بعضی هم ممکن اس��ت 
نیایند. ما جشنواره را متعلق به همه هنرمندان می دانیم، جشنواره مال هنرمندان است و خودشان 
صاحب جش��نواره هستند و میزبان هستند. ان ش��الله هنرمندان فرصت داشته باشند حضور پیدا 
کنند و س��الن به اندازه همه هنرمندان جای دارد. اس��ماعیلی درباره انیمیش��ن های جشنواره نیز 
گفت: امروز پویانمایی جزو کارهای مورد اس��تقبال مردم اس��ت. داستان »بچه زرنگ« که به امام 
رضا )ع( هم پرداخته اس��ت، بیش از ۶۰ میلیاردی فروش داش��ته و جای تش��کر دارد و این روند 
نش��ان داد که اگر کارهای خوبی س��اخته ش��ود مورد مورد اقبال مردم هم خواهد بود. به گزارش 
ایسنا، وی ادامه داد: ما می خواهیم بنیاد پویانمایی را هم راه اندازی کردیم و این موضوع به تصویب 
نهایی ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی رس��یده و همه اینها برای این است که جریان پویا نمایی در 

کشور رونق بگیرد.

»کارل ودرز« که در چهار فیلم اول »راکی« در کنار »سیلوس��تر 
اس��تالونه« نقش »آپول��و کرید« را بازی کرد، روز پنجش��نبه در 
۷۶ س��الگی درگذش��ت. »ودرز« بازیگر فیلم های دیگری هم بود 
و س��ال ۱۹۸۷ در »غارتگر« بازی کرد و نقش��ی ب��ه یاد ماندنی 
در »هپی گیلمور« آدام س��ندلر داش��ت. او برای بازی در سریال 
»ماندالوری��ن« نامزد دریافت جایزه پرای��م تایم امی برای بازیگر 
مهمان برجس��ته در یک سریال درام شد. این بازیگر در »داستان 
اسباب بازی ۴« صداپیشگی شخصیت کارل را انجام داد. از دیگر 
نق��ش آفرینی های او می توان به س��ریال های تلویزیونی »عدالت 
خیابانی«، »مس��تعمره«، »سپر«، »عدالت شیکاگو« و »برادران« 
و فیلم های »برخورد نزدیک از نوع سوم«، »شکار مرگ« در کنار 

چارلز برانس��ون و »بازگشت ها« اشاره کرد. ودرز در »غارتگر« در 
نقش س��رهنگ آل دیلون در کنار آرنولد ش��وارتزنگر بازی کرد. 
ورز ۱۴ ژانوی��ه ۱۹۴۸ در نیواورلئان متولد ش��ده بود و در طول 
زندگی اش به ورزش های مختلف از جمله بوکس، فوتبال، فوتبال 
آمریکایی، کش��تی و ژیمناستیک پرداخت. وی در رشته هنرهای 
تئاتر نیز تحصیل کرد ولی سال ۱۹۷۰ به عنوان یک بازیکن آزاد 
با اوکلند رایدرز قرارداد بست و در دو فصل به عنوان مدافع خط 
بازی ک��رد. پس از آن او به صورت جدی ت��ری به بازیگری روی 
آورد و با ایف��ای نقش های کوچکی در فیلم ه��ای »باک تاون« و 
»فریدی فاستر« آرتور مارکس و همچنین سریال های تلویزیونی 
از جمل��ه »وق��ت خوب«، »کونگ ف��و«، »کانن« در این مس��یر 

کوش��ید. »سیلوستر استالونه« در گرامیداشت یاد او گفت: خیلی 
خوش ش��انس بودم که بخشی از زندگی او بودم. وی با ویدیویی 
که عصر جمعه در اینس��تاگرامش منتشر کرد، گفت: کارل ودرز 
بخش جدایی ناپذیر زندگی من بود، موفقیت من و هر چیزی که 
به این مسیر مرتبط است… وقتی او وارد آن اتاق شد و من برای 
اولین بار دیدمش، عظمتی را دیدم. هرگز نمی توانس��تم موفقیت 
»راکی« را بدون او انجام دهم. به گزارش مهر، وی در ادامه گفت: 
او کاملًا درخشان بود - صدایش، قامتش، حضورش، توانایی های 
ورزش��ی اش، ام��ا مهمتر از همه، قلب و روح��ش. این یک باخت 
وحشتناک است. او جادوگر بود. من خیلی خوش شانس بودم که 

بخشی از زندگی او بودم. 

مس��عود ش��ریف، بازیگر نقش ش��هید طیب حاج رضایی در فیلم 
سینمایی »صبح اعدام« که در بخش سودای سیمرغ چهل ودومین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر حضور دارد، در پاسخ به این سوال 
که چگونه به بهروز افخمی برای این کار معرفی شده است، یادآور 
شد: من از سال ۱۳۶۸ در یاس��وج، شاگرد سیداشرف طباطبایی 
و مجید افش��اریان ب��ودم و از آنجا به جایگاه حرف��ه ای تئاتر وارد 
شدم. آشنایی من با سیداشرف طباطبایی باعث حضورم در پروژه 
ش��د و در واقع ایشان مرا به آقای افخمی معرفی کرد. وی درباره 
نحوه آش��نایی با ش��خصیت »طیب حاج رضایی« گفت: من قبل 
از فیلم فقط اس��م »طیب حاج رضایی« را ش��نیده ب��ودم اما بعد 
از قب��ول این نقش منابع زیادی را مطالعه کردم؛ به ویژه مس��تند 
»سه سال و سه روز« را که درباره زندگی طیب حاج رضایی است، 
چندین بار تماش��ا کردم. ناگفته نمان��د که بهروز افخمی در مقام 
کارگ��ردان نیز در ایفای این نقش بس��یار کمکم کرد. این بازیگر 
ادام��ه داد: ضمن اینکه ارتباط من با تهران به گونه ای بود که این 
جنس آدم هایی که را اصطلاحا لات هس��تند و متحول می شوند، 
از نزدیک می ش��ناختم. من در این پ��روژه تمرینات زیادی انجام 
دادم و هرچه فیلمبرداری آن دیرتر شروع می شد، به نفع من بود 

تا بتوانم نقش را بهتر دربیاورم و عمیق تر ش��خصیت را بشناس��م. 
ش��ریف تاکید کرد: نزدیک ش��دن به »طیب حاج رضایی« برای 
من س��خت بود چرا که بر اساس اعتقادم نمی توانستم او را درک 
کنم. من متولد شهرستانم و لات های تهران را نمی شناختم. یکی 
دیگ��ر از چالش هایم بیان دقیق لهجه تهرانی در این نقش بود که 
با کمک های آقای افخمی و دیگر دوستان این چالش را حل کردم 
و ت��ا جایی که توانس��تم به آن نقش و گویش نزدیک ش��دم. وی 
ادامه داد: من جدا از تحلیل های کارگردان داستان را برای خودم 
تحلی��ل و فکر می ک��ردم مقصر تمام این داس��تان نصیری رئیس 
س��اواک آن دوره بود که برای »طیب حاج رضایی« پرونده سازی 
کرد. فکر می کنم برای همین او ناگهان متحول شد. بازیگر »صبح 
اع��دام« درباره گریم خود بیان کرد: من پیش از این فیلم س��ابقه 
کار با محس��ن دارس��نج طراح گریم را داشتم. در روزهای اول که 
فک و دندان روی صورت من کار می شد، گریم طولانی بود اما بعد 
از چند جلس��ه س��رعت گریم بالا رفت. »محسن دارسنج در مقام 
طراح گریم اثر کارش را بلد اس��ت و من بخشی از نقش آفرینی ام 
را مدی��ون او هس��تم . وی افزود: من فکر می کن��م آنقدر به لحاظ 
ذهنی به نقش نزدیک ش��ده بودم که زمان تولید واقعا ش��باهت 

خوبی ایجاد شد. جالب اس��ت بدانید اضافه کردن فک به صورتم 
به لهجه تهرانی من کمک کرد. در اولین عکسی که از صبح اعدام 
منتش��ر ش��د، بازخورد های خوبی دریافت کردم حتی از نزدیکان 
خ��ود »طیب حاج رضایی«. این بازیگر درب��اره اولین تجربه نقش 
اول در سینما با »صبح اعدام« اظهار کرد: بله. اینکار اولین تجربه 
نقش اول من در سینماس��ت و همکاری با افخمی بسیار در روند 
کاری ام تاثیرگ��ذار ب��ود؛ من تقرییا تمام این یک س��ال روی این 
نقش کار و مدام تاریخ آن دوره را مرور می کردم. حتی دیالوگ ها 
را یادداش��ت می کردم و با تس��لط کامل وارد صحنه می شدم. کار 
تیمی و دوس��تانه در این فیلم بسیار در ایفای نقش به من کمک 
کرد. ش��ریف درباره همکاری با ارس��طو خوش رزم به عنوان نقش 
مقابل��ش تصریح کرد: از نظر م��ن این بازیگر به خوبی در این کار 
درخش��یده اس��ت. او در کنار توجه به نقش خود ب��ه من نیز در 
ایفای نقشم کمک کرد و رفاقت زیبایی بین ما در این فیلم شکل 
گرفت. به گزارش ایس��نا، وی در پایان در جواب به این سوال که 
تجربه بازیگری تئاتر چقدر به ایفای این نقش کمک کرده اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: من بیش��تر خاک صحنه خورده ام اما به ما یاد 

داده اند که باید با مردم زندگی کنیم و مطالعه ما دیداری باشد. 

»دنی ویلنوو« در حالی آماده می شود تا با اکران »تل ماسه: قسمت 
دوم« به س��ینماها بازگردد که اوضاع و احوال به طور قابل توجهی 
با زمانی که اولین فیلم »تل ماس��ه« او در س��ال ۲۰۲۱ اکران شد، 
متفاوت اس��ت. در آن زمان در پاس��خ به کووید که نمایش فیلم ها 
را مخت��ل کرده بود، کمپانی برادران وارنر تصمیم جنجای گرفت و 
آن این بود که همه فیلم های سال ۲۰۲۱ هم زمان با سینماها در 
مکس )که آن زمان به عنوان اچ بی او مکس ش��ناخته می ش��د( به 
نمایش درآید. این تصمیمی بود که خش��م »ویلنوو« را برانگیخت. 
»ویلنوو« آن زمان در مقاله ای برای ورایتی نوشت: اینجا مطلقاً هیچ 
عشقی به سینما و تماش��اگر وجود ندارد. همه چیز در مورد بقای 
یک ماموت مخابراتی اس��ت که در حال حاضر بدهی نجومی بیش 
از ۱۵۰ میلیارد دلاری دارد. بنابراین، گرچه »تل ماس��ه« به سینما 
و تماشاگران فکر می کند، فکر و ذکرAT&T ) کمپانی مخابراتی 
چندملیتی و بزرگ ترین کمپانی وایرلس و تلویزیون های ماهواره ای 
آمریکا( بقای خودش در وال اس��تریت اس��ت. از آنجا که راه اندازی 
»اچ بی او مکس« تاکنون با شکست مواجه شده، AT&T تصمیم 
گرف��ت در تلاش��ی مذبوحانه ب��رای جلب توجه تماش��اگران، کل 
فیلم های ۲۰۲۱ برادران وارنر را قربانی کند. »ویلنوو« چنین ادامه 

داده ب��ود: چرخش ناگهانی برادران وارنر از یک خانه به ارث مانده 
برای فیلمسازان به دوره جدید بی اعتنایی کامل، خط مشی روشنی 
را برای من ترس��یم می کند. فیلمس��ازی یک همکاری است و بر 
اعتماد متقابل کار تیمی متکی است و برادران وارنر اعلام کرده که 
دیگر با فیلمسازان در یک تیم نیستند. »تل ماسه« با توجه به اینکه 
برای پخش در بس��یاری از بازارها در دس��ترس بود، توانست ۴۰۲ 
میلیون دلار در گیش��ه س��ینماهای جهان به دست آورد و اکنون 
نمایش فیلم دوم آن با امید راهی سینماها می شود زیرا قرار است 
به صورت انحصاری در س��ینماها به نمایش درآید. گیشه سینماها 
از روزهای��ی که اولین فیلم »تلماس��ه« اکران ش��د، ب��ه طور قابل 
توجه��ی رونق گرفته، هرچند هنوز با دوران اوج قبل از همه گیری 
فاصله دارند.»ویلنوو« حالا به مجله تایم می گوید: س��ینما، از آغاز 
با بحران های متعددی روبه رو ش��ده اس��ت. همیشه امکان تنظیم 
وجود دارد، اما رودخانه همچنان جریان دارد. تجربه س��ینما برای 
همیشه ماندگار اس��ت و این است که پیروز و متحول خواهد شد. 
این کارگردان فرانسوی-کانادایی اضافه می کند که او کمتر نگران 
هوش مصنوعی اس��ت و بیش��تر نگران این واقعیت است که ما به 
عنوان فیلمس��از مانند الگوریتم ها رفتار می کنیم. وی افزود: ما در 

دوران بسیار محافظه کارانه ای به سر می بریم. خلاقیت محدود شده، 
همه چیز به وال استریت مرتبط می شود، در حالی که آنچه سینما 
را نجات می دهد آزادی و ریس��ک کردن اس��ت. می توان به راحتی 
درک ک��رد مخاطب وقتی چیزی را می بیند که پیش از آن ندیده، 
هیجان زده می ش��ود. »ویلنوو« می افزاید امیدوار است »تل ماسه: 
قس��مت دوم« چیزی باش��د که مخاطبان قبلًا ندیده اند. این فیلم 
علاوه بر اینکه به صورت انحصاری در س��ینماها اکران می شود، از 
آنجا که دنباله »تل ماس��ه« است، می تواند فروش بزرگتری را ثبت 
کند چون حداقل آن طور که »ویلنوو« فکر می کند فیلمی »بسیار 
بهتر« اس��ت. وی س��ال پیش در یک کنفرانس مطبوعاتی در کره 
جنوبی گفته بود در فیل��م دوم چیزهای زنده تری وجود دارد. وی 
تاکی��د کرد: یک جور رابطه خاص با ش��خصیت ها وجود دارد. من 
س��عی کردم به شدت و کیفیتی از احساسات برسم که در قسمت 
اول به آن نرسیده بودم و با »قسمت دوم« به آن رسیدم. نمی گویم 
فیلم بی نقص اس��ت، اما خیلی خوب اس��ت. من از »قسمت دوم« 
بیش��تر از »قسمت اول« خوشحال هس��تم. به گزارش مهر به نقل 
از ورایتی، فیلم »تل ماسه: قسمت دوم« از یکم مارس )۱۱ اسفند( 

توسط برادران وارنر در سینماها اکران می شود.
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عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: بانک های دولتی که در حال 
حاضر اقدام به پرداخت تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی ساخت مسکن 
کرده اند ســرمایه آن ها در حال حاضر افزایش خواهد یافت. مجتبی 
یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه در حال حاضر 
روند همکاری بانک ها در پرداخت تســهیلات ساخت ۵۵۰ میلیون 
تومانی چندان مناسب نبوده است گفت: در حال حاضر روند پرداخت 
تسهیلات ساخت در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بهبود یافته 

است، اما باز هم رضایت مندی چندانی بین سازندگان و متقاضیان 
برای پرداخت تسهیلات ساخت مسکن وجود ندارد. به گفته وی در 
حال حاضر با وجود آنکه رئیس جمهور و وزیر راه وشهرسازی برای 
پرداخت این تسهیلات دستورات لازم را داده اند، اما همچنان شاهد 
آن هستیم که در این زمینه همکاری مناسبی بین دستگاه ها وجود 
ندارد. او می گوید: طبق قانون برنامه هفتم دولت قدرت اعتبار دهی 
بانک های متخلف را باید کاهش دهد، اما برای تشویق در اجرای این 

اقدام باید عوامل مختلفی به کار گرفته شود عواملی از جمله افزایش 
سرمایه بانک های همراه در این زمینه خود می تواند این نقش موثری 
در همرای بیشتر بانک ها شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ 
عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: پرداخت تسهیلات ساخت 
مسکن خود نقش موثری در بهبود وضعیت بازار تولید مسکن دارد 
و همین موضوع در آینده می تواند زمینه را برای بهبود وضعیت بازار 

مسکن در کشور فراهم کند.

ساخت پالایشگاه و ذخیره سازی بنزین از اقداماتی است که می تواند 
کمک شایانی به رفع ناترازی بنزین کرده و مانع از واردات آن شود.

ساخت پالایشــگاه و ذخیره سازی بنزین یکی از اقداماتی است که 
می تواند کمک شــایانی به رفع ناترازی بنزین کند و حتی مانع از 
واردات بنزیــن برای حل این معضل شــود. اقدامی که دولت قبل 
در آن ناکام ماند و تنها پروژه نیمه تمام ســتاره خلیج فارس را که 
در دولــت دهم کلید خورده بود تکمیل کــرد. این اتفاق در حالی 
رخ داد که مجلس شــورای اسلامی وزارت نفت را مکلف به ساخت 
پتروپالایشگاه کرده بود اما دولت با بی توجهی تمام از کنار آن عبور 
کرد. در دولت جدید هم ســاخت پالایشگاه شهید سلیمانی مطرح 
شد که از آن روز تا کنون همچنان کاری از پیش نرفته است و حتی 
اخیراً رهبر انقلاب در ســخنانی از ناتــرازی و واردات بنزین گلایه 
داشتند و تصریح کردند »بعضی از مسائل کلان کشور هست که ما 
به کلان بودنِ آن مسائل توجّه نداریم. مسئله ی سوخت همین جور؛ 
ما الان در مســئله ی سوخت، به معنای واقعی کلمه مشکل داریم. 
ما کشــور تولیدکننده ی نفت، با این همــه منابع زیرزمینی نفتی، 
بنزیــن وارد کنیم؟ این معنی دارد؟ معنایش همین اســت که ما 
در یک مسئله ی کلان دچار مشــکلیم. مسئله ی برق همین طور. 
مســائل گوناگونی هست که مسائل کلان کشور است و ناترازی در 
این مسائل، کشــور را رنج می دهد و مانع کارهای بزرگ متعدّدی 
می شــود. بخش خصوصی ما می تواند در ایــن زمینه ها به معنای 
واقعی کلمه کمک کند، همین طور که الان شــنیدید. اینکه حالا 
بخــش خصوصی بیاید مثلًا فرض کنید که با یک مجموعه ی برق 
خورشیدی ۱۸۰۰ مگاوات برق تولید کند، خب چیز خیلی خوبی 
است. یک بخش خصوصی می آید خودش سرمایه گذاری می کند، 
۱۸۰۰ مگاوات برق تولید می کند؛ این برای کشــور خیلی با ارزش 
اســت. اگر ما اینها را تشویق کنیم، اگر ما به اینها کمک کنیم، اگر 
برنامه ریزیِ درست انجام بگیرد، مطمئنّاً بخش خصوصی می تواند 
در ایــن برنامه های کلان، هم فکر ارائه بدهد، هم عمل ارائه بدهد. 
این عرضِ ما به مســئولین محترم و به خود شما فعّالان اقتصادی 

بخش خصوصی است«.

<انفعالایرانازپالایشگاهسازی
به گزارش رسانه های بین المللی در آسیا ۴۷ پروژه جدید پالایشی 
در مرحله ساخت یا برنامه ریزی است. از این طرح ها ۱۸ پالایشگاه 
در حال ســاخت است و ۲۹ طرح در مرحله طراحی هستند. نکته 
جالب توجه در این است که کشورهایی مانند کره جنوبی، چین و 
ژاپن و حتی هند که تولیدکننده نفت خام نیســتند و واردکننده 
آن به شــمار می روند نیز در این ســال ها همواره به دنبال ارتقای 
پالایشگاه ی موجود و احداث پالایشگاه های جدید بوده اند زیرا قطع 
به یقین آن ها وزیری نداشــتند که پالایشگاه سازی را کثافت کاری 

بداند.
زنگنه همواره تکمیل پالایشــگاه ستاره خلیج فارس را افتخار خود 
می دانــد. در حالی که به گفته اصغر ابراهیمی اصل معاون اســبق 
وزارت نفــت این پروژه در زمان دولت احمدی نژاد شــکل گرفت و 
۷۹ درصد پیشــرفت داشــت. ۲۱ درصد باقی مانده باید در ظرف 
۱.۵ ســال به پایان می رســید. اما چون زنگنه به این کار اعتقادی 
نداشــت، اعتبار لازم به آن را تخصیص ندادند تا اینکه عدم ساخت 
این پالایشگاه می توانست برای کشور هزینه زا باشد به همین دلیل 

در دولت دوازدهم بعد از سال ها این پالایشگاه به اتمام رسید.
نکته جالب توجه در این اســت عدم ســاخت پالایشگاه در کشور 

در حالی توســط زنگنــه رقم خورد کــه مجلس قانــون اجرای 
پتروپالایشــگاه ها را تصویب کرده بود، برخی از دولتمردان گذشته 
معتقد بودند این قانون برای ورود بخش خصوصی اســت و دولت 
اجازه ســاخت پالایشــگاه را ندارد اما بر اســاس مجوز مجلس در 
صورتی که بخش خصوصی اقدامی به ساخت پالایشگاه نکند وزارت 

نفت متولی ساخت پالایشگاه است.

<وزارتنفتمتولیاصلیاجرایقانونپتروپالایشگاه
وقتی قانون اجرای پتروپالایشــگاه ها را مشــاهده می کنیم رسماً 
مجلس به وضوح و با صراحت استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه را 
برای ساخت پتروپالایشگاه در اختیار دولت قرار داده بود و در کنار 
آن نقش مهم وزارت نفت در اجرای این قانون نیز بیان شــده است 
اما جالب است مسئولان وزارت نفت نسبت به آن بی توجهی کردند 
و هیچ پرونده قضائی برای آن ها مبنی بر ترک فعلی که داشــتند 

تشکیل نشد.
اگــر وزیر وقت نفت مروری بر مواد شــیوه نامه ابلاغی و همچنین 
قانون مصوبه مجلس شورای اسلامی کند بی شک به یاد می آورد که 
اصــل و هدف طراحی چنین طرحی هم زمان با تاکید مقام معظم 
رهبری بر اجرای هرچه ســریع تر سیاست پالایشگاه سازی، هدایت 
نقدینگی کلان موجود به ســوی بخش تولید و بهره مندی مردم از 
عوائد طرح های سودآور پالایشی است که این موضوع از سوی زنگنه 

نادیده گرفته شده بود.

<مغفولماندنظرفیتپالایشیدرکشور
محمد علی قدیری کارشــناس انــرژی در رابطه بــا این موضوع 
می گویــد: ایران با وجود برخورداری از منابع غنی نفتی و ســابقه 
طولانی در زمینه اســتخراج نفت، هنــوز در حوزه پالایش با نقطه 
ایده آل فاصله دارد، این عقب ماندگی را می توان از سهم پایین ایران 
در زمینه پالایش نفت نســبت به ظرفیت تولید مشاهده کرد. در 
حال حاضر ظرفیت پالایشــی دنیا به بیش از ۱۰۰ میلیون بشکه 
در روز رسیده اســت. این در حالی است که ظرفیت پالایشی ایران 
روزانه با احتساب نفت خام و میعانات گازی تنها حدود ۲.۲ میلیون 

بشکه است.
وی ادامه داد: ایران با وجود اینکه یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر 
نفتی دنیا است، سهمی حدود ۲ درصد از ظرفیت پالایشی دنیا را به 
خود اختصاص داده است که نسبت به میزان منابع نفتی موجود در 

کشور، سهمی بسیار اندک و محدود است.
این کارشــناس انرژی خاطرنشــان کرد: این جبران عقب ماندگی 
ظرفیت پتروپالایشــی در قانون برنامه ششم توسعه در نظر گرفته 
شده بود به طوری که در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده است: 
»دولت مکلف است به منظور افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل 
زنجیره ارزش در طول اجــرای قانون برنامه اقدام های زیر را انجام 
دهد: تســهیلات لازم برای ایجاد ظرفیت پالایش مقدار دو میلیون 
و هفتصد هزار بشــکه در روز نفت خام و میعانات گازی با ضریب 
پیچیدگی بالا توسط بخش غیردولتی را به نحوی برنامه ریزی و اجرا 
کند تا ترکیب تولید فرآورده آن ها اساســاً به محصولات سبک تر و 
میان تقطیر اختصاص یابد و سهم نفت کوره در الگوی پالایش از ده 

درصد )۱۰٪( بیشتر نشود«.
قدیری با اشاره به اینکه در سال های گذشته توجه ویژه ای به افزایش 
ظرفیت پالایشگاهی نشده است، افزود: طی سال های برنامه ششم 
توسعه تاکنون تنها پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس به 

بهره برداری رسیده است و تا ظرفیت یاد شده در برنامه قبلی توسعه 
۵۰۰ هزار بشــکه در روز فاصله وجود دارد. از طرف دیگر طرح های 
ارتقای پالایشگاه های کشــور برای کاهش تولید نفت کوره آنطور 
که باید پیشــرفتی نداشــته اند و همچنان حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد 

فراورده های تولیدی پالایشگاه ها نفت کوره است.

<بخشخصوصیراهنجاتپالایشگاهسازی
اما حالا با پروژه پالایشــگاه شهید سلیمانی به نظر می رسد گامی 
در این راســتا برداشته شده است، تا شــاید راهی برای جلوگیری 
از واردات بنزین باشــد اما به نظر می رســد آنطور که باید و شاید 
برای احداث این پالایشگاه تلاش نشده است چراکه جلیل سالاری 
مدیر عامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی وعده ساخت 
پتروپالایشــگاه ۳۰۰ هزار بشــکه ای که وعده آن در ابتدای دولت 
ســیزدهم داده شــد، با گذشت دو ســال و نیم از روی کار آمدن 
دولت آبان ماه خبر تصویب احداث پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
در نشســت شورای اقتصاد منتشر شد. با توجه به اینکه رسیدن به 
عملیات اجرایی این پالایشگاه بیش از ۲ سال زمان برده و آنطور که 
سالاری گفته بود با سرمایه گذاری ۹ میلیارد یورویی این پروژه تا ۵ 
سال آینده تکمیل می شود، این طور که به نظر می رسد رهبری در 
بخش های مختلف سخنان خود به لزوم سرمایه گذاری و ورود بخش 
خصوصی اشاره کرده اند که مسئله ای حائز اهمیت است چرا که اگر 
ساخت پالایشگاه شهید سلیمانی را در نظر بگیریم، در صورتی که 
اگر احداث این پالایشگاه به بخش خصوصی سپرده می شد مراحل 
احداث و ســاخت آن نهایتاً ۳ سال زمان نیاز داشت در حالی که بر 
اساس گفته های سالاری ساخت این پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای 

دست کم تا سال ۱۴۰۷ زمان می برد
باید توجه داشت، یکی از مهمترین دلایل احداث این پترو پالایشگاه 
تأمین سوخت و بنزین و حتی جلوگیری از واردات بنزین است. سال 
گذشــته بود که دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش 
کشــور در رابطه با نزدیک شــدن مقدار تولید و مصرف بنزین به 
یکدیگر ابراز نگرانی کرده و در این راســتا گفته بود: »بهینه سازی 
مصرف سوخت در کشور باید در دستور کار قرار گیرد و خودروسازها 

نیز باید در این بازه اهتمام ورزند.«
عاشــوری سیاســت اتخاذشــده از ســوی دولت بــرای احداث 
پتروپالایشــگاه های جدید را مثبت ارزیابی کــرده و گفته بود: در 
صورتی که احداث و تأمین اعتبار و ســرمایه گذاری پترو پالایشگاه 
۳۰۰ هزار بشکه ای شهید سلیمانی و طرح مروارید مکران و افزایش 
ظرفیت ۱۵۰ هزار بشکه ای پالایشگاه به سرعت در دستور کار قرار 
بگیرد، در زمینه جبران فاصله تولید و مصرف امیدبخش خواهد بود. 
در حالی ابتدای سال قرار بر ســاخت این پالایشگاه بود به تازگی 
مجوز احداث این پالایشــگاه به تصویب تصویب شــورای اقتصاد 

رسیده است.
به گزارش مهر؛ به نظر می رسد اگر غفلت دولت یازدهم و دوازدهم در 
پالایشگاه سازی و حتی دولت سیزدهم برای ساخت پتروپالایشگاه 
شهید سلیمانی وجود نداشت اکنون ایران به عنوان یکی از بزرگترین 
دارنــدگان منابع نفتی برای جبران ناتــرازی موجود به واردکننده 
بنزین تبدیل نمی شــد به همین دلیل لازم اســت دولت سیزدهم 
 عزمی جدی برای ســاخت و توســعه پالایشگاهی در پیش بگیرد

تــا بتواند جایگاه قبلی خود را به دســت آورده و نه تنها از واردات 
جلوگیری کند مجدداً صــادرات بنزین را در پیش بگیرد که ورود 

بخش خصوصی به این عرصه نمی تواند بی تأثیر باشد.
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رئیس جمهــور گفت: انجــام ۱۱ پرتاب ماهواره ای هــم تحریم ها را 
شکست و هم طرح انزوای جمهوری اسلامی را با شکست مواجه کرد.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در مراســم »روز ملی فناوری فضایی« 
که در محل پژوهشــگاه فضایی کشور برگزار شد، ضمن تبریک دهه 
مبارک فجر و روز ملی فناوری هسته ای و نیز قدردانی از همه کسانی 
که برای ارتقا و اعتلای این صنعت تلاش کردند به خصوص شــهید 
تهرانی مقدم، تصریح کرد: حضور در فضا و فناوری فضایی یک حرکت 
پیشران برای حوزه های مختلف است و در افزایش قدرت کشور بسیار 

موثر محسوب می شود.
وی حضور در فضا را برای کشور قدرت آفرین، امیدآفرین و ثروت آفرین 
دانست و افزود: اعتلای هرچه بیشتر این صنعت حتماً برای مردم امید 
ایجاد می کند. دشــمنان تلاش کردند با تحریم ملت ایران را متوقف 
کننــد و در انــزوا قرار دهند، اما انجام ۱۱ پرتاب در دو ســال و نیم 
گذشته نشان داد که جمهوری اسلامی ایران توانسته است تحریم ها و 

طرح انزوای خود را به شکست بکشاند.
رئیس جمهور این ۱۱ پرتاب را حرکتی ماندگار و جلوه عملی باور »ما 
می توانیم« دانست و اظهار داشت: این حرکت جلوه تمام عیار تبدیل 
تحریم و تهدید به فرصت توسط جوانان، متخصصان، دانشگاهیان و 
نیروهای مســلح در مســیر افتخار و اقتدارآفرینی برای کشور است؛ 
به مدد این تلاش ها جایگاه کشور در عرصه فضایی از رتبه ۴۵ به میان 

۱۰ کشور برتر رسیده و در حال تک رقمی شدن است.
رئیسی با تأکید به اینکه حمایت از صنعت فضایی از ابتدا مورد توجه 
دولــت مردمی بود، گفت: ما خیلی زودتر از اینها می توانســتیم این 
عرصه ها را فتح کنیم و به مدار ژئو برســیم، اما برخی نمی خواستند، 
لکن این مسئله مهم نیست چرا که مهم این است که ملت ایران اراده 
کرده است در فضا حضور جدی داشته باشد؛ ملت ایران در ۲۲ بهمن 
استقلال، آزادی و پیشرفت را انتخاب کرده و تصمیم گرفته است اراده 

خود را بر اراده دیگران پیروز کند.
وی با ابــراز اینکه اگر قرار بــود ملت ایران متوقف شــوند، باید در 
عرصه های مختلف این اتفاق می افتاد، خاطرنشان کرد: دشمن تلاش 
می کند با امپراطوری رسانه ای خود ناامیدی را به ملت ایران القا کند، 
اما دانشمندان و جوانان تلاشگر ما در عرصه های مختلف نوآوری ها و 
ابتکارات و خلاقیت هایی را عرضه کردند که هر کدام به نوبه خود کاری 
بزرگ بود که برنامه دشمن برای القای ناامیدی را به شکست کشاند.

رئیس جمهور با بیان اینکه »توضیحات دست اندرکاران صنعت فضایی 

کشور در حاشیه بازدیدی که از نمایشگاه دستاوردها و توانمندی های 
فضایی کشور داشتیم، نشان از آن داشت که برای آینده برنامه دقیق 
و با جزئیات دارند«، گفت: این توضیحات گواه آن بود که این عزیزان 
مراحل پیشرفت کشور در عرصه فضایی را گام به گام ترسیم کرده اند 
تا نهایت استفاده را از فضا برای ارتقای قدرت، خلق ثروت، پایش دقیق 
و کســب اطلاعات مفید برای حوزه های کشاورزی، منابع آب، منابع 

طبیعی، معادن و پایش امنیت به ویژه در مرزها ببریم.
رئیســی با یادآوری اینکه »کشور ما گســتره جغرافیایی گسترده با 
کوه ها و موانع طبیعی بســیار دارد«، گفت: هر ماهواره به مثابه چشم 
بینایی اســت که از یک جایــگاه بلند می توانــد اطلاعاتی دقیق از 
عرصه های مختلف در اختیار تصمیم سازان و تصمیم گیران قرار دهد 

تا تصمیماتی دقیق تر بگیرند.
وی با اشاره به همکاری و هماهنگی بسیار خوب میان نیروهای مسلح، 
وزارت دفاع، وزارت ارتباطات و سایر بخش های فعال در عرصه فضایی 
گفت: شورای عالی فضایی جمع میان همه این نهادهای مربوطه است 
و ما تأکید داریم که همه این شورا و دبیرخانه و دیگر اجزای آن کاملًا 
فعال باشند، چرا که اگر هر کس برای خود کار کند فایده ندارد، این 
کار انجام شــده است و بخش های مختلف لشکری و کشوری در این 

زمینه با همکاری کامل فعالند.
رئیس جمهــور با تأکیــد بر اهمیت نقش بخش خصوصــی در حوزه 
پیشرفت های فضایی کشور لزوم میدان دادن به شرکت های فناور در این 
حوزه را متذکر شد و با تصریح بر این نکته که بدون حضور فعال بخش 

خصوصی کار این بخش پیش نخواهد رفت، توصیه کرد: شرکت های 
دانش بنیان باید در این عرصه وارد شوند و کار را در دست گیرند.

رئیسی در ادامه ســخنان خود در مراسم روز ملی فناوری فضایی از 
ضرورت افزایش تعداد پرتاب ها سخن گفت و با تصریح به اینکه این 
افزایش تعداد یک گام به پیش در عرصه فناوری فضایی اســت، ابراز 
امیدواری کرد که ایجاد زیرساخت ها در این زمینه با قوت دنبال شود 

و از جمله پایگاه پرتاب چابهار در این عرصه تثبیت شود.
وی با تاکید بر اهمیت شــتاب دادن به پرتاب ماهواره ها و نیز اهمیت 
بحث افزایش ارتفاع پرتاب ها، ادامه داد: توسعه زیرساخت های فضایی 
کشــور را باید دنبال کرد، چــرا که حضور در ایــن عرصه علاوه بر 
بهره وری در حوزه های صنعت و کشاورزی که من بسیار بر آن تاکید 

دارم در توسعه حضور ما در فضا نیز نقش اساسی دارد.
رئیس جمهور با تأکید مجدد بر ضرورت تجاری سازی خدمات کنونی 
فناوری فضایی کشــور با هدف تبدیل دانش به ثروت، ابراز امیدواری 
کرد: آزمایشگاه ها و فعالیت های پژوهشی در این حوزه باید با سرعت 
 و دقت بیشــتری به کار خود ادامه دهند و البته این نکته نیز مدنظر 

قرار گیرد که به هیچ وجه دقت فدای سرعت نشود.
رئیسی با تأکید بر وجه امیدآفرینی تداوم پرتاب های بعدی در حوزه 
فناوری فضایی برای ملت ایران و ســایر ملت ها، گفت: توســعه این 
فناوری نشــان خواهد داد که تضییقات دشمن نمی تواند جمهوری 
اســلامی ایران را متوقف کند، بلکه رشد و سرعت پیشرفت کشور را 

افزایش خواهد داد و این ناشی از اراده دانشمندان و نخبگان ماست.
وی ضمن تشکر صمیمانه از همه خدمتگزاران عرصه فناوری فضایی 
که در جمع حاضر نبودند، اظهار داشت: امیدوارم با فکر و انگیزه بلند 
نخبگان، این تلاش شبانه روزی بتواند دستاورد بزرگی برای پیشرفت 
کشور داشته باشــد چرا که هم پیشران اقتصادی کشور است و هم 

قدرت و ثروت خواهد آفرید.
به گزارش تسنیم؛ رئیس جمهور همچنین با اشاره به آخرین وضعیت 
تحولات غزه گفت: امیدوارم این امیدی که در دل ملت فلسطین ایجاد 
شده اســت، منجر به پیروزی ظاهری و نهایی ملت فلسطین علاوه 
بر پیروزی واقعی که در میدان نصیب آن ها شــده است، نیز بشود و 
چهره دشمنان فلسطین را بیش از پیش نشان دهد و نقاب از چهره 
صهیونیست ها و حامیان آن ها بیشتر کنار زده شود تا روشن شود که 
آن ها با وجود ادعاهایی که نسبت به دفاع از حقوق انسان ها دارند، اما 

صرفاً به دنبال اهداف سلطه گرانه خودشان هستند.

رئیس جمهور: 

پرتابموفقماهوارهها
تحریموطرحانزوایجمهوریاسلامیراشکستداد

انرژی

گمرک

گاز

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: روس ها این 
را می دانند که اگر کوتاه بیایند؛ اروپا انرژی خزر 
را قبضه می کند. به همین دلیل قراردادهایی با 
ایران و دیگر کشورهای حوزه خزر منعقد کرده تا 

موقعیت خود را تثبیت کنند.
میرقاسم مومنی، در ارزیابی بهره برداری از منابع 
نفت و گاز خزر با همکاری روسیه اظهار داشت: 
در موضوع خــزر دو موضوع داریم یکی تعیین 
رژیم حقوقی خزر و دیگری تعیین رژیم بســتر 
دریای خزر است، بعد از فروپاشی شوروی سابق 
در ســال ۱۹۹۱ به روابط و همسایگان ایران با 
کشورهای حوزه خزر که زمانی شوروی تنها بود؛ 
۴ کشور دیگر هم اضافه شد، یعنی حدود و سهم 
هر کشــوری از دریا تغییر کرد، جلسات زیادی 
برگذار و تفاهمنامه هایی هم امضا شد و تاحدی 
تعیین تکلیف شد. اما همچنان در برخی مواقع 
عنوان می شود که ۵۰ درصد خزر متعلق به ایران 
اســت و بحث دیگری هم وجــود دارد مبنی بر 
اینکه اکنون ۵ کشــور در حوزه خزر وجود دارد 
و ســواحل خزر تقسیم بر ۵ می شود که بر پایه 
آن هم هر کشور ۲۰ درصد خواهد بود. در عین 
حــال در دیدگاه دیگر باتوجــه به حدودی که 
عنوان می شود تداخلات زیاد می شود و بر اساس 
مرزبندی و حدود ســرزمین های اصلی با دریا و 
خشکی و محاسباتی که انجام شده سهم ایران 

بین ۱۱ تا ۱۳ درصد عنوان شده است،
وی افــزود: در زمــان دولــت آقــای روحانی 
تفاهمنامــه ای در مســکو با حضــور پوتین و 
کشورهای حوزه دریای خزر در زمینه تقسیم رژیم 
حقوقی خزر به امضا رســید اما همچنان حدود 
به صورت رسمی و بر اســاس کنوانسیون های 
بین المللی مشخص نشده و منطقه آزاد و حریم 
سرزمینی کشورها نقشه برداری و تعیین نشده، 
ضمن اینکه بستر خزر موضوع دیگری است که 
سهم منابع نفت و گاز هر کشور مشخص نیست. 
اکنون آذربایجان و ترکمنستان و روسیه از منابع 
اســتخراج می کنند، ایران هم قبلا با همکاری 
شرکت های بزریلی چاه هایی حفر کرده، اما بعدا 
به خاطر هزینه بالا و هم اینکه برداشت از منابع 
 جنــوب برای ایران راحت تر و کم هزینه تر بوده؛ 

متوقف شد.
این کارشناس حوزه انرژی با بیان اینکه ایران از 
هرگونه سرمایه گذاری در حوزه نفت و گاز کشور 
استقبال می کند، خاطرنشان کرد: ممکن است 
همکاری ایران با روسیه در زمینه بهره برداری از 
منابع نفت و گاز خزر در قالب قرارداد ۲۰ســاله 
با این کشــور باشــد و نباید به معنای واگذاری 
میادین و منابع تلقی شود، کمااینکه ما در پارس 
جنوبــی زمانی با چینی ها و در مکران هندی ها 
قرارداد سرمایه گذاری داشته ایم. اکنون هم اگر 
چارچوب قراردادی مشــخص باشــد باتوجه به 
برخی تکنولوژی هایی که در اختیار روس ها قرار 
دارد؛ طبیعی است که ما با این کشور وارد حیطه 
قرارداد و همکاری شــویم و باتوجه به اینکه گاز 
خزر می تواند بخشــی از نیازهای منطقه شمال 
کشــور را تامین کند و هزینه ها هم برای کشور 

ما کمتر شود، به نفع ما خواهد بود.
وی در ادامه گفت: بایــد این موضوع را در نظر 
داشت که منابع خزر دو نوع است یکی در حدود 
ســرزمینی هر کشور است که کشــورها بر آن 

مالکیت دارند و برخی منابع نیز در منبع مشترک 
است در مورد منابع سرزمینی هر کشور بر اساس 
توانمندی خود استخراج می کند و برخی منابع 
مشترک هســتند که بر اســاس تفاهمنامه ها 
توســعه داده می شوند اکنون روسیه تفاهمنامه 
و یا قــرارداد دوجانبه با آذربایجان، قزاقســتان 
و ترکمنســتان هر کدام به صــورت مجزا برای 
بهره برداری از منابع نفت و گاز خزر منعقد کرده 
و یا تفاهماتی به صورت مشترک با تمام شرکای 
خود یعنی آذربایجان-ترکمنستان-روسیه دارد و 
اکنون این ایران است که باید تعیین تکلیف شود، 
نگاه ایران بیشتر به منابع ارزان و سهل الوصول تر 
جنوب کشور است. اما واقعیت اینکه با بالا رفتن 
قیمت نفت و گاز اکنون به صرفه اســت که خزر 
را توســعه دهد، ضمن اینکه انتقال منابع انرژی 
خزر به اروپا موضوعی اســت کــه آذربایجان و 
ترکیه در حال پیگیری است و ایران هم با توجه 
به ذخایری که در شمال دارد می تواند در مسیر 

انتقال انرژی به اروپا قرار گیرد.
مومنی در ادامه با اشــاره به اهداف روســیه در 
برنامه های انــرژی حوزه خزر گفــت: روس ها 
نمی خواهند انحصار حضــور در بازار گاز اروپا را 
از دســت بدهند و اکنون صدور گاز به اروپا یک 
سلاح علیه اروپا در دست روس ها است و همیشه 
از آن استفاده کرده اند، اینکه روس ها می خواهند 
شــیر نفت و گاز خزر با مدیریت خودشان باشد 
طبیعی است زیرا در یک جنگ اقتصادی هستند 
و انرژی سلاح شان است، روس ها در قراردادهایی 
که با آذربایجان، قزاقستان و ترکمنستان و ایران 
منعقد می کننــد در واقع در نظر دارند مدیریت 
تولید و صادرات انرژی را دســت بگیرند و نفت 
 و گاز را بر اســاس مصالح کشــور خودشــان 

هدفمند کنند.
به گزارش ایلنا؛ وی تاکید کرد: مسئله این است 
که روسیه علاوه بر کسب درآمد؛ از نفت و انرژی 
به عنوان سلاح استفاده می کند. اروپا هم به شدت 
بــه گاز نیاز دارد و به دنبال تعیین کشــورهای 
جایگزین روســیه هســتند و به همین دلیل با 
کشورهایی مثل قطر در حال مذاکره و همکاری 
هســتند و روس ها نمی خواهند ایــن اهرم را از 
دست بدهند و به همین دلیل می جنگند و سعی 
 می کنند که در خزر قدرت خود را داشته باشند.
اما در عین حال همه اینها منوط به این اســت 
که در اوکراین چه اتفاقــی می افتد زیرا اکنون 
اوکراین پاشنه آشیل اقتصاد، سیاست و امنیت 
ملی روسیه است. اگر روس ها نتوانند در اوکراین 
مسائل خود را حل کنند که اقتدار روسیه حفظ 
شود معادلات انرژی شان هم بهم می خورد چون 
این امکان وجود دارد که اقتدار روسیه در تولید 
انرژی از بین برود و امریکا که با ترکمنســتان، 
آذربایجان و قزاقستان روابط خوبی دارد جایگزین 
این کشور شــود، زیرا شرکت های امریکایی هم 
در این کشــورها ســرمایه گذاری کرده اند و در 
خط لوله باکو-تفلیس-جیحان که سال ۱۹۹۵ 
احداث شد، شرکت های اروپایی و آمریکایی هم 
دخیل بوده انــد. روس ها این را می دانند که اگر 
کوتاه بیاینــد؛ اروپا انرژی خزر را قبضه می کند 
به همین دلیل ســعی کرده اند قراردادهایی که 
با ایران و دیگر کشــورهای حوزه خزر منعقد تا 

موقعیت خود را تثبیت کنند.

رئیس کل گمرک ایــران گفت: گمرک ایران به 
منظور تسریع و تسهیل در تجارت خارجی کشور، 
در گمرکات مهم کشور به صورت شبانه روزی و 
۲۴ساعته به فعالان اقتصادی و ذینفعان خدمات 
ارائه می کند. محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد 
و رئیس کل گمرک ایران با اشــاره به اینکه برای 
انجام به هنگام تشریفات تجارت خارجی در مبادی 
ورودی و خروجی کشور، نیازمند حضور و فعالیت 
شبانه روزی تمامی دستگاه های خدمات دهنده و 
مجوزدهنده است، گفت: برای سرعت بخشیدن 
به تشریفات در حوزه تجارت خارجی و خدمات 
۲۴ســاعته به فعالان اقتصادی علاوه بر گمرک، 
حضور تمامی دستگاه های دخیل در امر تجارت 
خارجی به صورت شــبانه روزی ضروری است. 
معــاون وزیر اقتصاد و رئیــس کل گمرک ایران 
تشــریح کرد: برای انجام تشــریفات گمرکی و 
ترخیص قطعــی کالاهای وارداتــی از گمرک و 
اخذ حقوق ورودی، براساس تکالیف قانونی مقرر، 
نیاز به تعیین ماهیت کالاهای وارداتی از ســوی 
سازمان اســتاندارد است، بنابراین عدم انجام این 
الزام قانونی نیز منجر به ماندگاری کالا در مبادی 
ورودی خواهد شــد. وی با بیان اینکه در آخرین 
گزارش گیری انجام گرفته )آبــان و آذر ۱۴۰۲( 
میانگین پاسخگویی به اســتعلامات گمرکی از 
سوی دستگاه هاهای همجوار نسبت به سال قبل 
و ابتدای ســال جاری از ۱۱ روز به ۷ روز کاهش 
یافت است، اظهار داشت: به رغم کاهش میانگین 
پاسخگویی دســتگاه ها به استعلامات گمرکی، 
هنوز برخی دســتگاه های همجوار با زمان مقرر 
شــده )۷ روز( فاصله دارند که این موضوع سبب 

تاخیر در انجام تشریفات ترخیص و طولانی شدن 
زمان می شود. رضوانی فر با بیان اینکه با اقدامات 
صــورت گرفته در حوزه تجــارت خارجی تعداد 
اظهارنامه های در جریان تشریفات گمرکی به تعداد 
قابل توجهی کاهش یافته است، افزود: برای ادامه 
این مسیر و تسهیل و تسریع در انجام تشریفات 
در حوزه تجارت خارجی نیاز به تمدید برخی از 
مصوبات تسهیل ساز شعام، تخصیص ارز و تسریع 
در پاسخگویی به اســتعلامات گمرکی از سوی 
سازمان های همجوار اســت. رئیس کل گمرک 
ایران با اشــاره به اینکه به کارگیری دستگاه های 
الکترونیکــی و کنترلی به ویژه آشکارســازها به 
تسهیل تشریفات گمرکی کمک موثری می کند، 
اظهار داشــت: با توجه به اهمیــت به کارگیری 
دستگاه های آشکارساز با هدف سرعت بخشیدن 
 به تشــریفات گمرکی، از ابتدای فعالیت دولت 
سیزدهم تاکنون ۱۱ دستگاه آشکارساز کامیونی 
در گمرکات کشور نصب شده است در حالی که 
مجموع دســتگاه های نصب شده در گمرکات تا 
قبل از فعالیت دولت سیزدهم ۱۸ دستگاه بوده 
است. رضوانی فر گفت: در راستای اجرای تکالیف 
قانونی و افزایش تعداد دســتگاه های آشکارساز 
کامیونــی در گمرکات کشــور، تخصیص منابع 
برای تهیه و اســتقرار این دستگاه ها در گمرکات 
بیش ازپیش ضروری است. به گزارش برنا؛ وی در 
مورد تعداد دستگاه های آشکارساز کامیونی نصب 
شده در گمرک شهید رجایی گفت: در حال حاضر 
۲ دســتگاه آشکارســاز کامیونی در این گمرک 
مستقر است و به زودی یک دستگاه دیگر نیز در 

گمرک شهید رجایی به بهره برداری می رسد.

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز از افزایش 
مصــرف روزانه گاز به عــدد ۶۱۰ میلیون متر 
مکعب خبر داد. سعید عقلی مدیر دیسپچینگ 
شرکت ملی گاز کشور گفت: باتوجه به برودت 
هوا مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع 
غیر عمده به ۶۱۰ میلیون متر مکعب رسید. او 
گفت: در حال حاضر مصرف گاز در استان های 
تهران، اصفهان، مازندران، آذربایجان شــرقی و 
خراســان رضوی به شدت بالا است و توصیه ما 

این اســت که افراد در مصرف گاز صرفه جویی 
کنند تا تداوم گازرســانی به دیگر شــهرهای 
کشور انجام شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان؛ عقلی گفت: خوشــبختانه تا امروز هیچ 
خللی در امر گازرسانی به صنایع و همچنین در 
بخش نیروگاهی کشور نداشته ایم به طوری که 
۸۵میلیون متر مکعــب گاز در بخش صنایع و 
۹۰میلیون متر مکعب هم در بخش نیروگاهی، 

گازرسانی در روز گذشته انجام شده است.

رقابت مسکو و اروپایی ها برای کنترل شیر گاز خزر

خدمات گمرکات مهم به فعالان اقتصادی شبانه روزی ارائه می شود

مصرف روزانه گاز به ۶۱۰ میلیون مترمکعب رسید

لزوم ورود بخش خصوصی به پالایشگاه سازی

افزایش سرمایه بانک های پرداخت کننده تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی ساخت




